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Az Encsi Városi Művelő-

dési Központ és Könyv-

tár két napos rendezvényt 

szervezett a Magyar Kul-

túra Napja alkalmából, 

melynek keretében a fel-

vidéki színház és a fi lm 

világába tekinthettek be az 

érdeklődők. A kassai szín-

ház hagyományai 1828-ig 

nyúlnak vissza. Nem cso-

da, hogy a színházi folyó-

iratok terén is úttörő sze-

repe volt Kassának. Ezen 

érdekes, pezsgő időszak 

hangulatát idézte meg a 2018. január 

22-én rendezett kiállítás, melynek 17.00 

órakor volt a megnyitója. A résztvevőket 

Urbánné Kléri Szilvia szakreferens asz-

szony köszöntötte. A kiállítást a Kassai 

Állami Tudományos Könyvtár bibliog-

rásfusa, kiállítás témájának kutatásveze-

tője Eleonóra Blasková asszony mutatta 

be. A díszvendég Kemenczky Kálmán úr 

volt, aki a kassai színházi újság kiadójá-

nak, szerkesztőjének a fi a.

A másnap folytatódó programon 

dr. Hörcsik Richárd köszöntője után 

Máté László úr Fábry Zoltánról osztotta 

meg a közönséggel személyes élményeit.

Ezen rendezvényen került sor a Városi 

Művelődési Központ és Könyvtár által 

alapított Encs Kultúrájáért kitüntetés át-

adására, melyet Buchala István, a Szent 

László Katolikus Általános Iskola és 

AMI igazgatóhelyettese, illetve Kardos 

Alexandra, a Váci Mihály Gimnázium, 

Szakgimnázium és Kollégium 12.b. osz-

tályos tanulója vehetett át. Előbbi a város 

művészeti és kulturális területén kifejtett 

sokrétű és áldozatos munkája elismeré-

seként, utóbbi a városi rendezvényeken 

nyújtott közreműködéséért, kimagasló 

verses, illetve zenei produkcióiért.

Gratulálunk a díjazottaknak és köszön-

jük munkájukat!

Az este, Gál Tamás és Mester László mű-

vészek tolmácsolásában Arany János: A 

nagyidai cigányok című művének előa-

dásával zárult.


Az Encsi Diáksport Egyesület meghí-

vására, az általuk életre hívott „Halhatat-

lan délutánok” című rendezvénysorozat 

keretében Nagy Tímea olimpiai, világ-és 

Európa bajnok párbajtőröző és dr. Fara-

gó Tamás olimpiai- és világbajnok vízi-

labdázó tartott élménybeszámolót 2018. 

január 31-én a Művelődési Központ –

helyi általános iskolák diákjai által zsú-

folásig megtöltött – nagytermében. 

A vendégeket dr. Szatmáry-Antal Ta-

más, az Encsi Zrínyi Ilona Általános 

Iskola igazgatóhelyettese köszöntötte és 

mutatta be. 

Az esemény támogatója az Auchan Ma-

gyarország Kft . volt. A sportolók közre-

működésével a cég vezetője 1 200 000 Ft 

értékű sportfelszerelést adományozott a 

város alapfokú oktatási intézményeinek.


2018. február 2-án délután tartották 

farsangi mulatságukat a város mindkét 

általános iskolájának 1-4. osztályos év-

folyamai.  A Szent László Katolikus Ál-

talános Iskola és AMI rendezvényének a 

Váci Mihály Gimnázium adott helyet,-

míg a Zrínyisek a megszokott módon a 

főépületben ünnepeltek.

A felsőbb évfolyamos február 3-án, illet-

ve február 16-án rendezték színes karne-

váli kavalkádjukat. 

A vigaszságokat a gyermekek ötletes 

jelmezeikkel, a nyolcadik osztályosok 

nyitó- és záró táncukkal tették emléke-

zetessé. 

Gratulálunk valamennyi résztvevőnek, 

a felkészítő tanároknak, végül, de nem 

utolsó sorban a partnerként segítséget 

nyújtó szülőknek.  


2018. február 12-én  dr. Hörcsik Ri-

chárd képviselő urat, Szeles András 

polgármester urat, a PAX Hálózatfej-

lesztő – Gondozási Köz-

ponttámogatásával idén 

is megrendezte az Encsi 

Városi Művelődési Köz-

pont és Könyvtár  az encsi, 

abaújdevecseri és fügödi 

nyugdíjas klubok közös 

farsangi mulatságát a Mű-

velődési Központ színház-

termében. 

A rendezvény jó hangula-

tát a Zrínyi Ilona Általános 

Iskola 1/b osztályos tanu-

lóinak bohócjelmezes tán-

ca alapozta meg, melyet dr. 

Hörcsik Richárd országgyűlési képviselő 

farsangi köszöntője követett. 

Péderi István egy vidám verssel, Molnárné 

Juhász Éva, az abaújdevecseri nyugdíjas-

klub vezetője ünnepi gondolatokkal járult 

hozzá az esté emelkedett hangulatához.

A talpalávalót Rubi János húzta. Az est 

sztárvendége a Tuti Duó, a házigazda, 

a Művelődési Központ ajándéka volt a 

szépkorúak számára.  


Az Encs Városi Sportközpont a téli hó-

napokban hétvégeken teremlabdarúgó 

tornáknak adott otthont. Hol a nagyok, 

hol a kicsik mérik össze tudásukat a focit 

szeretők örömére.

2018. február 11-én került megrende-

zésre az Encs Város Kupája, melyet Aba-

újszántó együttese nyert meg az Encs I. 

csapata előtt. Harmadik helyen az UTE 

zárta a tornát.

2018. február 18-án az U9 korosztály 

mérhette össze tudását, melyen az első-

séget az encsi csapata előtt a Borsod Vo-

lán szerezte meg, a harmadik helyezést 

Kassa csapata érte el, megelőzve Nyír-

egyháza és az UTE együttesét.

Ugyanezen napon szerepeltek az U11-es 

labdarúgóink is. Itt ugyancsak második 

helyen zárt a helyi együttes. Az első he-

lyet az UTE,a harmadikat a Borsod Vo-

lán szerezte meg.


2018. február 21-én tartották soros ülé-

süket az Encs gesztorságával működő 

önkormányzati társulások, melyek fő 

napirendi pontként a 2018.évi költség-

vetési tervezetüket és folyamatban lévő 

projektjeiket tárgyalták meg.
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2018. február 28-án 14.00 óra-

kor a PAX Hálózatfejlesztő – 

Gondozási Központ Család – és 

Gyermekjóléti Szolgálatának és 

Központjának éves, a 2017. évi 

tapasztalatokat összegző jelző-

rendszeri tanácskozására került 

sor. A rendezvény keretében Su-

bert Tiborné intézményvezető 

helyettes bevezető gondolatait 

követően előadás hangzott el a Család-és 

Gyermekjóléti Szolgálat előző évi te-

vékenysége a jelzőrendszeri együttmű-

ködés tükrében címmel Rácz Andrea 

szakmai vezető tolmácsolásában, melyet 

járási kitekintés követett Szabó Attila 

jelzőrendszeri tanácsadó előadásában. 

Végezetül „ Resztoratív konfl iktuskeze-

lés - Másképp is lehet” címmel dr. Kóbor 

Eleonóra házi gyermekorvos osztotta 

meg gondolatait a jelenlévőkkel.

A KÉPVISELŐ-TESTÜLET 

MUNKÁJA

Encs Város Önkormányzata képvise-

lő-testülete 2018. január 31-én rendkí-

vüli ülés keretében módosította az Encs 

Város Roma Nemzetiségi Önkormány-

zattal kötött Együttműködési Megálla-

podást és megválasztotta az Encsi Városi 

Művelődési Központ és Könyvtár maga-

sabb vezetői pályázatára beérkező pályá-

zatokat áttekintő, a pályázókat meghall-

gató 3 tagú szakértelemmel rendelkező 

bizottságot, mely véleményével segíti 

a kinevezési jogkört gyakorló képvise-

lő-testület döntését.


A testület 2018. február 19-i rendes 

ülésén az alábbi rendeleteket alkotta:

–  2/2018. (II.20.) önkormányzati rende-

let az Önkormányzat 2018. évi költség-

vetéséről, 

–  3/2018.(II.20.) önkormányzati rende-

let a Szervezeti és Működési Szabály-

zatról

az alábbi rendeleteket módosította:

–  3/2017. (II.21.) önkormányzati rende-

let az önkormányzat 2017. évi költség-

vetéséről

–  8/2015.(II.24) önkormányzati rendelet 

a helyi kitüntetések alapításáról és az 

Encs Város Díszpolgára cím adomá-

nyozásáról

–  12/2013. (VI.27.) önkormányzati ren-

delet a Legszebb Konyhakertek Encsen 

program létrehozásáról

–  26/2017. (XI.21.) önkormányzati ren-

delet a Virágos Encsért Mozgalom lét-

rehozásáról

–  6/2013.(III.27.) önkormányzati rende-

let a személyes gondoskodást nyújtó 

gyermekjóléti szolgáltatások térítési 

díjáról

–  5/2013(III.27.) önkormányzati rende-

let a személyes gondoskodást nyújtó 

szociális ellátások térítési díjáról

és az alábbi rendeletét hatályon kívül 

helyezte:

–  12/2005. (X.18.) önkormányzati ren-

delete a közigazgatási hatósági ügyek 

elektronikus ügyintézéséről 

A grémium elfogadta az Encsi 

Városi Rendőrkapitányság 2017. 

évi tevékenységéről szóló beszá-

molót, a lejárt határidejű határo-

zatok végrehajtásáról szóló jelen-

tést, Encs város környezetvédelmi 

helyzetének értékelését, a 2017. 

évi feladatok végrehajtásáról szó-

ló jelentést, valamint döntött a 

2018. évi feladatok meghatáro-

zásáról. Megválasztotta a testület 

a szavazatszámláló bizottságok tagjait 

és póttagjait, a jogszabályi előírásoknak 

megfelelően módosította a Fügödi Tele-

pülésrészi Önkormányzat személyi ösz-

szetételét, elbírálta a Városi Művelődési 

Központ és Könyvtár igazgatói állásának 

pályázatát. Döntött a képviselő-testület 

a települési főépítész megbízásáról, a 

TOP 3.1.1-15-BO1-2016-00009 kódszá-

mú projekt megvalósításához szükséges 

többletköltség biztosításáról, a polgár-

mester 2018. évi szabadságának üteme-

zéséről, a Kábítószerügyi Egyeztető Fó-

rum megalakulásának támogatásáról, a 

Diapolo Média Kft . kérelméről, a Mérai 

úti szennyvízrendszer helyreállításához 

szükséges költségek vállalásáról. 

Egyetértett a képviselő-testület az Inter-

reg V-a Slovakia Hungary Cross Border 

Cooperation Programme keretében tör-

ténő pályázat, továbbá a TOP-5.3.1-16 

„A helyi identitás és kohézió erősítése” 

című pályázat benyújtásával.

Elfogadták a képviselők a 2018. évi közbe-

szerzési tervet, az Abaúji Tájegységi Érték-

tár Bizottság, valamint az Encs Város Te-

lepülési Értéktár Bizottság beszámolóját, 

a 2018-2032. időszakra vonatkozó Ivóvíz 

Gördülő Fejlesztési Terv módosítását.

Megtárgyalta és elfogadta a grémium az 

Encs Városgazda Nonprofi t Közhasznú 

Kft . 2018. üzleti és pénzügyi tervét.

AZ ENCSI TV INTERNETEN IS

Talán még sokan nem tudják, hogy az Encsi TV he   műsora inter-
neten is megtekinthető. Ez az információ főleg azok számára lehet 
fontos, akiknél már nem a hagyományos kábeles hálózaton jön a 
TV adás hanem, parabolaantennás, műholdas rendszeren. (T-Home, 
Digi TV, stb.) Az alábbiakban közreadjuk az internetes elérhetőség 
linkjét. Fontos információ, hogy ezen a linken kizárólag kedden és 
vasárnap 18:00 órától lehet nézni az Encsi TV-t.

h  p://www.ustream.tv/channel/encsitv

Keresse az Encsi TV-t interneten, az i   megado   időpontokban!       

AZ ENCSI HÍREK 
A HONLAPON 

Újságunk Encs város honlapján
www.encs.hu címen is 

olvasható a kezdőlapon jobb 
felső sarokban a helyi média 

menüpontra kattintva. 

Ajánlja távolabb élő rokonainak, 
ismerőseinek  

Klikkeljen ránk a távolból is

ÚÚÚÚ



4 2018. 1. szám

Egyházi rovat

KÖZELEG A HÚSVÉT 
Tekintettel, hogy újságunk már nem 

jelenik meg többször húsvétig ezért  az 

egyházak húsvéti témájú írásai mellett 

egy verssel és egy környékünkön találha-

tó értékes stációról készült képösszeállí-

tással szeretnénk beharangozni ezt a szép 

tavaszi ünnepünket mely, mint minden 

más már jócskán veszített eredeti mon-

danivalójából. Az utóbbi években igen-

csak megkopott az ünnep lényege és már 

csak a gyakorló vallásos emberek ápolják 

az ünnep keresztény hagyományait. Leg-

többen már csak hosszú hétvégének te-

kintik, amit jól el lehet tölteni egy szállo-

dában (már aki teheti) persze az ünnepre 

való tekintettel emelt áron, vagy el lehet 

menni a szabadba grillezni, bográcsozni, 

szalonnát sütni. Mindezek nagyon szép 

és fontos szabadidős tevékenységek, de 

véleményem, hogy ezeknek nem hús-

vétkor van itt az ideje, erre oly sok egyéb 

hosszú hétvége kínálkozik, főleg idén. A 

tavalyi évtől a kormány munkaszüneti 

nappá nyilvánította nagypénteket. Ez 

főleg a háziasszonyoknak jó hír ugyanis 

több idejük lesz a húsvéti sütésre, ünne-

pi előkészületekre. Jó lenne azért persze, 

ha legalább a húsvéti ünnepkör valame-

lyik napján (nagypéntek, nagyszombat, 

húsvét első- másodnapja), aki teheti a 

templomba is ellátogatna egy kis lelki 

megtisztulás, az ünnep lényegével való 

feltöltődés miatt. Még így is marad ép-

pen elég idő a testi örömökre, a húsvéti 

kalács, sonka, tojás és torma mértéktelen 

fogyasztására. 

Szép ünnepet kívánunk az Encsi Hírek 

minden kedves olvasójának.

K.

ÁPRILY LAJOS
KALÁCS, KEDDI KALÁCS

Már szombat este megsütötte 

anyám. És reggel már adott. 

Az aranya besugarazta 

a harangos vasárnapot.

Vasárnap estig nem fogyott el, 

fénye áthullt az ünnepen. 

Még hétfőn is jutott belőle. 

És kedden is. De csak nekem.

Ma sem tudom, hol rejtegette, 

melyik fi ókból jött elő, 

de olyan áldott volt az íze, 

olyan hétköznap-szentelő.

Az asztalkendőből kibukkant 

szép sárga fénnyel: Itt vagyok. 

Nagy árnyékok, fekete gondok, 

még várjatok, maradjatok.

Igénytelen polgár-kalács volt, 

olyan egyszerű, mint falum. 

És mégis úgy megnőtt azóta, 

mint úrvacsora-szimbolum.

Száguldó évek távolából 

megérzem néha jószagát: 

a tűzhely tájáról elindul 

s betölt szivet, betölt szobát.

Lelki kenyér ínség-időkben, 

verőfényes vigasztalás... 

Pedig tudom: a keze föld már. 

És nincsen több keddi kalács.

Fo
tó
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HÚSVÉT
Ünnep lesz-e még a feltámadás?

1990-ben, amikor véget ért a 

kommunizmus és az ateizmus 

korszaka, hazánkban minden-

ki fellélegzett. Elérkezett a sza-

badság ideje, mind a szólásnak, 

mind a vallásgyakorlásnak. Mi 

Közép Kelet Európában azt hit-

tük nyugodt társadalmi, gaz-

dasági és vallási nyugalomnak 

nézünk elébe.

Arról még álmodni se mer-

tünk, hogy Amerikában azok 

a kommunisták és demokra-

ták, akik ránk kényszerítet-

ték a kommunizmust most 

újabb merényletet terveznek 

ellenünk. Ez a globalista nyílt 

társadalom. Ez az ideológia a 

keresztény és a zsidó kultúra 

felszámolására törekszik. 

A gerender elméletükkel azt 

hazudják, hogy a férfi  és a női 

identitást felnőtt korban kell eldönteni. 

Sőt tovább hazudnak, hogy az se biztos, 

hogy Jézus férfi  volt.

Mikor lesz már elég a kereszténység 

megalázásából és üldözéséből?

Ezen hazug embereknek egy sora sem 

igaz. A Szovjetunió 70 éves, Magyaror-

szág 40 éves kommunizmusa alatt nem 

szedték volna ízekre Jézus életét vagy a 

keresztény teológiát?

Ami aggasztja a keresztény világot a 

muszlim vallás hivatalos támogatása a 

civil szervezetek, de inkább hazaárulók 

részéről. A muszlim öntudat kiirtani a 

nem muszlimokat, a hitetleneket, azaz 

a keresztényeket. A keresztény világ Kö-

zép-Kelet Európában azért örült a rend-

szerváltásnak, mert szabadon ünnepel-

heti a kereszténység sarkalatos ünnepeit: 

Karácsony, Húsvét, Pünkösd szabadon 

ünnepelheti. 

Most a keresztény világban nagyböjt 

van.

A Hamvazószerda és a Nagypéntek szi-

gorú böjt. Húsmentes napi három étke-

zés. A többi pénteken Krisztus szenve-

désére emlékezve böjtölünk. Ebben az 

időben beszél az egyház a mértékletes-

ségről, ami annyit jelent ételből és ital-

ból annyit veszünk magunkhoz, ami az 

energiaszükségletünkhöz kívánatos.

A böjti fegyelem 14-től 60 éves korig kö-

telező, kivéve az egészségkárosodást. 

A gyerekek a böjti időben lemondanak 

az édességről, annak az árát jótékony-

ságra fordítják, aszketizmusból karitatív 

cselekedeteket visznek végbe.

A nagyböjti időszakban péntekenként 

a keresztúti ájtatosságban Jézus szenve-

désének állomásaira emlékezünk, ami 

megelőzte a Nagypénteket, amikor Jé-

zus kereszthalálára a mi megváltásunkra 

emlékezünk.

Nagycsütörtök a szent 3 napból fontos 

ünnep. Jézus ekkor alapítja a szentmisét, 

melyben a kenyeret testévé a bort vérévé 

változtatja, és meghagyja, hogy ezt csele-

kedjük az ő emlékezetére.

Nagyszombat késő este, Nagyvasárnap 

kora hajnal a feltámadás ünnepe.

A kereszténység azt ünnepli a szent há-

rom napban, hogy a megtestesült Isten 

teljesítette a küldetését, melyet a Terem-

tő Atyának ígért. 

A hároméves tanító körútja után követ-

kezik a megtestesült Istennek a szeretet-

ből vállalt kereszthalála és feltámadása.

A Húsvét lényege a kereszthalál által 

történt megváltás. A feltámadás üzene-

te, hogy a halál után is van élet az Isten 

országában.

Vianney Szent János így írt a böjtről: 

Túlsúlyos paptársam azt kérte tőlem 

segítsek bejutni a mennyek országába. 

A Mennyország kapuja nagyon szűk 

nehogy egyikőnk se jusson be. Többet 

böjtöljön és imádkozzon, hogy bejusson 

a szűk kapun. Minden múlandó ezen a 

földön, mondta Busseaut francia 

püspök XVI. Lajos francia király 

temetésén, amikor pásztor bot-

jával megkopogtatta a király ko-

porsóját.

A kommunizmus idején Lenint 

Kijev főterén egy ember nagy-

ságú szoborral ábrázolták, aki 

lázadó diktátorformát öltött.

A rendszerváltás után egy gyer-

mekét ölelő Szűzanya szelíd 

alakja került a főtérre, a gyűlöle-

tet a szeretet váltotta fel.

Mi keresztények abban remény-

kedünk, hogy a Sátán béren-

ceinek nem sikerül kiirtani a 

kereszténységet. Abban remény-

kedünk, hogy még hosszú időn 

át szabadon tudjuk ünnepelni 

megváltásunkat, ami meghívás 

az örök életre. 

Szent Mihály Főangyal most is 

legyőzi a Sátánt.

Mindenkinek lelki tisztulást, üdvösséges 

és kegyelmi életet kívánok.

Encs, 2018. február 18.

Dr. Garancsi László

c. prépost, érd. főesperes

érseki tanácsos, plébános

ÜNNEPI SZERTARTÁSOK A

RÓMAI KATOLIKUSOKNÁL

ENCS SZENT ANNA TEMPLOM

Nagycsütörtök: 

18:00 Szentmise. A Szentmisét követő-

en Szentségimádás 21:00-ig.

Nagypéntek:

17:00 Nagypénteki szertartás

Nagyszombat:

08:00–18:00 Szentségimádás 

18:00 Nagyszombati szertartás, 

feltámadási körmenettel

Húsvét első napja (vasárnap)

07:00 Ételszentelés

08:30 Szentmise

11:00 Szentmise 

Húsvét másodnapja (hétfő)

08:30 Szentmise

11:00 Szentmise

ENCS – ABAÚJDEVECSER 

Szentmisék

Húsvét első napja: 09:30   

Húsvét másodnapja: 09:30
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KI HENGERÍTI EL NEKÜNK A KÖVET? (MÁRK 16, 3)
Húsvét reggelén a Jézus sírjához 

igyekvő asszonyok azon aggo-

dalmaskodnak, hogy vajon ho-

gyan fog a sír szájáról elkerülni 

az azt lezáró nagy kő. Mindennel 

felkészültek, hogy a holttestet 

tisztességgel ellássák, de ahhoz 

a maguk ereje kevés, hogy a kö-

vet megmozdítsák. Talán hiába 

is mennek! Lesz-e ott valaki, aki 

segítsen? Mire odaérnek, azt lát-

ják, hogy a kő el van hengerítve. 

A mennyei követ már eltávolítot-

ta, és fénylő, fehér ruhában ül a nagy kö-

vön. Az asszonyok tehát nem a holttest-

hez érkeztek, hanem az üres sírhoz, ahol 

Jézus feltámadásának hírét hallhatták, 

és valóságát láthatták.

Hány szép elhatározás tűnik olyannak, 

hogy nagy kő áll az útjában! Olyan aka-

dály, amelyet képtelenek vagyunk elhá-

rítani. Szeretnénk békés, boldog ünnep-

lést, de lehetetlen a környezetünket az 

ünnepre hangolni, valami egészen más 

foglalkoztatja őket. Szeretnénk gyerme-

keinket, vagy unokáinkat a templomba 

vinni, de képtelenség az ágyból kiszó-

lítani őket, vagy a számítógép mellől 

felállítani. Szeretnénk a húsvéti örö-

müzenetet hazavinni, és családunkkal 

megosztani, de nem sok érdeklődést 

mutatnak iránta. Mi magunk nem tu-

dunk ezen változtatni. Arra a mennyei 

segítségre van szükség, Aki feltámadá-

sával legyőzte a halált, Aki hatalmával 

előttünk jár, és kész helyzetet teremt szá-

munkra, eltávolítja a nagy követ, hogy 

mi hírnökei lehessünk országa csodái-

nak, áldásainak.

A Jézus felé vezető úton találhat-

juk magunkat szembe olyan új 

helyzettel, ahol, értehetetlenül, 

minden akadály eltűnik. Amit ta-

lán hosszú ideig hiába próbáltunk 

megkövetelni, hiába volt minden 

rábeszélés, nem volt hatása a sza-

vunknak, pedig életünk minden 

cselekedetével és gondolatával 

Urunk Jézus felé fordult. Egyszer 

csak mégis megnyíltak a szívek. 

Érdekelni kezdi a hozzánk leg-

közelebb állókat, hogy mi a titka 

az életünknek. Szeretnék tudni, hogy mi 

az a cél, ami bennünket vonz. Szeretnék 

megismerni azt, ami bennünk békességet 

és megelégedést terem. Mindez nem a mi 

különös tulajdonságunk, nem a körül-

mények kedvező alakulása, hanem az a 

Jézus Krisztus, akire irányulnak gondo-

lataink, szándékaink. Őt keresve lesznek 

napjaink boldog napok, és örömöt sugár-

zó az életünk.

Adjon Isten ilyen ünnepet mindnyá-

junknak!

Baksi Mária esperes

Nagyböjti lelkigyakorlat 
a görögkatolikus

templomban 
a Család éve jegyében

2018. március 24-25.
 Tartja: Ft. Moldván Tibor 

szikszói parókus

MÁRCIUS 24. LÁZÁR SZOMBAT

18.00  Szent Liturgia – lelkigyakorlatos 

beszéd

MÁRCIUS 25. VIRÁGVASÁRNAP

08.00  Gyóntatás, utrenye

09.00  Szent Liturgia-lelkigyakorlatos 

beszéd, barkaosztás, gyóntatás

Húsvét előtt érdemes rendezni életün-

ket Isten előtt! Szeretettel várom azo-

kat is, akiknek ideje ritkán engedi meg, 

hogy templomba jöjjenek, akikben él 

még az Isten utáni vágy!

Pacsai János

esperes, parókus

Egyházi rovat

A Görögkatolikus Egyház ünnepi szertartás rendje
HÚSVÉT 2018 – „Jertek merítsetek fényt, a feltámadottnak világosságából, és dicső-

ítsük Krisztust, ki föltámadt hallottaiból!”

NAGYCSÜTÖRTÖK

Az utolsó vacsora emléknapja

06.00 Utrenye I. imaóra

17.00  Nagy Szent Bazil Liturgia vecser-

nyével 

18.00  Az Úr szenvedéséről szóló 12 

kínszenvedési evangélium

NAGYPÉNTEK

Jézus Kereszthalálának napja, szigorú 

böjti nap 

07.00 Királyi imaórák

17.00 Sírbatételi vecsernye körmenettel

21.00 Kis esti zsolozsma

FÜGÖD

NAGYPÉNTEK

14.30  Sírbatételi imádság 

14.30–16.00 Szent Sír látogatás

HÚSVÉT VASÁRNAP

07.30 Pászkaszentelés

NAGYSZOMBAT

Krisztus alvilágba leszállása – Szent sír 

látogatás (egész nap nyitva a templom)

07.00 Jeruzsálemi utrenye a szent sírnál

17.00  Nagy Szent Bazil Liturgia vecser-

nyével, Keresztelések

23.45  Feltámadási szertartás gyertyás 

körmenettel

HÚSVÉT VASÁRNAP

Jézus Krisztus feltámadásának ünnepe

09.30  Damaszkuszi Szent János húsvéti 

kánonjának éneklése

10.00  Ünnepi Szent Liturgia,  pászka-

szentelés az udvaron

17.00 Alkonyati zsolozsma

HÚSVÉT HÉTFŐ

09.00 Utrenye

10.00 Szent Liturgia, miroválás

17.00 Alkonyati zsolozsma

HÚSVÉT KEDD

09.00 Utrenye

10.00 Szent Liturgia, húsvéti körmenet

17.00 Alkonyati zsolozsma
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FÖLTÁMADÁS NAPJA A PÁSZKA
Legyünk ragyogóak, átlátszók, igaz hirdetői a szent feltámadásnak!

„Föltámadás napja a Pászka, 

az úrnak Pászkája, világosodjunk fel népek,

mert a halálból az életre és a fö ldről az égbe

átvitt minket Krisztus Istenünk,

kik az Ő győzelmét énekeljük! „

(Damaszkuszi szent János 8. sz.)

Világosodjunk fel népek, legyünk ragyogó-

ak, sugározzuk a feltámadás örömét! Isten-

nek szenteljük életünket. Szeressük egymást, 

osszuk meg egymással életünket, vélemé-

nyünket, imádkozzunk és együtt hitelesen 

szolgáljuk a keresztény közösséget!   Elmo-

sódnak a faji, kulturális és nemi határok. 

A hitetlenek, amikor közösségbe kerülnek 

a hívőkkel maguk tapasztalják, hogy ez 

nem egy elképzelt élet, egy fi lozófi a, vagy 

tanítás, hanem egy dinamikus élet, aminek 

nem lehet ellenállni. „Dicsőítették az Istent, 

és az egész nép szerette őket. Az Úr pedig 

naponként növelte az üdvözültek számát 

ugyanott.” (ApCsel 2,47) 

Ma is a keresztények fényesen ragyogják 

Krisztus világosságát. Krisztus feltámadásá-

val minden megújul, a teremtés rendje hely-

reáll. A 4. században teológus Szent Gergely 

írta: „Ma üdvösség jött a világra... Krisztus 

feltámadt halottaiból, keljetek fel! Maga 

Krisztus újra visszatér, térjetek meg! Krisztus 

kiszabadult a sírból, mert kiszabadult a bűn 

kötelékéből, a pokol kapuit széttörte, a halál 

megsemmisült.” (Nazianzi Szent Gergely 

második húsvéti beszéd)

Krisztus feltámadásában válunk ragyogóvá, 

mert a Ő a világ világosság. A belőle ára-

dó fényt fogadjuk be és sugározzuk tovább. 

Amint Jézus mondta nekünk: „aki engem 

követ nem jár sötétségben, mert én vagyok a 

világ világossága.”(Jn 8,12). Amikor követem 

szívünk ragyog, mert tele van örömmel és 

boldogsággal. Ez az a ki nem fogyó boldog-

ság, amely életünknek célt és értelmet ad. Ez 

nemcsak egyes kiválasztottaknak jár, hanem 

mindenkinek, aki meg van keresztelve.

Meg vagy mentve, most már csak neked 

kell felvenned az ÚJ életnek a ritmusát, 

és ez a krisztusi élet. Ezt az életet a jelen 

idő teszi folyamatossá: Én bízom Isten ir-

galmában, meg vagyok váltva. A holdnak 

nincs fénye a nap nélkül, mi is sápadtak va-

gyunk Krisztus nélkül. Ez történik velünk 

is – nincs saját fényünk, ha nem vagyunk 

elég közel Jézus Krisztushoz nem tudunk 

ragyogni, nincs Élet bennünk. Amikor 

Krisztussal közösségben éljük az életet, 

akkor Krisztus világosságát árasztjuk szét.

A szent olyan bűnös, aki minden nap meg-

tér, aki folyamatosan kísértésben és meg-

próbáltatásban él. A szent olyan, aki saját 

példáján keresztül a többiek számára meg-

tapasztalhatóvá teszi, hogy ő Istenben hisz. 

Én együtt sugárzom-e Krisztussal? Ha 

valaki találkozik velem észre veszi-e hogy 

én Krisztusé vagyok? Mi tükrözi bennem 

Krisztus fényét? 

Nagy az én fellelőségem papként, hogy 

engedem-e hogy Krisztus világossága vi-

lágoskodjék bennem. Az én világosságom 

világoskodik- e Isten népének? 

Kötelességem, hogy ne rejtsem véka alá a 

világosságomat. Krisztus világossága el-

érkezett számomra a keresztségbe, húsvét 

éjszakáján felerősödik, hiszen a pap hív: 

„Jertek merítsetek fényt a soha le ne alko-

nyodó világosságból…” Krisztus feltáma-

dásakor engedjük, hogy felerősödjön ben-

nünk ez a fény és ragyogó hirdetői legyünk 

a szent feltámadásnak.

Pacsai János parókus

Húsvéti pászkakalács készítése
Hozzávalók: 1¾ kg liszt, 1¼ liter tej, 5 dkg 

élesztő, 5 dl étolaj vagy 10 dkg vaj, 1 evőkanál 

sertészsír, 2 db tojás, 1 csapott kanál só, 5-6 evő-

kanál kristálycukor. Elkészítése: A hozzávaló 

dagasztása majd a tészta kelesztése után a gaz-

dasszony rövid fohásszal kezdje a legfontosabb 

eledel, a pászka sütését. Egy magasabb falú lá-

bast zsiradékkal kikenünk. A megkelt tésztából 

egy darabot a tepsi aljába formázunk. Ez jel-

képezi Krisztus testét. Ezt követően készítsünk 

négyágú fonatot. Két egyforma tésztából sodra-

tot készítünk. Ezt középen egymásra tesszük, ke-

reszt alakban úgy, hogy a vízszintes sodrat felül 

legyen. A függőleges sodratot ráhajtjuk, jobbra, 

mint egy „A” betűt. A jobb oldali vízszintes sod-

ratot ráhajtjuk az „A” betű jobb szárára, a bal-

oldali sodratot az „A” betű bal szárnya alatt be-

hajtjuk, és rátesszük a középső szárnyára. A jobb 

oldali szárát ráhajtjuk a mellette lévő sodratra, 

így folytatjuk baloldali sodratot alól, felül, majd 

jobbról ráhajtjuk a mellette levőre és addig foly-

tatjuk, amíg a tészta el nem fogy. Ezt érdemes két 

négyes fonatból összeállítani, mert így könnyebb 

a lábasban elhelyezni. Az elkészült négyágú fo-

nattal fogjuk körbe a tepsibe helyezett tésztát. 

Ez szimbolizálja a töviskoronát. Ezután kerül rá 

a kereszt, amely két négyágú fonatból tevődjön 

össze, s egy újabb, vékonyabb négyágú fonattal 

szegjük körbe a pászkát. Befejezésül a kereszt 

négy szárára és a közepére rózsákat helyezünk. 

Ez úgy készül, hogy kisebb tésztacsíkokat (15 cm 

hosszú és 5 cm széles, lapos) az egyik oldalán a 

tészta feléig ferdén bevagdosunk, köröcskéket 

formálunk belőle és lehajtogatjuk a külső sor be-

vágott részét. Ezt a kereszt négy szárára és a kö-

zepére helyezzük. Az öt rózsa, Krisztus öt sebét 

jelképezi. 1 óra hosszáig pihentetjük, a tetejét 

kikevert tojással megkenjük, előmelegített sütő-

ben 180 OC-on legalább 1 óráig sütjük. Ha meg-

hűlt, kiöntjük az edényből és visszafordítjuk. 

Elénk tárul a Krisztus testét jelképező pászka. 

A pászka készítésekor gondoljunk arra, hogy 

Krisztus mennyit szenvedett értünk, a megváltá-

sunkért a Golgotára vezető úton és a keresztfán.

Egyházi rovat

ÖRÖKSÉG  
Egy bizonyos hegyi faluban évszázadok-

kal ezelőtt egy nemesember azon gondol-

kodott, hogy milyen örökséget hagyjon 

a falu lakóinak. Végül eldöntötte, hogy 

templomot épít hagyatékként. A temp-

lomépítés tervét titokban tartotta egé-

szen a befejezésig. Amikor az emberek 

összegyűltek, csodálkoztak a templom 

szépségén és tökéletességén. Sok dicsé-

rő megjegyzés után egy jó megfi gyelő 

megkérdezte: – „De hol vannak a lám-

pák? Miként világítják meg a templomot?” 

Anélkül, hogy válaszolt volna, a nemes rá-

mutatott a falon lévő lámpatartókra, aztán 

minden egyes családnak adott egy lámpát, 

hogy vigyék magukkal a szertartásokra és 

függesszék fel a falra: – „Valahányszor itt 

vagytok, az a hely, ahol ültök, világos lesz – 

felelte a nemesember. – Amikor pedig nem 

lesztek itt, az a hely sötét lesz. Amikor távol 

maradtok a templomtól, Isten házának bi-

zonyos része sötéten marad.”
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Aktuális gondolatok

AZ M30-AS AUTÓPÁLYA RÉGÉSZETI KUTATÁSAI 
A terepbejárástól a próbafeltárásokig

Március másodikán az Encsi Városi Mű-
velődési Központban hallhattunk egy ér-
tékes és érdekes tájékoztatót az M30-as 
autópálya építéséhez kapcsolódó régésze-
ti kutatásokról, munkálatokról. A népes 
hallgatóságot Szeles András polgármes-
ter köszöntötte, majd Dr. Szörényi Gábor 
András, a miskolci Herman Ottó Múzeum 
régészeti igazgatóhelyettese ismertette 
a régészeti projekt menetét, a feltárások 
helyszíneit. 

Az M30-as autópályának a régészeti feltá-

rása a ma Magyarországon futó legnagyobb 

régészeti projekt, és talán azt lehet mondani, 

hogy az elmúlt évtizedeké is. Maga a projekt 

egy 55 km-es hosszúságú autópálya szakasz, 

amely három részre oszlik. Az első szakasz 

Miskolctól Szikszóig, a második szakasz 

Szikszótól Encsig, a harmadik pedig Encs-

től fölfelé, észak felé terjed. Ennek az érde-

kessége, hogy, egy teljes keresztmetszetét 

adja a Hernád-völgyének topográfi ailag és 

régészetileg is. A Sajó-völgyéből indul el a 

miskolci csomópont, tehát a Sajó-völgyétől 

kiindulva a szikszói dombokon és Szikszó 

környékén érkezik be a Hernád-völgyébe. 

A Hernád-völgyében három térszintet kü-

lönböztethetünk meg régészetileg illetve 

topográfi ailag is. Az első térszint az maga 

a Hernád és a Hernád folyó melletti rész. 

A második térszint már a Hernádhoz kap-

csolódik, ami annak árteréhez képest 2-3 

méterrel kiemelkedik. A harmadik térszint 

pedig nem más, mint a Cserehát keleti lefu-

tó domblába. Ez a három térszint régészeti 

szempontból is nagyon érdekes, mivel telje-

sen különböznek egymástól. Szerencsések 

vagyunk ebben a projektben, hiszen az au-

tópálya vonala az 55 km-en mind a három 

térszintet keresztezi, mind a három térszint 

kapcsán nagyon releváns régészeti informá-

ciókat kaphatunk, hogy az ember hogyan 

lakta ezeket a területeket. Nagyjából igazol-

ták az eddigi régészeti kutatások is, hogy az 

emberek szerettek megtelepedni a Hernád 

területén az egyes történelmi korokban. Ez 

a vidék a régmúltban is az egyik legköny-

nyebben használható tranzit útvonal volt a 

Kárpátok belső területe, illetve a Kárpáto-

kon túli területek között. A Hernád völgye, 

Kassától északra Eperjes irányába egészen 

Lengyelországig mindig is használatban 

volt. Ezáltal nyilvánvaló, hogy itt meg is 

telepedtek az emberek.  A tranzitforgalom, 

tranzitkereskedelem akkor is nagyon fon-

tos volt, ezek a települések a saját korukban 

roppant gazdagok voltak. Összesen hatvan 

régészeti lelőhelyet ismertünk ezen az 55 

km területen.

A terepbejárás egy nagy volumenű ré-

gészeti projektnek az előkészítése. Hogyan 

is néz ki egy terepbejárás, merre lehet a jó 

irány? A terepbejárás során megkaptuk az 

előzetes nyomvonal térképeit. A régészti 

terepbejárás nem más, mint hogy felvo-

nulnak a régészek a nyomvonalon és annak 

jobbra-balra 100-100 méteres sávjában csa-

tárláncban végigvonulnak, felszíni leleteket 

keresve a szántásban. Ugyanis, ha van va-

lahol egy régészeti lelőhely a felszín alatt és 

mezőgazdasági tevékenység folyik rajta az 

eke minden évben a leleteket kicsit felfor-

gatja amik a felszín közelében vannak.  Hoz 

fel cserepeket, állatcsontot esetleg köveket, 

ha temető van, akkor esetleg embercsonto-

kat, téglákat. Nagyjából ahol ezek a felszíni 

leletek szóródnak abban a sokszögben elég 

pontosan meghatározható, hogy ott bizony 

régészeti 

lelőhely található a felszín alatt. A végle-

ges nyomvonalon, azokon a régészeti lelő-

helyeken, amelyeket felszíni leletek alapján 

meghatároztunk, további roncsolás mentes 

módszerű vizsgálatokat folytattunk. Pont 

egy éve végeztünk ezen a helyen az úgyne-

vezett geofi zikai felméréseket, ami egy mag-

netométeres kutatás, amely szintén roncso-

lás mentes módszer. A geofi zikai felmérés 

során egy gereblyeszerű eszközzel dolgo-

zunk, amely a talaj mágnesességgel történő 

eltéréseket, anomáliákat határozza meg. Itt 

négyzethálókban dolgozunk, ezen négy-

zethálók területén pedig ezzel az eszközzel 

oda-vissza, oda-vissza bejárjuk  a területet 

és ez a nagyon fi mon érzékenységű eszköz 

azt határozza meg, hogy hol vannak ezek 

a mágneses eltérések. A fi nom mágneses 

eszközzel ezeket a megváltozott szerkezetű 

jelenségeket meg lehet határozni centiméter 

pontosságra, hogy hol helyezkednek el a föld 

alatt, mekkora kiterjedésűek. Ezen esetben 

csak feltételezzük, hogy minden bizonnyal, 

ha felszíni régészeti leletek voltak a terepbe-

járás során, akkor ezek a jelenségek vélhe-

tően régészeti korúak lehetnek. A régészeti 

munkánk következő fázisában megtervez-

zük az úgynevezett próbafeltárást. A követ-

kezőkben pedig arról szeretnék szólni, hogy 

hol voltak az M30-as autópályán nagyon iz-

galmas, zsíros falatok. Rögtön ahogy elindul 

a miskolci csomópontból az autópálya, ahol 

Arnót és Sajópálfala között keresztezi az új 

utat. Ha maguk elé képzelik ezt a helyet van 

egy rézsű , egy nagyon nagy partfal. Ennek 

a partfalnak az aljában van egy intenzív, 

gazdag régészeti lelőhely, amelyből az ős-

kortól, bronzkortól a római császár koron 
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keresztül egészen a középkorig mindenféle 

régészeti felszíni lelet került már a terepbe-

járások során elő.  Itt egy bronzkori harcos 

ruhájának a pitykéi is előkerültek. Követke-

ző nagyon izgalmas helyszín, ami egy kicsit 

északabbra van, nem más, mint a garadnai 

csomópont. Ezt a helyszínt már 15 éve úgy 

kezeljük, mint a római császári kornak egy 

igazi csúcs lelőhelyét, amelyből az őskortól, 

a bronzkortól a római császár koron keresz-

tül egészen a középkorig kerültek elő leletek. 

Hernádvécse területén is olyan ipari jellegű 

kemencesorozatokat találtunk, amelyek 

bizony nem a saját háztáji gazdálkodásuk-

hoz, mindennapjaikhoz voltak szükségesek, 

hanem valamilyen fémmegmunkálási tevé-

kenységet folytattak ezekkel, kereskedelem 

céljából. Azért fontosak ezek a lelőhely diag-

nosztikai prognosztizáló és sűrűségelemző 

módszerek, mert ezután fogjuk megnyitni 

azokat a kutatóárkokat és felületeket, ame-

lyeket fel fogunk tárni. Azért fontos, hogy 

ne menjünk vakon az adott területre. Ott 

úgy dolgozzunk, hogy konkrétan ezekkel a 

technológiai fejlődés révén értékes eszkö-

zökkel, már kizárólag azokat a helyszíneket 

kutatjuk, amelynek valóban van régészeti 

relevanciája. Bemutatnék önöknek egy kö-

vetkező lelőhelyet, a Novajidrány és Szala-

szend közötti részen, ahol felfut az autópá-

lya nyomvonala a fennsíki részre. Ennek a 

fennsíknak a belső oldalán nagyon sok érde-

kesség van. Ez később majd egy pihenőhely 

lesz az autópályán. Elég szerencsétlen mó-

don ezt a pihenőt az egész nyomvonalnak 

talán a legintenzívebb régészeti lelőhelyére 

tervezték rá. Ezt a lelőhelyet a régészeti ku-

tatások valamint az előzetes kutatások során 

nagyon sok helyen megvizsgáltuk. Ugyanaz 

a korszak leletanyaga került elő, ami a kö-

zépső bronzkori időszaki, és mindegyiknél 

azt vettük észre, hogy a gödröknek a be-

töltése tele volt égett agyagdarabkákkal. Az 

égett agyagdarabkát a régészetben patics-

nak nevezik. Miért lehetett ez? A mi hipo-

tézisünk az, hogy ez a hosszú, egészen két 

kilométeren nyomon követhető régészeti 

lelőhely a középső bronzkorban valamilyen 

nagy krízisnek, nagy konfl iktusnak az áldo-

zatául esett. Mivel a legészakibb és ledélebbi 

pontján is ugyanúgy égett agyaggal voltak 

a gödrök visszatöltődve, minden bizony-

nyal ezen konfl iktus során szisztematikusan 

az egész területet felgyújtották a középső 

bronzkorban. Ez egy leégett, elpusztult, a 

területét tekintve megapolisz jellegű lelő-

hely. Ha ennyire intenzív maga a geofi zikai 

felmérés, és ugyanezt eredményezte a pró-

bafeltárás is, akkor bizony ez egy nagyon 

komoly és nagy tudományos érdeklődésre 

számottartó régészeti lelőhely. A régészek 

szempontjából óriási szerencse, hogy leé-

gett. Az akkor élő emberek ezt nyilván nem 

élték meg ilyen pozitívan, viszont a régészek 

számára kincsesbánya, ha leég egy lelőhely, 

vagy konfl iktus keretében pusztul el. Ilyen 

esetben mindenki fejvesztve menekül a tár-

gyaikat, dolgaikat otthagyva. Ezáltal komp-

lett anyagi kultúrát tudunk meghatározni. 

Amennyiben a lakosok szisztematikusan el-

költöznek akár mezőgazdasági, akár árvizes 

területekről mindenki veszi a sátorfáját, viszi 

az összes értékét, háztartási eszközét sőt mi 

több azokat az építőanyagokat is amelyeket 

a későbbiekben egy másik helyen fel tudnak 

használni. Ebben az esetben üres lelőhelyet 

fogunk találni a helyükön, hiszen mindent 

elvittek. Tehát a mi szempontunkból, a ré-

gészet szempontjából, ha a régi világot sze-

retnénk rekonstruálni és jól átlátni, akkor az 

ilyen leégett helyek a legértékesebbek. Még 

egy érdekesség erről a lelőhelyről. Ez volt 

az a lelőhely az egész 55 km során, ahol egy 

honfoglaló is előkerült. Egyetlen egy magá-

nyos sír volt, a lovával eltemetett honfoglaló 

vitéz. Nem zárjuk ki természetesen, hogy 

vannak társai a környezetében, itt egyenlő-

re a próbafeltárás során még nem került elő 

társa. Maga a leletanyag azt feltételezi, hogy 

nem egy utolsó, egyszerű katonáról van szó, 

hanem bizony egy társadalmi középrétegbe 

tartozó viszonylag jelentős személyiségről. 

Megtaláltuk a tegezét, amiben benne voltak 

a nyílhegyei is, valamint egy feltehetően ka-

balaként használt 8-10 cm-es díszített nyíl-

hegyet is. 

Hogy ne csak a geofi zikai kutatásokról 

beszéljünk, ássunk bele a földbe is. Ez tavaly 

augusztus 22-e és december 15-e közti idő-

szakban történt, amikor megnyitottuk ezeket 

a kutatóárkokat, amiket a mai napig is láthat-

nak, ezeken a forró pontokon. A feltárások 

során a legfontosabbak azoknak a régészeti 

jelenségeknek a kiásása, amelyeket, ha a ku-

tatóárkot megnyitja a munkagép, akkor folt-

jelenségként jelentkeznek a sárga altalajon. 

Ahol az ember sosem készített kemencét ma-

gának, vagy sosem ásott egy tároló vermet, 

ott az altalaj bontatlan marad. Az altalaj itt a 

Hernád-völgyében és egész B-A-Z megyében 

elég jól lehatárolhatóan, egy sárgás-barna 

színű altalaj, teljesen homogén. Amennyiben 

viszont az ember valamilyen tevékenységet 

végzett és készített magának különböző gö-

dör objektumokat, ami visszatöltődik, tel-

jesen más színű, más szerkezetű anyaggal. 

Ezeket a foltokat kerestük a régészeti kuta-

tóárkok megnyitása során. 

Hogyan néz ki egy ház? A házhelyek 

általában, ahogy manapság, a régebbi ko-

rokban is szögletes jelenségek voltak. Egy 

Árpádkori ház esetében egy négyszögletes 

szürke folt jelentkezett, amelynek átellenes 

oldalban megnyitott negyedeit feltárjuk, 

utána pedig az egészet feltárjuk. Nem csak 

veremházakat építettek az emberek a régé-

szet korokban, hanem azoknak az emberek-

nek, akik kicsit tehetősebbek voltak, bizony 

készítettek olyan típusú rönkházakat, amit 

ma is készítünk. Ugyanis ez már egy foko-

zattal magasabb komfortú lakhely volt, mint 

egy-egy olyan veremház, ami félig a föld-

ben volt benne. Ezekben a veremházakban, 

úgy ahogyan néprajzból is tudjuk, a nők és 

a gyermekek laktak, míg a férfi ak, nagyobb 

fi úk kint az állatok karámjaiban az állatok-

kal együtt töltötték az éjszakát. Adott eset-

ben ezek a karámok nem biztos, hogy a te-

lepülésen voltak, hanem attól távolabb, ahol 

a legeltetés is folyt. Tehát itt a családon belül 

elkülönülés volt már a lakhelyet tekintve is. 

A következő régészeti lelőhely Szik-

szó-Bercel. Bercelnek már maga a topográfi -

ai helyneve is utalt arra, hogy bizony ez egy 

középkori eredetű helynév, ami arra utal, 

hogy minden bizonnyal itt egy elpusztult 

középkori településről van szó. A terepbejá-

rás során is előkerültek Árpádkori leletek és 

amikor a próbafeltárás során megnyitottuk 

ezeket a szondákat óriási szerencsénk volt, 

mert nem csak klasszikus Árpádkori ve-

remházakat találtunk, hanem rönkházat is. 

Rengeteg gödröt találtunk, amik akkoriban 

a hűtőszekrényt helyettesítették, mert az 

élelmiszert és a gabonát valahogy tartósíta-

ni és tárolni kellett, ezért különböző tároló 

vermeket létesítettek a házak közelében. A 

halmaji körfogalom felett van egy hosszabb 

lelőhely, ahol úgynevezett gödörhullákat is 

találtunk, akiket nem tisztes temetési szer-

tartás során temettek ide, őket csak bedob-

ták ezekbe a gödrökbe. Úgy kerülhetett a 

gödörhulla a gödörbe, hogy oda elbújt vagy 

valamilyen konfl iktus keretében meghalt 

az adott területen. A környezetéből a lako-
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sok elmenekülhettek és később tértek oda 

vissza és amikor megtalálták ott a halottat 

akkor a lehető leggyorsabban el akarták őt 

temetni, ezért kerestek gyorsan egy gödröt, 

amibe csak belevetették. A feltárások al-

kalmával találtunk még kerámiát, fémlelet 

anyagot, egy üveg karperecet, amik pici tö-

redékek. Viszont, nem szabad elfeledkezni 

arról, hogy még a próbafeltárási fázisban 

jártunk decemberben, tehát egyenlőre még 

a régészeti lelőhelyeket csak megszondáz-

tuk  2 méter széles 50 méter hosszú árkok 

sorozatával. Ezek a régészeti jelenségek még 

nincsenek feltárva, tehát a leletanyagnak a 

zöme az még a földben van, ennek feltárása 

lesz a 2018-as 2019-es munkánk. Nagyon 

fontos dolog a lelőhelyeknek a fémdetekto-

ros vizsgálata mert, hogy a fémdetektorozás 

egy akut probléma szerte Közép-Európában, 

Európában, ugyanis illegális fémkeresőzők, 

annak ellenére, hogy mag a tevékenység jog-

szabályi kötöttségei megvannak, az illegális 

tevékenység büntető törvénykönyves eset, 

ennek ellenére mégis számtalan fémkereső 

munkálkodik saját hasznára. Értékesek ezek 

a fémleletek, amik a földben vannak egy 

roppant gazdag térségben, de jelentős prob-

léma, hogy ezeket fosztogatják. 

Mi az, amit még találtunk? Végig az autó-

pálya nyomvonala esetében szinte nem volt 

olyan helyszín, ahol valamilyen II. világ-

háborús sérülésnyomot ne találtunk volna. 

Magának a feladatellátásnak alapkritériuma, 

hogy a régész előtt megy a geodéta aki kitűzi 

a próbafeltárásoknak a helyét és megy a nö-

vényzetirtó. Picit ez egy paradox dolog, hogy 

miért nem olyankor végezzük a régészeti 

feltárásokat, amikor le van aratva a kukori-

ca vagy a gabona. Mert mi is a megrendelő-

nek az ütemezéséhez vagyunk kötve. Sajnos 

nem a régész diktálja azt, hogy mikor végzi 

az adott régészeti lelőhelynek a kutatását, 

hanem a beruházói oldal mondja meg, hogy 

melyik területre mikor kell menni. Tehát 

megy a növényzetirtó, aki learatja előttünk a 

növényzetet és megy a lőszermentesítő tűz-

szerész, aki végig vizsgálja ezeket a területe-

ket, mert bizony számos hadi lelet található 

ezen a területen a II. világháborúból. Szala-

szenden a bekötő út környéke is tele van II. 

világháborús lövészárkokkal, Aszaló környé-

kén is nagyon sok ilyen nyomot találtunk. 

A mondandóm végére még néhány gon-

doltat, hogy maga a feltárás nemcsak abból 

áll, hogy meghatározzuk, hogy ott van, ki-

ássuk, kiszedjük a leletanyagot, hanem bi-

zony ez egy nagyon komoly dokumentációs 

folyamatot is jelent. A dokumentáció a ré-

gészeti feltárásokon áll egy rajzos dokumen-

tációból, egy fotós dokumentációból és egy 

szöveges dokumentációból, ahol mindeze-

ket le is írjuk. Nagyon sok esetben 3D-s fo-

tómodelleket is készítünk az adott régészeti 

jelenségekről. Ezekből a rajzokból, fotókból, 

leírásokból születik egy olyan dokumentá-

ció, amelyet egy egységes térinformatikai 

rendszerben dolgozunk fel. 

Feltártunk a régészeti próbafeltárások 

során, tavaly ősszel, összesen 85 ezer négy-

zetmétert, ezek kutatóárkok voltak. Ezeknek 

az volt a célja, hogy azokat a forró pontokat, 

amit a geofi zika terepbejárás alapján prog-

nosztizáltunk, azokat még pontosabban, 

felszín alatti módszerekkel is pontosítsunk. 

Tehát maga az autópálya építés kivitelezési 

technológiai szintje, a tervek alapján, egy 

meghatározott szinten fog végbemenni, 

adott esetben ezek a régészeti jelenségek, 

ha mélyebben kerülnek elő, mint az adott 

technológiai szint, akkor nyilván ezt az au-

tópálya nem fogja bántani, rá fog menni és 

el fogja fedni. Így magának a régészeti lelő-

helynek nagyon jó dolga lesz ott a földben, 

semmi nem fogja sérteni. Szoktuk is egyéb-

ként régészeten belül azt mondani, hogy a 

régészeti lelőhelynek a legjobb helye a föld-

ben van, ahol nem bántja. Mi csak azokat 

a jelenségeket tárjuk fel, amit egyébként 

elpusztítana maga a beruházás, mert mé-

lyebbre megy, mint ahogy ezek jelentkez-

nek. Kérdezhetnék tőlem, hogy egyébként 

milyen mélyen keletkeznek ezek a régészeti 

jelenségek. Nagy általánosságban, és BAZ 

megyére kihegyezve azt lehet mondani, 

hogy nagyjából olyan 60-80 cm-es mélység-

ben szoktak keletkezni. Felszínen ugye me-

zőgazdaságilag forgatott, művelt 35 cm-es 

réteg alatt van még egy kevésbe bolygatott 

rész. Viszont a völgyekben a mélyebben lévő 

régészeti jelenségek adott esetben akár több, 

mint 1 méter mélységben is előkerülhetnek. 

Ezért fontos nekünk meghatározni, hogy ha 

olyan mélyen vannak, akkor azt a későbbi 

autópálya építés nem fogja bolygatni. 

A próbafeltárás eredményeképpen fon-

tos, hogy pontosítottuk azt a négyzetméter 

mennyiséget, amit az úgynevezett teljes fe-

lületű feltárásban, tehát a régészeti feltárás 

kettes ütemében, ami 2018. 2019. folyamán 

várható, fel kell tárunk. Eddig ugye két méter 

széles kutatóárkokat ástunk, viszont most fog 

kezdődni az a fázisa a régészeti munkáknak, 

amikor ezeket a kutatóárkokat, ott ahol ben-

ne régészeti jelenségeket találtunk. A kotró-

gép össze fogja nyitni ezeket és immár nem-

csak kutatóárkokban fogunk gondolkozni, 

hanem nagyobb felszíneknek a feltárásában. 

A jövőben egy nagyjából olyan 1,5 éves ré-

gészeti munkavégzést jelölnek. Összesen 500 

ezer négyzetméter régészeti teljes felületű fel-

tárást kell majd nekünk elvégezni.. Sokszor 

felmerül az a kérdés, hogy mennyire késlelte-

ti a régészeti feltárás az adott beruházást. Mi 

ebben az igazság? A régészeti feltárások nevé-

ben is benne van, hogy megelőző feltárások, 

megelőzi a kivitelezést. A kivitelező azokon a 

területeken, ezen az 500 ezer négyzetméteren 

kívül mindenhol tud dolgozni, ha már felvo-

nult. Nagyon sok esetben a kivitelező jóval 

később érkezik a helyszínre, mint a régész. 

Hiszen a régészeti munka a kivitelezésnek 

egy sajátos fázisa. 

A projekt a gazdája és vezetője a Nemzeti 

Infrastruktúra Fejlesztő Zrt., mint a beru-

házó és a régészeti munkavégzést a Buda-

vári Nonprofi t Kft ., mint fővállalkozó viszi. 

Ugyanakkor a területi illetékes megyei mú-

zeum a miskolci Hermann Ottó Múzeum az 

aki az egész projektnek a helyi gazdája. Te-

hát mi a miskolci múzeum kollégáival visz-

szük együtt ezt a projektet, és ez a jövőben is 

így fog zajlani. 

Érdekes, fi gyelemfelkeltő tájékoztatója 

végén Dr. Szörényi Gábor András tisztelet-

tel meghívta a jelenlévőket, érdeklődőket, 

hogy kövessék fi gyelemmel munkájukat, és 

az áprilisban megkezdődő feltárásokra láto-

gassanak el.
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JÓ LÉGKÖRT MÉREGTELENÍTÉSSEL

Ha akár egy pillantást is vetünk a fenti 

képre, a látvány tudat alatti reakciójaként 

a sorozatszenvedések átélésének savanyú 

élményei miatt a fojtogató köhögő refl e-

xeink beindulnak. Egyre több emberi ka-

tasztrófa megismerése után, akinek lelke 

van, az nem tud „póker arccal átugrani” a 

Tények TV2 riportban közölt értelmetlen 

gyermekhalál sokkoló eseményén. Aki egy 

kicsit is ismeri az emberi test tűrőképes-

ségét és a tüzeléstechnika legalapvetőbb 

szabályait, az nem mondhatja azt, hogy 

a nyomor szükséglete ölt! Sokkal inkább 

megalapozottan állítható az, hogy az em-

beri társulások, együttélések nélkülözhe-

tetlen tényezőjének a hiánya, a szükséges 

mértékű szocializáció nélkülözése miatt 

alkalmazott gyilkos fegyverek – a sósav, a 

kéndioxid, a szénmonoxid, a cianidok, a 

nitrózusgázok, a policiklikus szénhidro-

gének (PAB), a fenolok, krezolok – ölték 

meg a gyermeket, és nagyon sok hason-

ló ok miatt értelmetlen halált szenvedő 

sorstársát. 1952-ben Londonban – főleg 

széntüzelésből eredő – reduktív szmog 

egy-két napja alatt több mint 2500 ember 

halt meg. Nem a szegénység miatt, hanem 

az „operatív pozícióban dőzsölő” felelősök 

bűnös gazdaságszervezése miatt. Akkori 

törvényeiket úgy hozták ott is, hogy a sza-

vazáskor a várható profi tok árnyékában 

megfeledkeztek a természeti törvényekről. 

Az pedig ilyenkor kegyetlenül büntet. A 

természet törvényeit nem lehet csak úgy 

„lepaktumozni”. Az a legnagyobb gond 

tehát ennek a problémának kezelésében, 

de egyszerűen társadalmi megítélésében, 

hogy a társadalomba való beintegrálódás 

szolidáris érzései gazdasági érdekek miatt, 

vagy szükséges mértékű felkészültség mi-

att a köztudatban nem érvényesülhetnek.

Nagyon sokan élnek közöttünk mérhe-

tetlen nyomorban, szenvedésben. Ők sem 

adják fel, mert kimondva, kimondatlanul 

egy pici jó érzésre, boldogságra is vágynak. 

A maguk módján felkészültségük legjavát 

kiküszködve teremtik elő létezésük min-

den feltételét. Gyakran tapasztaltam, hogy 

számunkra esetleg jelentéktelen, észre-

vehetetlenül apró lehetőség nekik milyen 

kitörő örömöt eredményezhet. Álmukban 

biztos ők is megélnek boldog pillanatokat, 

de közülük sokan fájdalmas valóságként 

élik meg az ébredést, vagy ha rájuk szakad 

a sors, akkor egyesek fel sem ébrednek, 

mert az ébredéskori légkört megkóstolva 

belőlük a kitörő öröm helyett fehér, vagy 

vörös hab, vagy semmi nem hirdeti a világ 

felé, hogy milyen szépet álmodhattak.

Boldogságunk meghatározó alapja az 

igényességünk, mert hiányában nélkülöz-

hetetlen ismeretek megszerzése elől zárjuk 

el magunkat, olyanok elől, amelyek nélkül 

gazdálkodásunkat, egészségünket tisztes-

séges emberi kapcsolatainkat képtelenek 

vagyunk szervezni. Aztán ha szorgosan 

begyűjtöttük ezeket az ismereteket, akkor 

megnyílik a lehetőségünk a környezetünk-

be való szimpatikus beintegrálódásra. Ez 

tehát minden civilizált ember egyéni bel-

ső környezetének létérdeke, mint a bioló-

giai minőségével ötvözve az életrevalóság 

harmóniáját jelentő rátermettségünk és 

ráhangoltságunk működőképes komplex 

feltételrendszere.

A fentiek birtokában aztán boldog-

ság-éhségünkkel elég gyakori kérdésként 

zúdítjuk egymásra azt, hogy „akkor meg 

miért nem lettünk boldogok”? – Mert a 

közhangulatban mifelénk nem egyértelmű 

a „paradicsomi hangulat”. Lehet ez azért, 

mert testünkbe – a legjobb akaratunk el-

lenére is – állandóan olyan ingerek (infor-

mációk) érkeznek, amelyek értelmezésével 

agyunk nem találja elég indokoltnak egy 

boldog állapotunkról szóló közleményt ki-

adását. Ezek a „nem paradicsomi ingerek” 

érzékszerveinken keresztül érkeznek tes-

tünk felszínén át a légkörből, a légkörön át. 

Szoktuk is néha mondani, hogy ilyenkor 

„rossz a légkör” körülöttünk. Egy-egy kel-

lemetlenkedő ingerforrásra jól illeszthető a 

magyar szólás intelme, hogy „bolond lyuk-

ból bolond szél fúj”!

A légkör önmagában nagyon szép és jó, 

különösen, ha magából működteti az éle-

tünk legfontosabb tényezőit, az édesvizet 

és az oxigént. Közismert azonban, hogy 

egyúttal sok-sok egyéb jónak és szépnek 

is, de létünket súlyosan veszélyeztető anya-

goknak, jelenségeknek is „szállító közege”. 

Jelen írásomban ugyan külön nem próbá-

lok a légkör fogalmának átvitt értelmezésé-

ben a köztudatban széles körben alkalma-

zott fi lozófi ai (társadalmi) és pszichológiai 

(lelki, lélektani) jelenségekről, összefüg-

gésekről etalonokat kreálni, de igyekszem 

írásom tartalmát az anyagi és a szellemi ér-

tékek szempontjából is korrektté szervezni.

Kr.e. 6. század, Hérakleitosz: „Kétszer 

nem lépsz ugyanabba a folyóba”

Nekünk ez azt jelenti, hogy kétszer 

ugyanolyan levegőt sem lehet beszívni! 

Mindig, minden változik. Az ember és a 

környezetének kapcsolata állapotában, 

mennyiségi és minőségi viszonyában 

két különböző időpontban megegyező 

nem lehet, mert vagy az ember és/vagy 

a környezet biztosan változik. Egy adott 

állapotra való kialakulás evolúciós ered-

mény, amely nulla időponttól (keletke-

zés) a végtelen idő felé halad. A pillanat-

nyi állapot adott vonatkozásban idézhet 

egy „múltbeli” állapotot, de teljességében 

nem! Tanulságokat az emberi tudat képez-

het, amelyek kisebb-nagyobb eltérések-

kel (jellemzőséggel) alkalmasak lehetnek 

bizonyos szükségszerűnek vélt beavat-

kozások indokoltságának elemzésében.

Ennek megfelelően földi küldetésünk ta-

lán legfontosabb kötelessége tanulságokat 

gyűjteni, és azokat korrekt rendszerbe fog-

lalva az emberi jövő általános biztonságá-

nak szervezéséhez ajánlatként biztosítani. 

Ha valaki pl. a sorstól operatív lehetőséget 

kapott, akkor ezeket a tanulságokat kell 

maguk és/vagy kiszolgáltatottjaik részé-

re gyakorlattá rendezni. A környezet az 

az élőlényekre egyénenként és társultan 

– térben, időben és funkcionálisan együtt 

ható tényezők komplex rendszere. Ha eb-

ből a komplex rendszerből kiemelve csak 

egyet akarunk gondozni, akkor is bele kell 

törődnünk, hogy ezt a „gondozási művele-

tet” csak a többi tényezőre mért különböző 

mértékű kísérő változtatással, általában le-

rontással tudjuk megtenni.

TV2 Tények 2018. január 27-én: – GYE-

REKHALÁL – Meghalt egy 12 éves fi ú 

szénmonoxid-mérgezésben Kisnamény-

ban – 16 éves nővére is életveszélyes ál-

lapotban került kórházba, mesterségesen 

lélegeztetik. A monitor felirata szerint: 

Nem a 

szénmonoxidtól 

fekete

Kisnaményi feketén 

szőrös kémény
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„…12 éves fi út ölt meg a szénmonoxid…”

Hallgassunk meg néhány olyan véle-

ményt, gondolatot, amelyek biztosan ta-

nítani fognak mindenkit, akik a legcseké-

lyebb mértékben is „lelkükön viselik” em-

bertársaik sorsát.

– A hírközlő hang: – Ismét meghalt egy 

12 éves gyermek szénmonoxid mérgezés-

ben. …a 16 éves lányt rögtön a kórházba 

vitték. Úgy tudjuk – a kórházban mester-

ségesen lélegeztetik. A család nagyon sze-

gény, rongyokkal, bútordarabokkal fűtöt-

tek a kályhában

– Csapatkapitány volt az utánpótlás fo-

cicsapatnál a kisfi ú, aki meghalt tegnap 

szénmonoxid mérgezésben. Az egész falu 

őt gyászolja, a csapat edzése is elmaradt. A 

12 éves fi ú a nővérével volt otthon, az any-

juk az újszülött unokatestvérüket látogat-

ta meg a kórházban, az ájult gyerekekre a 

szomszédok törték rá az ajtót. A helyieket 

nagyon felzaklatta a fi ú halála, szerintük 

ma is élne, ha lett volna pénzük tüzelőre, és 

nem rongyokkal, szeméttel fűtöttek volna.

A szénmonoxid az oxihemoglobint „rög-

zíti”, így az agy oxigénhiánya miatt „elalszik” 

az áldozat és álmában a funkciók leállása 

miatt meghal. A Kisnaményi focista tüde-

jéből feltörő véres hab viszont azt tanúsítja, 

hogy a füstgázok ezt megelőzően elroncsol-

ták a tüdejének belső felületén keresztül a 

szövetek jelentős részét – elképesztő szen-

vedést okozva. Ha a legelső képen látható 

kémény roncsolódását látjuk, akkor gon-

doljunk arra, hogy a tégla a tüdő szöveténél 

milliószor ellenállóbb e fentebb felsorolt ag-

resszív kémiai tényezőkkel szemben. Egyál-

talán nem mindegy, hogy ki, vagy mi volt 

a tettes! A cipő égetésekor az sem mindegy, 

hogy a cipő bőrből-e, vagy másból való. A 

bőrcipő szakszerűtlen tüzelésével is nagyon 

káros égéstermékek kerülnek a füstbe, de 

ha műanyag volt (ez valószínűbb), akkor a 

legbrutálisabb savak, a legkegyetlenebb és 

legnagyobb szenvedést okozó halálos, eset-

leg „rákkeltő anyagok” magas koncentráci-

ójának kíséretében. Kisnamény egy borzal-

mas intő példa számunkra itt Encsen is! Na-

gyon sok itt is a hasonló tünetű „szőrösen 

fekete” kémény általában olyan portákon, 

amely előtt a „szelektív napokon” nincsenek 

válogatott hulladékok a kapu előtt. 

Tudunk olyan esetről is, amikor „ma-

gángyűjteménybe tartalékolta” encsi érde-

keltség a kapuk elé kirakott hulladékokat. 

Hozzáteszem, hogy nem élt mélyszegény-

ségben az érintett személy. Talán érez-

hető írásomból, hogy a „szenvedő oldal” 

harcosa vagyok. Időnként az encsi levegő 

is „pokoli terhekkel nehezedik” rám is. 

Mégsem magamról beszélnék elsősorban, 

hanem azokról, akik valószínűleg hasonló 

borzalomnak itt Encsen is áldozataivá vál-

tak. Azért nem, mert magam sem tartom 

a probléma kizárólagos megoldásának a 

„szőrösen fekete” kémények használatának 

betiltását. Életveszélyes esetben ez is szük-

ségszerű, azonban ki tudja ma úgy meg-

nevezni az adott „életveszélyes helyzetet”, 

hogy még annak„fokozatait” is meghatá-

rozza.

„Ez nem csak szociális kérdés, nagyon 

sokan tudatlanságból dobnak tűzre ház-

tartási hulladékot” (és mást!!!)

„Miskolcon: Az Önkormányzatnak van 

joga büntetni…(50 000 HUF)”

„Emellett a kerti hulladékégetés komoly 

légszennyezést okoz, ami annak köszön-

hető, hogy ez egy alacsony hőfokon tör-

ténő égetést jelent, így csak félig égnek 

el a tűzre dobott dolgok. Így sok esetben 

szén-dioxid helyett mérgező szén-mo-

noxid keletkezik. Ha pedig egy nagyobb 

kupac avart égetünk, tegyük fel, 6 órán 

át, akkor annyi szálló port juttatunk a le-
vegőbe, mintha 250 autóbusz 24 órán át 
közlekedne (svájci tanulmány)! Így pedig 

hozzájárulunk a légszennyezettség romlá-

sához, aminek következtében egyébként is 

több tízezer ember hal meg idő előtt!!” (Mi 

lenne műanyaghulladékkal együtt égetve?)

A levegőminőség átlagértékének közlé-

seiben „szálló por” szerepel. Ritkán meg-

ismerhetünk nitrogénoxidok, vagy kén-

dioxid, esetleg egy közlésben több kom-

ponensre átlagérték-adatokat. Az viszont 

gondolom mindenkinek egyértelmű, hogy 

térben, időben „pontszerű” koncentrá-

ció határértéken aluli átlagértékek mellett 

is lehet a „halálos adag” akár tíz-, vagy 

százszorosa. Ez a méreg ugyanis nem sta-

tisztikailag hat, hanem konkrétan mindig 

egy-, majd az azt követő eseményekben az 

adott áldozat személyes tűrőképességének 

a függvényében.

A méreg tehát az encsi légkörben is je-

len van – szerintem nem is elhanyagolható 

komponensként - és pláne nem elhanya-

golható koncentrációban. Lelkiismeretes 

beavatkozás vár erre a légkörre, amely hu-

mánusan, szolidárisan, mértéktartóan és 

igazságosan képes leállítani a mérgek for-

rásait. Ezzel együtt a megelőzés szándéká-

nak általánossá tétele érdekében a meglévő 

jogszabályok alóli kibúvást, sőt az erre való 

törekvéseket is értelmetlenné és lehetetlen-

né kell tennie!

A megelőzéshez elengedhetetlen a kellő 

minőségben és elvárható módon való tár-

sadalmi beintegrálódás személyiségtartal-

mát kialakítani, amelyre viszont csak a po-

litikai aktuális hatalomtól független isko-

lák és azok pedagógiai programjai képesek. 

Ezek alól „adhatnak felmentést” családi 

érdekek, politikai szükségletek, pénzügyi 

machinációk, nem ritkán maffi  a-érdekek. 

Hát ezért kellenének a megnyomorítás 

depressziójából kiszabadult, saját, a köztu-

datban sokkal magasabb szintű természet-

tudományos ismereteket garantáló peda-

gógiai programmal rendelkező iskolák. 

Mint jól kivehető Kisnamény katasztró-

fájából is: kellő ismeretek hiányában nem 

tud az érintett állampolgár saját magának 

és környezetének megfelelő igényeket 

megfogalmazni. Ennek megfelelően ná-

luk már „nemcsak életveszélyes”, hanem – 

mint az események igazolták – „halálos a 

világuk”, „halálosan mérgezett a légkörük”. 

Higgyük el, hogy – mint legtöbb esetben 

– ennek a problémának a megoldásában is 

másodlagos a pénz, a gazdasági kondíció, 

elsődleges az értelmi nevelés, nem a múltra 

és nem a mesére, hanem az emberiesség-

re és a lelkiismeretességre, a biztos jövőre 

való nevelés! Egy adott életközösség jövőt 

garantáló mindenirányú biztonságnak ez a 

legmeghatározóbb feltétele.

Dr. Bondár Elek István

biológia-kémia szakos tanár

környezetvédelmi szakmérnök

Kábelfüst Encsen

Nem nyomortelepi égetnivaló

Izzó pernye a sörsátoron

Aktuális gondolatok
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Aktuális gondolatok

Téved a kedves olvasó, ha azt gondolja a cím alapján, hogy esetleg a napjainkban csú-

cson járatott kampány, a választáson induló, közel félszáz párt, pártocska, ne adj isten 

kamupárt választási ígéreteiről fog itt olvasni. Szó sincs róla. Én az etetésnek sokkal 

köznapibb, sokkal nemesebb, sokkal humánusabb (jelen esetben állatiasabb) formájáról 

adnék közre pár gondolatot. Persze ebből sem hiányzik majd az újabban egyre gyak-

rabban rámtörő nosztalgia. Kezdjük a nosztalgiával. A nagy hidegben, amikor csak úgy 

röpködtek a mínuszok, jutott eszembe a gyerekkorunk fontos és sokunk által művelt 

humánus tevékenysége, a madáretetés. Akkoriban télen természetes volt, hogy nagyon 

sok portán ott lógott valahol egy fára akasztva a madáretető, de minimum egy madzag-

ra kötött szalonna darab. Akkor az iskolákban komolyan tanították, hogy a nagy hideg-

ben, hóban elő kell segíteni a cinkék, fekete rigók és társaik élelemhez, ezáltal az életben 

maradásukhoz szükséges energiához jutását. Humánusabbak, jobb szívűek voltunk? 

Sokkal nagyobb fi gyelmet fordítottunk akkoriban a rászorulókra, még a kismadarakra 

is? Igen. Úgy tűnik, hogy a mai gyerekek egyre távolabb kerülnek a természettől. Az én 

gyerekkoromban lelkesen ácsoltuk a madáretetőket, leginkább a nagyapák segítségével. 

Utána jól eső érzéssel lestük a meleg szoba ablakából a kiskertben, udvaron lévő madá-

retetőben csemegéző kis barátainkat. Folyamatosan újra töltöttük a „menedékházat” 

napraforgómaggal, tökmaggal, búzával. A ma oly népszerű „jónak lenni jó” szlogen 

érzése töltött el minket. Leginkább cinkék látogatták az etetőt. Apropó: cinke. Ma már 

alig-alig látni őket. Mint ahogyan nyáron már alig látunk fecskét, villanyvezetékeken 

sorba ülő fecskerajokat, vagy gólyát. A szélsőséges időjárás miatt tömegesen pusztul-

tak el ezek a kedves madaraink. Valami nagy baj lehet a rendszerben. Kis barátinkat 

lassan teljesen kinyírja a „civilizáció”. Mi emberek is szenvedünk a környezeti hatások-

tól, de mi még bírjuk egy ideig. Sajnos már egyre kevesebb ideig. Minket nem nyírnak 

ki azonnal ezek a lassan ölő mérgek, csak megbetegítenek. Asztma, gerincbántalmak, 

strumma, immunrendszeri betegségek, cukor- szív- és érrendszeri betegségek, melanó-

ma stb. Sajnos közülünk is sokakat, egyre többeket legyőzött és legyőz a sok civilizá-

ciós nyavalya. Az egyszerűbb élőlények (szúnyogok, legyek, kismadarak) lassan már 

kihalnak körülöttünk. Kicsit érdekesebb témára váltva, de még mindig nosztalgiázva 

folytatom a természettől való elidegenedés témáját. Az idősebbek még emlékeznek a 

szintén iskolai, „önkéntes” gyűjtőmunkára. Akkoriban minden valamire való diáknak 

volt növény és rovargyűjteménye. A növényeket, leveleket itatós papírban könyv lapjai 

között préseltük és, ha eléggé kiszáradt, akkor rajzlapra ragasztottuk. Természetesen 

aláírva annak nevét, fajtáját (akár még latinul is). A bogár, vagy lepkegyűjtemény ké-

szítése már horrorisztikusabb történet. Ennek elkészítése, ellentétben a madáretetéssel 

nem volt éppen a leghumánusabb cselekedet, de legalább minden gyerek ismerte az őt 

körülvevő természetben leggyakrabban előforduló rovarokat (cserebogár, katicabogár, 

krumplibogár, büdösbogár, szentjános bogár, dongó, szitakötő, lótetű, szöcske, kabóca, 

ne adj Isten szarvasbogár). A lepkékért tényleg kár volt. A szivárvány színeiben pompá-

zó, szebbnél-szebb pillangók mai szemmel nézve igencsak rosszul mutattak kiterjesztett 

szárnyukkal gombostűre szúrva, papírdobozban felravatalozva. 

Jó lenne újra elérni, hogy a mai gyerekek az iskolában és a családban közelebb ke-

rüljenek az őket körülvevő természethez. Szeressék, óvják és tiszteljék a természetet, 

a fákat, állatokat. Mint magasabbrendű lény fi gyeljenek oda a környezetük kis élő-

lényeire. Hidegben etetéssel segítsék őket a túlélésben. Mindezen szép cselekedetek 

mellett persze kicsik és nagyok fi gyeljünk oda jobban egymásra, embertársainkra is.

Kércsi      

ETETÉS
JÓTÉKONYSÁGI VÁSÁR 

A KISÁLLATOKÉRT

Gondolom sok állatbarát olvasónk emlékszik még 

az „Inez és négy babája” című újságcikkre, ahol egy 

állatmentésről adtunk hírt. Egy kóborló tacskószerű 

kutyus a város egyik családi házának hídja alá fi alt. 

Akkor, a miskolci Tündérmajor Állatvédő Egyesület 

jóvoltából, és az encsi tűzoltók segítségével sikerült 

kimenteni az anyakutyát és négy kis kölykét épen és 

egészségen a híd alól. A közelmúltban megkereste 

az Encsi Városi Művelődési Központot az egyesület 

elnök asszonya, Lengyel Anita azzal a kéréssel, hogy 

termet béreljen intézménytől egy jótékony célú bá-

lásruha vásárra. Igazgató úr a nemes célra való tekin-

tettel első alkalommal ingyen és bérmentve biztosí-

totta az állatvédőknek a vásárhoz az épület előterét. 

Anita tájékoztatása szerint a vásár célja az, hogy az 

összegyűlt bevételt állatvédelmi tevékenységre for-

dítsák, ami azért kapcsolódik Encs városához, mert 

a környék kóbor állatait Mérán, a gyepmesteri tele-

pen helyezik el. Jelenleg 20 kutya vár gazdára Mérán. 

Ha nem sikerül nekik gazdát találni akkor elaltatják 

őket. Az állatvédőknek köszönhetően azonban 2017-

ben már nem volt ilyen altatás a telepen. Az egyesület 

próbál a szerencsétlenül járt Mérán elhelyezett álla-

tokon segíteni, elviszik őket az egyesület ideiglenes 

befogadóállomására, ami mindig zsúfolásig tele van 

kóbor állatokkal, szállítják, gyógyszerezik, chippel 

látják el, ivartalaníttatják őket, és végül megpróbál-

nak nekik gazdát keresni. Ezek bizony nagyon költ-

séges eljárások. Ehhez próbál az egyesület bevételhez 

jutni oly módon is, hogy vásárokat szervez a megye 

több városában. Az Észak-Magyarországban nemré-

giben készült egy riport az egyesület tevékenységével 

kapcsolatban. A riportból kiderül, hogy több hazai 

és külföldi támogatójuk van, hiszen támogatásokból 

és adományokból tudnak működni. Több mint száz 

kutyát sikerült már egyenesen, vagy átvevőszerveze-

teken keresztül gazdihoz juttatniuk. Egy edelényi és 

egy nyíregyházi szervezettel is felvették a kapcsolatot, 

és igyekeznek helyi segítőket találni. Az ivartalanítást 

tartják központi kérdésnek a kóbor állatok számá-

nak csökkentésében. Ennek érdekében szerveznek 

különböző akciókat a megyében. Természetesen ér-

deklődtünk az Encsről kimentett kutyusokról is, akik 

nagy örömünkre – egy kivételével – szerető gazdákra 

találtak. Sajnos a leggyengébb kutyus elpusztult, mert 

nem bírta a megpróbáltatásokat. Az anyakutya Svájc-

ba került, két apróság Németországban, egy pedig 

Miskolctól nem messze talált gazdára. Legközelebb is 

szerveznek ruhavásárt a Művelődési Központban áp-

rilis 5-én (csütörtökön) 9-től 12-ig. Nagy szeretettel 

várjuk az állatbarát vásárlókat és az érdeklődőket!

Kérjük állatbarát olvasóinkat, hogy adójuk 1%-

ával támogassák a szervezet munkáját. Az egyesület 

adószáma: 18650576-1-05 

R.É.
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SOKAN MEGFORDULNAK NÁLA
Beszélgetés Tassi Tibor vállalkozóval

Városkánk központi helyén, több évtizede, a butiksoron várja vendégeit egy fi -

nom reggeli kávéra a Barbados büfé. A hangulatos kis vendéglátóhely tulajdono-

sával, Tassi Tiborral (képünkön) beszélgettem.

– Milyen volt a kezdet? Hogyan, és mikor 

indult a vállalkozás?

– Vendéglátós végzettséggel,- feleségem-

mel Tímeával friss házasokként - kerestük a 

lehetőségeket a  városban. Így béreltük ki itt 

a butiksoron ezt a helyiséget, és indítottuk 

be a büfét. Később sikerült meg is vásárol-

nunk. Ennek immár huszonkettedik éve. 

Nagyon örülünk annak, hogy az emberek 

még mindig szívesen járnak hozzánk. 

– Honnan ered a Barbados elnevezés? 

– Volt egy nagyon régi fémből készült ká-

vés dobozunk, rajta a Barbados felirattal és 

a szigetekről készült fotóval. Innen eredt az 

ötlet. Nem sokat gondolkodtunk rajta, hi-

szen ez az elnevezés igazán jól hangzik, és 

könnyű megjegyezni. Azóta sem gondol-

kodtunk a név megváltoztatásán.

– Milyen ételekkel és italokkal várják a 

vendégeket? Vannak-e étel, illetve ital speci-

alitásaik?

– Többféle ételt és harapnivalót kínálunk, 

de ezeket nem nevezném specialitásoknak. 

Inkább arról van szó, hogy a hosszú évek 

során kialakítottuk egyéni elkészítési mód-

szereinket és stílusunkat a vendégek igénye-

ihez igazítva. Ennek egyik példája a „Bar-

bados-os hamburger”.  A törzsvendégeink 

nevezték el így. Hogy miért egyedi? Ennek 

az a titka, hogy mindig friss zöldségekkel és 

kiváló minőségű hamburgerhússal dolgo-

zunk, minden reggel frissen sütjük, és talán 

a legfontosabb az, hogy semmit nem sajná-

lunk „ki” belőle. Úgy gondolom, minden itt 

készülő ételnek megvan az egyéni ízvilága, 

beleértve a hamburgert, a hot dog-ot és a 

francia pirítóst is. Szerintem vendégeink, 

vagy az ide gyakrabban járó emberek ra-

gaszkodnak a megszokott ízekhez. Büszkék 

vagyunk arra, hogy ennyi év után sem „un-

tak meg” bennünket annak ellenére, hogy 

a stílusunkon és a választékon nem sokat 

változtattunk. Az ital nálunk a szokásos, 

hagyományos üdítőket jelenti. A vendégkör 

ezekhez ragaszkodik. Ami egyedi, és talán 

máshol nem így készítik, az a cappuccino, 

vagyis a kávé sok tejjel, ami nem automata 

kávéfőzővel gombnyomásra készül, hanem 

hagyományossal.  Ehhez helyben, habszi-

fonnal készítjük a tejszínhabot. A kávét 

olyan mennyiségben adagoljuk, ahogy a 

vendég kéri, sok vagy kevés habbal, fehér 

vagy barna cukorral, illetve édesítővel.  Az 

úgynevezett „fi gurás” kávénkat is sokan is-

merik Encsen. Hogy ez milyen is? A kávéra 

vaníliával ízesített tejszínhabot nyomunk, 

amire „rajzok” kerülnek csoki, vagy ka-

ramell öntetből.  A rajz az aznapi időjárás-

hoz, az aktuális ünnephez, a régóta ismert 

vendég ízléséhez, vagy akár a mi hangula-

tunkhoz is kapcsolódhat. Sokan emiatt tér-

nek be hozzánk nap mint nap rendszeresen. 

– Az üzlet elég forgalmas helyen található 

a városban. Gondolom, sokan betérnek ide 

egy- egy kávéra, vagy valami harapnivalóra. 

Van-e kialakult vendégkörük? 

– A vendégkör egy jelentős része jól is-

mert helyiekből és környékbeliekből áll, 

akik az apró falvakból térnek be hozzánk 

napi rendszerességgel. 22 év nagyon hosszú 

idő! Rengeteg embert megismertünk. So-

kukról már tudjuk, mit szokott enni, hogyan 

szokta kérni a kávét. Legnagyobb örömünk-

re van egy állandó vendégkörünk, vagy akár 

nevezhetjük őket baráti körnek is, amelyik 

itt kezdi a napját, és naponta többször is 

betér hozzánk. A napunk általában ezzel a 

kávézó baráti társasággal indul. Velük nyi-

tunk és velük zárunk este. A városon átutazó 

emberek közül is sokan bejönnek hozzánk. 

Vannak, akik hallottak már rólunk, és azért 

jönnek, hogy megkóstolják a „Barbados-os 

hamburgert és a „fi gurás kávét”. 

– Általában melyik korosztályból járnak 

ide legtöbben?

– Nehéz megállapítani, hogy melyik kor-

osztályból járnak ide többen. Inkább azt 

mondhatom, hogy a szülőkkel érkező legki-

sebbektől a kisiskolásokon át a legidősebbe-

kig vannak vendégeinek.

– Milyen alapanyagokkal dolgoznak és 

honnan szerzik be ezeket?

– Az üzlet mérete, a kétszemélyes működ-

tetés a kezdetektől behatárolja a lehetősége-

inket. jó minőségű félkész hústermékeket, 

illetve frissen a helyi üzletekből beszerzett 

zöldségeket használunk fel. Itt már csak a 

sütés, a pirítás, illetve az összeállítás törté-

nik meg. 

– Úgy tudom, a feleségével együtt irányít-

ják a vállalkozást. Van-e más alkalmazott-

juk?

– A büfé már a kezdetektől családi vál-

lalkozásként indult. Volt olyan időszak, 

amikor alkalmazottal működött a büfé. A 

fi unk óvodáskora óta azonban a feleségem-

mel ketten dolgozunk, és váltjuk egymást a 

munka mennyiségétől és a forgalomtól füg-

gően. Gyorsan eltelt az idő. A fi unk, Domi-

nik már közben egyetemista lett. Szerencsé-

re ennyi időn át gördülékenyen meg tudtuk 

oldani az üzlet működtetését.   

– Gondolom korán kezdenek, hogy min-

dennel elkészüljenek nyitásra. Hogyan telik 

egy-egy napjuk?

– Kora reggeltől kezdve intézem az ott-

honi és az üzlettel kapcsolatos feladatokat 

is. Amikor beérek, nemsokára megérkezik a 

péktermék frissen a pékségből. Majd gyors 

árubeszerzés következik, tej vagy valami 

más szükséges apróság. A nagyobb árube-

szerzéseket hetente egyszer bonyolítjuk. 

Olyan cégekkel is kapcsolatban állunk, akik 

helybe szállítják ki nekünk a szükséges dol-

gokat. A zöldségeket reggel frissen szerzem 

be a helyi zöldségesekből. Reggel nyolcra 

már lefő az első jó pár adag kávé. Megérke-

zik a baráti kör, jönnek a reggeli kávézók, 

akik nálunk indítják a napjukat. Minden 

nap nyolctól este hatig állunk a vendégek 

rendelkezésére.

– Mik a terveik a jövőre nézve? 

– Szeretnénk, ha a megszokottak szerint 

továbbra is családi vállalkozásként tudnánk 

működni.  Túl nagy álmaink nincsenek. A 

közeljövőben amint mód és lehetőség lesz 

rá, szeretnénk az épületet kívülről és be-

lülről is felújítani.  Úgy érzem, hogy mind-

kettőnket emberként és vállalkozóként is 

az egyszerűség jellemez. A jövőben is ilyen 

keretek között szeretnénk tovább folytatni a 

munkánkat, a megszokott, szinte már baráti 

törzsvendégeink megőrzése mellett. Termé-

szetesen nagy szeretettel várjuk a hozzánk 

újonnan betérő vendégeket is!                 R. É.

Közélet
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IGEN HÍREK
Tavaly decemberben ünnepelte máso-

dik születésnapját Encs város ifj úsági 

szervezete, az IGEN BT. Ez azonban 

több, mint egy egyszerű évforduló – 

mérföldkőhöz érkeztünk.

2015-ben az Alapító Okirat értelmé-

ben két évre szóló mandátumot kaptam 

társaimmal a szervezet vezetésére. Meg-

lepően gyorsan elrepült ez a két év. Ér-

demes ilyenkor egy kicsit téren és időn 

kívül helyezni magunkat, lelassítani, át-

gondolni, visszatekinteni és számadást 

készíteni. 

Az IGEN BT vezetőjeként ekkor mér-

leget vontam személy szerint én is. Az el-

múlt időszakból három dologra vagyok 

igazán büszke.

1. Büszke vagyok a csapatra, mert idő-

ről-időre bebizonyosodik, hogy a mai 

fi atalok igenis értékesek. Szerencsésnek 

érzem magam, mert olyan emberekkel 

dolgozhatok együtt, akik szívükön vise-

lik városunk jövőjét és mindezt önzetle-

nül, szeretetből teszik. Két év alatt olyan 

barátságok szövődtek ebben a kis kö-

zösségben, amelyek véleményem szerint 

csak nagyon ritkán köttetnek. Örömöm-

re szolgál az is, hogy megalakulásunk óta 

három új taggal bővültünk és a jövőben 

is várjuk a lelkes, tenni akaró encsi, aba-

újdevecseri és fügödi fi atalokat.

2. Büszke vagyok az IGEN BT kap-

csolataira is. A két év alatt sikerült olyan 

erős alapokon nyugvó, szilárd kapcsola-

tot kialakítani a városi intézményekkel 

és szervezetekkel, amire az IGEN BT 

indulása előtt gondolni sem mertem vol-

na. Példaértékű és gyümölcsöző a kap-

csolatunk az önkormányzattal, a Műve-

lődési Központtal, a Mentőállomással és 

Rendőrkapitánysággal, a Városi Sport-

központtal, az oktatási intézményekkel, 

valamint az egyházakkal. A következő 

időszak feladata lesz, hogy meglévő kap-

csolatainkat még szorosabbra fűzzük, 

valamint érdemi együttműködéseket 

alakítsunk ki a helyi vállalkozókkal is. 

3. Természetesen büszke vagyok ed-

digi programjainkra is. Úgy érzem, több 

rendezvényünkkel sikerült maradandót 

alkotni és már-már hagyományt terem-

teni. A teljesség igénye nélkül néhány 

rendezvényünk 2016-ból és 2017-ből. 

– Lyukasóra előadássorozat I. – vendég: 

Aranyosi Péter, humorista

– Weapon of choice kiállítása + Dr. Rucs-

ka Andrea előadása a verbális erőszak 

veszélyeiről

– Miskolci Egyetem kihelyezett előadása 

a Városházán

– 1956 méteres Emlékfutás

– Lyukasóra előadássorozat II. – vendég: 

Eörsi László, történész

– Történelmi vetélkedő – Magyar forra-

dalmak és szabadságharcok címmel

– Kezed műve! – hagyományőrző kéz-

műves foglalkozás 

– Jótékonysági kupakgyűjtő akció – (A 

kupakgyűjtő pontok listájáról face-

book oldalunkon tájékozódhatnak.)

– 1517 méteres Emlékfutás

– Lyukasóra előadássorozat III. – ven-

dég: Székely Martin, vlogger

– Kezed műve! – hagyományőrző kéz-

műves foglalkozás + Encs város kará-

csonyfájának felállítása

Az IGEN BT eddigi tevékenységének 

és eredményeinek tükrében újabb két 

évre kaptam megbízást a szervezet élén. 

Alelnököknek Tóth Róbertet, Veres Zol-

tánt és Sedlák Helgát, a szervezet titká-

rává pedig Köteles Tibort választottuk. 

Az IGEN BT további tagjai: Juhász Éva 

Krisztina, Csató Máté, Kardos Alexand-

ra és Hrabovszki András.

Úgy gondolom, hogy az első ciklussal 

elég magasra tettük saját magunknak a 

mércét, de biztosíthatom Önöket, hogy 

nem állunk le, sőt még nagyobb lelkese-

déssel vetjük bele magunkat az előttünk 

álló feladatokba. 2018-ban is izgalmas, 

szórakoztató és értékes programokkal 

készülünk! Hamarosan jelentkezünk! 

IGEN!   Tahi Zoltán

Közélet
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Egészséges hírek

KÖZELKÉP 
DR. ORBÁN ENIKŐRŐL

„Az egészség a legnagyobb ajándék”

Lapunk mostani számában Dr. Orbán Enikővel beszélget-

tem, aki majdnem 30 éve látja el a háziorvosi teendőket vá-

rosunkban. Úgy tudom doktornő erdélyi.

– Erdély melyik részén született, hol töl-

tötte a gyermekkorát, és milyen emlékei 

vannak erről az időszakról?

– 1953-ban születtem Erdélyben, a Fo-

garasi Kárpátok lábánál, Nagytalmácson. 

Itt töltöttem a gyerekkoromat és az álta-

lános iskolás éveimet. Nagytalmácsról 

tudni kell, hogy Erdély szászlakta vidé-

kén található, fenyvesekkel és csörgede-

ző patakokkal körülvéve, melyek folyók-

ba torkollanak. A lakosság 99%-a szász, 

csak 1%-a magyar. Két magyar család él a 

városban. Édesapám székely ember volt, 

Maroshévízen született, iparművészettel 

foglalkozott. Munkája miatt került erre a 

vidékre. Itt ismerkedett meg édesanyám-

mal, aki nagykárolyi születésű, Nagye-

nyeden a Bethlen Gábor Gimnáziumban 

tanult, majd a könyvelői pályát válasz-

totta. Nagyszebenben ismerkedett meg 

édesapámmal, majd összeházasodtak, és 

ebből a házasságból születtet az öcsém és 

én. Édesanyám családja sokat költözött 

különböző városokba Erdély területén, 

mivel anyai nagyapám állomásfőnök-

ként mindig mozgásban volt. A csalá-

dunk rövid időt töltött Nagytalmácson, 

ahonnan Nagyszebenbe költöztünk, 

ahol édesanyám hál’istennek még 87 

évesen él. Nagyon szeretem azt a vidéket, 

és gyakran hazamegyek, hisz a gyerek-

korom egy részét ott töltöttem. A város 

a szászok „fellegvára”tele történelemmel, 

természeti szépségekkel, múzeumokkal, 

kétnyelvű színházzal és sok turistával. A 

város központjából láthatóak a havasok, 

melyeket nyáron is hó borít, és mint egy 

koszorú, úgy veszik körül a várost. Gye-

rekkorom másik részét Nagyenyeden 

töltöttem, ahol „mostoha” nagyapám – 

haláláig - görög-katolikus lelkész volt. 

Édesapám szigorú székely ember volt 

praktikusan tervezett, engem és öcsémet 

német iskolába íratott gondolván, hogy 

a német nyelv elsajátításával az életben 

sikeresebbek leszünk. Magyar nyelvű 

iskola nem volt a városban, de gyerekek 

lévén hamar megtanultuk a német nyel-

vet, és könnyen barátokat szereztünk, 

hegyeket másztunk, élveztük az erdőt, az 

erdő világát és a jó 

levegőt. Nagyon 

sok szeretettel 

gondolok vissza 

erre az időszakra, 

és főleg a hegyek-

re, melyek a mai 

napig is nagyon 

hiányoznak. Va-

lami csodálatos 

érzés volt a hideg 

télben a hegyekben kóborolni, amikor a 

hó ropog az ember lába alatt, és a zöld fe-

nyők hófedte ágain megcsillan a napfény. 

– Hol végezte el az iskoláit? Melyik 

egyetemen végzett, és milyen szakorvosi 

diplomákkal rendelkezik?

– Érettségi után Marosvásárhelyre 

vitt az utam, mivel felvételt nyertem az 

Orvostudományi Egyetemre, ahol 1972-

ben kétnyelvű, magyar-román tagozaton 

zajlott az orvosképzés. Egyetemi éveim-

ről, tanáraimról, csoporttársaimról szép 

emlékeket őrzök. Idén lesz a 40 éves 

találkozónk az egyetemen, bízom ben-

ne, hogy ezen én is részt tudok venni. 

1978-ban az egyetem befejezése után, 

egy évig háziorvosként dolgoztam, ismét 

német ajkú területen, egy híres borvidé-

ken, ahol nagyon szerteágazó teendők-

kel voltam megbízva. (gyermek, felnőtt, 

csecsemő, terhes ellátás) Ez az év azért 

emlékezetes számomra, mert a közleke-

dési eszközöm egy kétkerekű bricska és 

egy szép fehér ló voltak. Lovász segítsé-

gével ezt is megtanultam. Innen ered a 

lovak iránti szeretetem. Ezt követően le-

szakvizsgáztam fi zioterápiából és sport-

orvosi (az ottani tanterv szerint a két 

szakterület párosítva van) szakból, majd 

egy a szív és érrendszeri betegségek re-

habilitációjával foglalkozó központba 

kerültem, ismét a magas Kárpátok közé, 

ahol a tél hosszabb ideig tartott, mint a 

nyár. Mivel közben férjhez mentem, és 

a család bővült, szabadidőnkben a téli 

sportoknak hódoltunk, mert erre bőven 

volt lehetőségünk.

– Mikor került át Magyarországra, és 

hol kezdte orvosi pályáját?

– 1990-ig dolgoztam a rehabilitációs 

központban, majd a forradalom után át-

települtünk Magyarországra.

– Úgy tudom, mielőtt Encsre került, 

több évig a szikszói kórházban dolgozott.  

Milyen különbségeket lát a szakorvosi és 

háziorvosi hivatás között? 

 – Itthon a szikszói kórházban kezdtem 

a munkámat, mely biztosított részemre 

lakhatási lehetőséget és munkahelyet. 

Több osztályon megfordultam, sok ta-

pasztalatot szereztem, sok ügyeletet vál-

laltam. Párhuzamosan más munkákat is 

elvégeztem. Meglévő szakképesítésem 

mellé Budapesten, illetve Debrecenben 

megszereztem a belgyógyászati és a há-

ziorvosi szakvizsgát, és a posztgraduá-

lis, jogi szakokleveles orvosi diplomát 

is. Folyamatosan képeztem és képzem 

magam, mivel az orvosi munkát hiva-

tásszerűen gyakorlom. A szakorvosi és 

a háziorvosi feladatok között vélemé-

nyem szerint különbség van. A szakor-

vosi munka egy területre korlátozódik, 

a háziorvosi pedig szélesebb feladatkört 

foglal magában. 

– A város melyik körzetét látja el? 

– Több mint 28 éve látom el a felada-

tomat az I. számú háziorvosi körzetben 

Encsen, mely magában foglalja Fügöd 

településrészt és Encs egy részét. Ez idő 

alatt az idős betegek egy része eltávozott 

az „ismeretlen útra”, jelenleg a fi atalabb 

generáció dominál sajátos problémákkal 

és egyéni betegségekkel. 

– Úgy tudom, hogy sok időt fordít bete-

geire, lelkiismeretesen és precízen látja el 

őket.  Ön szerint mi a jó orvos-beteg kap-

csolat alapja?
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– Úgy gondolom, hogy a jó orvos-be-

teg kapcsolat kialakulásához a kölcsö-

nös bizalom és egymás megismerése 

szükséges. 

– Mi volt a legemlékezetesebb orvosi 

esete, amelyre szívesen emlékszik vissza? 

– A munkám során különböző beteg-

ségekkel, kihívásokkal kellett szembe-

néznem, így került sor egy különös és 

felejthetetlen élményre, nevezetesen egy 

nyitott mellkasi  műtét kapcsán egy élő 

emberi szívet tartottam a  kezemben, és 

élesztettem újra.  A beteg a mai napig is 

él, és jól van.

– Az orvosi teendők mellett gondolom, 

nem sok ideje jut a kikapcsolódásra. Sza-

badidejében mivel foglalkozik a legszíve-

sebben? Gyakran hazalátogat Erdélybe?

– A szabad időm kevés, de igyekszem 

hasznosan eltölteni. Rendszeresen járok 

színházba (Miskolcra, Budapestre). Sze-

retem a művészeteket, különösen a zenét 

és a képzőművészetet. Ha tehetem, szí-

vesen elmegyek az operába, és gyakran 

ellátogatok képzőművészeti kiállításokra 

is.  Mindenképpen szeretném megnézni 

a Seuso-kincsek vándorkiállítást, amely  

Miskolcon a Herman Ottó Múzeum 

központi épületében lesz látható február 

27-e és március 18-a között.   Ha időm 

engedi, szívesen utazom. Idős édesanyá-

mat havonta igyekszem meglátogatni. 

Próbálkozom az írással. Most egy köny-

vön dolgozom. Ha van hó, a téli sportok-

nak hódolok. 

– Milyen tervei vannak a jövővel kap-

csolatban? 

– Az elkövetkezendő időben szeretnék 

idős édesanyámmal, fi ammal és családjá-

val több időt tölteni, Erdélybe többször ki-

utazni, és remélem, hogy az írással is több 

lehetőségem lesz foglalkozni.                R. É.

KÖRBEJÁRTUNK EGY RENDELETET
Sokszor hangzik el az a közhely, hogy világunk felgyorsult. Talán így van, talán az információk tömege, talán 

személyes érdeklődésünk hiánya /  egy-egy szakterületre kevés rálátásunk van.

Az egyik dinamikusan változó terület jelen-

leg a család- és a gyermekvédelem, mely felér-

tékelődik a család mint a társadalom alapvető 

elemének helyére kerülésével.

A minisztérium 55/2015. rendelete 

egyértelmű szabályként írja elő a gyerme-

kekkel foglalkozó szakterületek számára a 

fokozott együttműködést: „akik részvétele 

a gyermekek nagyobb csoportját érintő ve-

szélyeztető tényezők megszüntetését célzó 

cselekvési terv kidolgozásához szükséges”.

Természetesen tesszük a dolgunkat, de 

ezen értekezletek alkalmával a hivatalos 

dolgaink egyeztetése mellett egyre foko-

zódó igény jelent meg egymás jobb meg-

ismerésére és megértésére. Január 11-én az 

Encsi Zrínyi Ilona Általános Iskola szerve-

zésében és épületében alkalmunk nyílt egy 

szinte teljes szakmaközi, de hangulatában 

a hivatalosnál oldottabb találkozóra, mely 

terveinknek megfelelően baráti légkörben 

telt. A program sikerességét bizonyítja, 

hogy Encs város számos - gyermekekkel, 

családokkal foglalkozó - intézménye kép-

viseltette magát a megbeszélésen. Hivatá-

sát szerető, felelősen gondolkodó, elköte-

lezett előadók és vendégek vettek részt a 

megbeszélésen.

Közös témánk a prevenció, a megelőzés, 

melyet szakterületenként világított meg 

az első néhány megszólaló. Karsai Attila 

igazgató úr a történelem szempontjai sze-

rint vette górcső alá a fogalmat, és kereste 

tudásunk és tapasztalásaink gyökereit a 

múltban. Illésné Boros Anikó a közigaz-

gatás szerepét vizsgálta meg, és oldotta 

fel azt a látszólagos ellentmondást, mi-

szerint a szabályok és jogi fogalmak nem 

lehetnek megelőző célzatúak. A feloldás 

talán legközelebb álló szemléletes példá-

ja a 2011. január 15-én, szombaton este a 

budapesti Nyugati téren lévő West-Balkán 

baleset kapcsán létrehívott szabályozási 

szigorítások, melyek reményeink szerint 

megelőznek minden további ilyen jellegű 

tragédiát. Ehhez a témához szorosan kap-

csolódva Krupár András a bűnmegelőzés-

ről és ifj úságvédelemről fűzött a témához 

további komoly és megfontolandó gondo-

latokat. Vidámabb szakterületre terelve a 

szót Implom Andrea tanárnő világított rá 

a testnevelés testi-lelki-személyiségfejlesz-

tő preventív szerepére. Magvas idézetként 

töltötte be a teret Szent-Györgyi Albert 

gondolata: „A sport nemcsak testnevelés, 

hanem a léleknek is az egyik legerőtelje-

sebb nevelőeszköze.”Az egészségmegőrzés 

további szempontjait Basista Erika főor-

vosnő fűzte tovább a jó példák és jó men-

torok szerepének megvilágításával.

Ha minden szakterületen megjelenít-

hető a megelőzés, akkor lehet, hogy a 

megelőző gondolkodás olyan humán sa-

játosság, mely minden emberben megta-

lálható? Ennek élettani és korai csecsemő-

kori alapjairól próbáltam képet festeni az 

összegyűltek számára. Segítségemre volt 

ennek kifejtésében Erdei Róbert pszicho-

lógus kollégánk, aki az B.-A.-Z. Megyei 

Pedagógiai Szakszolgálat Encsi Tagintéz-

ménye vezetőjeként segíti a képességek 

fejlődését, hiszen fontos pedagógiai feladat 

a problémamegoldó gondolkodás, hely-

zetfelismerés, ok-okozati összefüggések, 

döntésképesség fejlesztése. Ez nemcsak az 

iskola, hanem minden egyes gyermekkel 

foglalkozó szakember valós prevenciós fel-

adata. Az élet sok területén megelőző erőt 

ad gyermekeinknek, ha tág ismeretekkel, 

nyíltabb személyiséggel, több felelősségér-

zettel ruházzuk fel őket. Számunkra pe-

dig fontos, hogy olyan generációkiérését/ 

felnövekedését tudjuk támogatni és elő-

segíteni, akik önmaguk életében ezeket 

alkalmazni tudják. Ugyanakkor a beveze-

tő témák után kialakult beszélgetés során 

több oldalról is elhangzott, hogy alapvető 

terünk a család,mely semmi módon nem 

pótolható;sem a szemléletformálás,sem 

a személyes példaadás önmagában nem 

elegendő. A családi háttér jelentős szere-

pének tudatosításában, a családok támoga-

tásában kulcsszerepe van a védőnőinknek, 

akik korszerű szemléletükkel éppúgy elő-

segítik ezt, mint empatikus személyiségük-

kel. Szerencsére ők is szívesen vettek részt 

a találkozónkon. Természetesen nem min-

den családnak egyszerűek ezek a kérdések, 

a messzebbről induló, vagy sokproblémás 

családok nem nélkülözhetik a családsegí-

tő szolgálat munkatársainak támogatását. 

Rácz Andrea kolléganőnk ebben a helyzet-

ben a bizalom és az időfaktor jelentőségét 

emelte ki.

A hozzászólalások között az is elhang-

zott, hogy példaértékű az a szakmaközi 

együttműködés, ami a város egészségügyi, 

szociális, oktatási   és rendvédelmi intéz-

ményei között megvalósul. Nem kampány-

jellegű, nem csupán egyedi esetekben nyil-

vánul meg, hanem a hétköznapi gyakorlat 

során folyamatosan.

Valóban hogyan is kapcsolódott akkor 

össze ennyi szakterület?

Talán úgy, hogy a személyes és közös-

ségi múltunkból, akár történelem során 

elkövetett hibáinkból tanulva, a felelős 

Egészséges hírek
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vezetők törvénykezési segítségével, jó csa-

ládtámogatási és családerősítési mentorá-

lással, korszerű és emberséges pedagógiai 

gyakorlattal, támaszkodva mindarra a 

képességre, mely számunkra adatott, ta-

lán segíthetünk egy szellemi-lelki és testi 

értelemben is egészségesebb társadalom 

alapozásában.

Annak érdekében, hogy ez ne legyen eny-

nyire elvont, nézzünk meg néhány tényt!

A világ népességét nem hagyták érintet-

lenül a járványok. Egyéni sorsokat ugyan-

úgy meghatároztak, mint társadalmi és 

gazdaságtörténeti folyamatokat. Kölcsey 

érett és gondolkodó személyisége a himlő 

torzítóhatásával szorosan összefügg. Eu-

rópa, főként Anglia lakosságának pestis 

során bekövetkezett megfogyatkozása, 

összetételbeli alakulása szorosan összefügg 

azokkal a változásokkal, melyek az iparo-

sodást és a kapitalizmus alapjait, majd ben-

ne a munkavállalók jogainak felismerését 

serkentették. A városi lakosságszám növe-

kedése és zsúfoltság azonban további jár-

ványok forrásává vált, amihez társult a ma-

gas csecsemőhalandóság is. A Temze vizét 

ebben a korban „szörnylevesnek” titulál-

ták. Kemény és szigorú közigazgatási sza-

bályozások kellettek az „árnyékszékügy” és 

a lakhatási viszonyok rendezésére, majd a 

védőoltások bevezetésére. Ezek a rendele-

tek azonban csak úgy érnek el az emberek-

hez, ha azokat valaki közvetíti. Itt kapott 

teret a pedagógia és a szociális munka.

Az egészségügyi ismeretek elsőként a ta-

nítóképzők tanrendjében jelentek meg, és 

tartalmazták is ezeket még 1902-ben is. A 

szociális munka lényege a kiszolgáltatottak 

érdekében a kiegyensúlyozás és a törvények 

ismerete. Már Kr. e. V-IV. századtól szintén 

közigazgatási szervezéssel segítették elő a 

törvények érvényesülését és a támogatások 

kapcsolatát a különböző egyesületeken, 

majd a középkor óta az egyházak műkö-

désén keresztül. Az egészségügy lépett bele 

ebbe a folyamatba legkésőbb. Amit ma 

prevencióként ismerünk, és ma elsősorban 

az egészségügyre gondolunk, bizony a mi 

munkánkat befolyásolta közösségi területen 

utoljára. Addig mi „csak” az egyénnel fog-

lalkoztunk. Így bár a mi kezünkben fontos 

és nélkülözhetetlen elemek vannak, mint 

a korai felismerések, védőoltások rendsze-

re, de ez a baráti ülés is teret adott annak a 

csendes főhajtásnak, amit minden szakterü-

let megérdemel.

Ismét megerősödtem abban a hitemben, 

hogy egy jobb világ csak is közösségeken 

és összefogáson keresztül érhető el. A ren-

dezvényen megjelentek is hangot adtak 

annak, milyen nagy szükség van hasonló 

jellegű eszmecserékre.  Az együttműködés 

az eredményes munka elengedhetetlen 

feltétele, ezért fontos a partnerkapcsolatok 

ápolása,az információ megosztása és a ta-

pasztalat csere. Továbbá nem elhanyagol-

ható a társadalmi szerepünk sem, hiszen 

munkánk során a vállalt és aránk háruló 

feladatok elvégzésével nem csupán szűk 

környezetünk alakítjuk, hanem makrokör-

nyezetünket is, ennélfogva a társadalomra 

is hatást gyakorlunk.

Hívjuk csak elő a jó régi mondást: „min-

denféle élet-mód és hivatal, légyen az bé-

res-csősz-pásztor-földmívelő-mesterem-

ber-orvos-pap-tanító-katona-törvénytudó, 

mind tisztességes és szükséges a társaság-

ban...mindenik által lehet tisztességesen, 

boldogul élni és a közjót előmozdítani, mely 

célja a társasági életnek”!

Dr. Kóbor Eleonóra

„EGY HÉT, 7 NAP – 7 ÜZENET, AMIT VIGYÉL MAGADDAL!”
A Magyar Rákellenes Liga Encsi Alapszervezetének programja

Szervezetünk – a Magyar Rákellenes 

Liga Encsi Alapszervezete –, a Mályvavi-

rág Alapítvány felhívására „Gyöngyöm, 

virágom” címen lakossági programot szer-

vezett az Encsi Művelődési Központ és 

Könyvtár olvasótermében.

Programunk célja: fi gyelem felhívása a 

méhnyakrák megelőzésére.

Meghívott szakemberek voltak a Bor-

sod-Abaúj-Zemplén Megyei Kormányhi-

vatal Encsi Járási Hivatal Népegészségügyi 

Osztályáról Dr. Kálovics Erzsébet osz-

tályvezető, Krajnyák Tiborné járványügyi 

felügyelő, Pajkosné Fehér Valéria járási 

vezető ápoló, az Encsi Területi Egészség-

ügyi Központból Dr. Basista Erika vezető 

főorvos, Gazsiné Gregor Henrietta, Dr. 

Borosné Rozim Eszter, Bahor Alexandra, 

Kerekes Dóra és Polgár Zsuzsanna védő-

nők. Felkért előadók voltak egészségkul-

túra témában Kércsi Tibor, az Encsi Mű-

velődési Központ és Könyvtár igazgatója, 

vers témában Miklós Istvánné, Frankóné 

Kecskés Borbála, Nagy Bálintné és Bártfai 

Edit, akik saját gondolataikkal növelték 

egészségünk iránti elkötelezettségünket, 

gazdagították érzelmi életünket, erősítet-

ték akarati törekvéseinket.

Rendezvényünkön jelen voltak: alap-

szervezetünk tagjai, a helyi önkormányzat 

képviselői, pedagógusok, diákok, általános 

iskolások.

Programunk része volt egy rövid szak-

mai előadás, valamint kiegészítő hozzá-

szólások hangzottak el a Human Papillo-

ma Vírus (HPV) méhnyak-rákot és egyéb 

betegséget okozó típusairól, a vírus terje-

déséről, a védőoltásról, a méhnyak szűrés 

népegészségügyi jelentőségéről.

Az alapszervezetünk – „Egy hét, 7 nap 

– 7 üzenet, amit vigyél magaddal!” –, ki-

állítással, a népegészségügyi osztály mun-

katársai pedig tájékoztató anyaggal, teszttel 

kívánta mélyíteni a résztvevők egészség-

gel, megelőzéssel kapcsolatos ismereteit. 

Programunkat mályvavirág horgolással és 

gyöngyfűzéssel zártuk. A megelőzést szem 

előtt tartva bízunk benne, ha mindenki 

csak egy gondolattal, egy versfoszlány-

nyal, vagy egy szeretett személynek szánt 

karkötővel (emlékeztetve a rendszeres 

szűrővizsgálatra) tért haza, már megérte, 

hogy eljött. Köszönjük szépen a részvételt 

a HPV elleni hármas védelem jegyében: 

védőoltás, szűrővizsgálat, felelősségteljes 

szexuális magatartás!

Programunk támogatói voltak: Gom-

bolyda Kft ., Encsi Járási Hivatal, Magyar 

Rákellenes Liga, Mályvavirág Alapítvány, 

Művelődési Központ és Könyvtár vala-

mennyi munkatársa.

MRL Encsi Alapszervezet vezetősége 

(Sztrik Gáborné, Miklós Istvánné, 

Kóczai Klára)
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HELYREIGAZÍTÁS SOK FOKHAGYMÁVAL 
Tavaly, az év végi kavalkád során ejtettünk egy-két bakit az Encsi Hírek Karácsonyi magazinjának lázas elő-

készítése közben. Szeretném ezúton, kicsit rendhagyó módon, bővebben közzétenni a helyreigazítást. Az 

egyik elírást a Kormány Pál tanár úr „Isten tenyerén” című írásához írt előszóban követtük el. A cikkhez írt 

bevezetőben, „felkonfb an” tévesen Óhutát írtunk, pedig a valóságban a cikk alcímében is szereplő Újhuta 

az új, második otthona Kormány tanár úréknak. Helyesen tehát így hangzik a mondat: „Tudnunk kell, hogy 

nyugdíjba vonulása óta napjainak nagy részét, a Zemplénben található Újhután tölti, itt a csodálatos kör-

nyezetben épített egy házat, mely barátságos, nyugalmas otthont ad neki és kedves feleségének, Ilikének …”

Ez a kis malőr adja az apropóját an-

nak, hogy megkértük az érintettet, 

azaz Kormány tanárurat, hogy a soron 

következő lapszámunkban írjon a Hu-

ták településeiről, ezzel még nagyobb 

kedvet csináljunk a kedves olvasónak 

ahhoz, hogy összekapva a pereputtyát 

ellátogasson az „Isten tenyerén” találha-

tó Huták-völgyébe. Közhelyesen szólva 

minden rosszban van valami jó. Jelen 

esetben legalább információt, képet ka-

punk a Hutákban lévő szebbnél-szebb 

településekről.  

A másik sajnálatos bakit az „Amatőr-

ként amatőröknek” című gasztronómiai 

csapongásban követtük el. A népszerű 

fűszernövényünket, a fokhagymát több al-

kalommal is népies nevén foghagymának 

írtuk. Természetesen ez csak elírás volt. 

Ha szépíteni szeretném a dolgot, akkor azt 

mondanánk, hogy karácsony közeledtével 

a népies nevét használtuk. Egyébként na-

gyon népszerű fűszere a magyar konyhá-

nak a fokhagyma, amit főleg a téli időszak 

húsos ételeinél, a disznótoroknál, kocso-

nyafőzésnél, kolbász készítésnél alkalmaz-

zuk a szokásosnál nagyobb mértékben. 

Nemcsak a hazai konyhában népszerű, 

de a francia konyha egyik leggyakrab-

ban használt fűszernövénye. Rendkívül 

egészséges, sokféle betegség megelőzé-

sére és akár gyógyítására is használhat-

juk (vérnyomáscsök kentő, anti biotikum, 

emésztést segítő stb.). Ha már kiemelten 

szóba került ez a növény, közreadnánk egy-

két érdekességet is vele kapcsolatban. Ere-

dete szerint Közép-Ázsia a hazája, de szin-

te azonnal elterjedt Indiában, Japánban és 

Kínában is. Hazánkban Mátyás király má-

sodik feleségének Beatrixnek tulajdonítják 

az elterjedését. Európában elsősorban íze-

sítésre (húsok, levesek, kolbászok) hasz-

nálják, míg a keleti országokban nyersen is 

fogyasztják. A római korban a gladiátorok 

folyamatosan fokhagymát rágtak, mert azt 

tartották, hogy növeli az erejüket, kitartá-

sukat. Az ókori Görögországban kígyóma-

rás ellenszereként is használták. Pitagorasz 

egyenesen a fűszerek királynőjének tartot-

ta. Egyiptomban szent növényként tisztel-

ték. Hérodotosz szerint a Kheopsz pira-

mist építő rabszolgák egyik legfontosabb 

tápláléka volt. Tutanhamon sírkamrájában 

is találtak fokhagyma gerezdeket. Egy Kr.e. 

1550-ből származó egyiptomi papirusz 

tekercs 22 féle gyógyszerként ajánlotta a 

fokhagymát. A középkorban is gyógyító és 

tisztító erőt tulajdonítottak neki, gerezdjét 

amulettként hordták a nyakukban. Nem-

csak a kígyómérgezés, de a pestis ellen is 

alkalmazták. A hiedelem szerint a pestis 

ellen immunissá tette a szervezetet, és töb-

bek között az ajtóra akasztott fokhagyma 

fűzér távol tartotta a vámpírokat is. 1788-

ban természetbeni járandóságként nem-

csak vörös, de fokhagymából is 60 000 fejet 

kellett szállítani a hadra kelt sereg ellátá-

sára. 35 fokhagymafejet véve egy kilónak, 

ez a mennyiség 17 mázsának felelt meg. 

Ezt a nagy mennyiséget paraszti gazdasá-

gokból nem tudták volna beszállítani. Ma-

kón azonban ekkorra mind vörös- mind 

fokhagymából megkezdődött a paraszti 

árutermelés, és innen sikerült biztosítani a 

kért mennyiséget. Az első világháborúban 

arra fi gyeltek fel, hogy a sok fokhagymát 

fogyasztó katonák körében sokkal ritkább 

volt a tífusz. Az ókori orvostudomány 

sokféle gyógyhatást tulajdonított ennek a 

növénynek. Hippokratész ajánlotta vize-

lethajtónak, légúti betegségek, emésztési 

zavarok gyógyítására, fertőző betegségek, 

mellkasi panaszok és epilepszia roham 

ellen is. Az Ájurvédában is említik a fok-

hagymát az orvosok, mely szerint, akik 

rendszeresen fogyasztják e növényt, 

azok teste nagyon erős lesz. Rómában 

a legelőkelőbb körökben egymásnak 

adogatták a különféle fokhagyma re-

cepteket, nemi vágyat növelő hatása 

végett. Hazánkban a fokhagyma szó az 

1395 körül keletkezett Besztercei szó-

jegyzékben fordult elő először „Alium: 

fog hagma” formában. A magyar nyelv-

történeti szótár 1527-ből „Allium: fok-

hagmath”. Személynévként 1522-ben 

fordul elő Fokhagymas, melléknévként 

1560 körül a Gyöngyösi latin-magyar 

szótártöredékben foghagmas alakban. A 

régi nyelvben volt fokos hagyma. Ebből 

a kis nyelvtörténeti szemelgetésből is ki-

tűnik, hogy vegyesen használták a k és a 

g betűt is. A fog előtag tárgyi hasonlóság 

alapján, a fok előtag használata esetében 

azonos a fok főnévvel, melynek szerteága-

zó jelentése között ízecske, rész, gerezd is 

előfordul. Egyéb érdekesség, jó tanács: a 

gerezd felaprítása vagy szétrágása során 

allicin, kéntartalmú illóolaj szabadul fel, 

ami a fokhagyma tipikus édeskés, enyhén 

égető szagát adja. Mivel tehát a hatóanyaga 

csak akkor érvényesül, ha szétrágjuk, vagy 

felaprítva és nyersen fogyasztjuk, nem ja-

vasolják egyben lenyelni a gerezdet. A fok-

hagyma nagysága a csípősségéről is árul-

kodik, a nagyobbak enyhébben csípősek és 

édeskésebbek, a kisebbek csípősebb ízűek. 

A jellegzetes szag mellékhatásaként eny-

he gyomor és bélpanaszok fordulhatnak 

elő. A fokhagyma megzavarhatja néhány 

gyógyszer működését, különösen a véral-

vadásgátlókét, ezért ha ilyet szedünk, min-

denképpen beszéljük meg orvosunkkal, 

hogy szabad- e fokhagymát is fogyaszta-

nunk mellette jelentősebb mértékben. A 

gyógyászati hatásai mellett kitűnő termé-

szetes szúnyogriasztó is (a hölgyek sem 

igazán csípik). Napjainkban Kína számít 

a világ legnagyobb fokhagyma termelőjé-

nek, ahol a világ fokhagyma termelésének 

80%-át termelik. Európában Spanyolor-

szág termeli a legtöbb fokhagymát. 

(Forrás: internet)

Kércsi 

Egészséges hírek
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Legutóbbi zempléni meghívómat még december elején küldhettem, s Újhuta ki-

tartó telének köszönhetően a fotón még február 16-án is látható: még nem tűnt el 

az erdőben sem a vadnyom. Pedig ott mindig hamarabb olvad a hó.

A réteken azonban nem annyira, főleg 

ha a napsugarak beesési szöge még alig 

számít ebből a szempontból. 

És máris a téma gyalogútján vagyunk: 

a hutai réteken, de nem Újhután – lejjebb, 

Középhuta alsó végén. Ez a falucska való-

ságos centruma Háromhutának; itt nem 

harangláb van, hanem templom; nyilvános 

telefonfülke, bolt kávézóval; itt lett alko-

tóház a huta-trió egykori iskolájából; sza-

bolcs-szatmár-beregi reformátusok üdülő-

je is van egy szurdokban… 

Forgalmas helység, érdemes leszállni a 

buszról (naponta négyszer is jön Olasz-

liszka-Tolcsva vasútállomásról); teleko-

mos térerőben túrára indulhatunk innen 

Komlóskára is (a Pasika-réten, a helybeliek 

szerint Pasekon át – a zöld jelen, és vissza-

jöhetünk a kéken) – de most a képen azt 

a hidat mutatjuk, amelyről nekivághatunk 

a sárgán a Mlaka-rétre vivő emelkedőnek, 

az Országos Kéket keresztezve eljutha-

tunk akár Kőkapuig is. A kéken Mlaka Ist-

ván-kút és Kerek-kő közötti, sokelágazásos 

szépség… Egyik szögletében vannak azok 

a hatalmas vulkanikus kőtömbök, ame-

lyek igazi sziklakertté válnak március vé-

gén – sok ezernyi hóvirággal kedveskedve 

az ideérkezőnek. És innen csak 15 perc a 

Sólyom-bérc, ahonnan az egyik legszebb 

zempléni sziklakilátóról nézelődhetünk – 

szemünk előtt a hegyoldalak távolán túl a 

regéci vár…

A híd fotója tehát… A többit a helyszí-

nen ajánlanám látni… 

….

Óhuta ezúttal csak két csodálatos rétjét 

vonultatja fel… Regéc felől, még előtte, 

balra: Pálos-emlékhely, kolostori kövek, 

rét, forrás, tavacska (Könnycsepp-tó – ez 

a neve). A rét tágassága önmagáért beszél 

majd – nem is folytatom. El kell ide jön-

ni… 

Óhuta másik szépe a buszfordulóból 

jobbra fel elérhető Rejtek-rét és a folyta-

tása. Kellemes szívritmus-szabályozó és 

tüdőkapacitás-javító, kanyartalan emelke-

dő hoz fel a rét fölötti Babuka-tó tenyér-

nyiségéhez és az Emőke-pihenőhöz, ahon-

nan az alpesies Huta-völgy tárul elénk… 

….

És ha már „pereputty”… Zempléni alter-

natíva. Szerintem kötelező lehetne… 

Előző elköszönésem a gibárti árumeg-

állító pirosnál történt, a szerpentinen… A 

mostani már a híd után, a Pere táblánál… 

Szép fi atalos kerékpártúra, igazi márciusi 

„kisvérkör” lehet egy ilyen: Encs, Gibárt, 

Hernádbüd, Pere, Abaújszántó, Golop, 

Monok… Ugyanis ez járt út: anno évente 

ismétlődő március-tizenötödikei bringás 

zarándoklatunk az encsi gimnáziumból 

Kossuth Lajos szülőházához. És most ke-

rek évfordulónk van: 170… 

Visszafelé a jó turista inkább más utat 

választ. Például lehet úgy, hogy Perén bal-

ra, a hídon át jövünk le a dombról – aztán 

Hernádszentandrás és Fügöd… Hajdaná-

ban egyébként ez volt a monoki búcsúba 

zarándokolók útvonala is Fancsalból, For-

róról, Abaújdevecserből, Encsről, Méráról, 

Fügödről – gyalog.

De ha hótalan már a tállyai kőbánya 

feletti hegytető: még naplemente előtt ha-

zaérünk Hideg-kút, Hideg-patak-völgye, 

Aranyos, Abaújkér érintésével. Lehet, már 

szivárvány alatt. Mint éppen három éve.

Kormány Pál

ZEMPLÉNI IRÁNYTŰ
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ERDÉLYI TESTVÉRVÁROSUNK GELENCE
Január 12-én néztem az egyik kedvenc TV műsoromat: a „Hazajárót”. A két férfi  a Kárpát-medence varázslatos tájait 

barangolja be, megismerteti természeti, történelmi, kulturális értékeit és emlékeit, az ott élő emberek mindennap-

jait. Kb. 6 éve adja a Duna és a Duna Word adó ezt a műsort, s ezalatt kb 6000 km-t tettek meg a fi úk. A fenti dátum 

(január 12.) Gelencét és környékét mutatta be.

Nem vagyok történész, sem képzőmű-

vészettel nem foglalkozom, de úgy érzem, 

néhány gondolatot közölnöm kell Encs vá-

ros lakóival. Ugyanis Gelence 2007.11.03-

tól Encs testvérvárosa. Tapasztalatom 

szerint keveset tudnak az emberek Ge-

lencéről. Utazásaim során sokszor voltam 

Erdélyben (kb. 30 alkalommal). Mindig 

csodáltam az erdélyi magyarokat, a tájat, 

a népművészetet, az emberek magyarsá-

gát, ragaszkodását, hűségét. Egyik erdélyi 

körutunk alkalmával voltam először Ge-

lencén. Ez az 1990-es években volt. Akkor 

még kevés turista ment Erdély legkeletibb 

részére. Amikor a templomból kijöttünk, a 

magyar rendszámú busz körül körülbelül 

30 ember nő, férfi , gyerek tolongott. Üd-

vözöltek bennünket, mondván, hogy még 

eddig igen kevés magyarországi csoport 

látogatta meg falujukat. Soká beszélget-

tünk velük. Feledhetetlen élmény volt ez 

az utazás! 

A falu 5000 lelkes, főleg magyarok. Ko-

vászna és Kézdivásárhely között fekszik, 

tengerszint felett 600 méteren. Katolikus 

temploma 1245-ben épült. Később átalakí-

tották. Szentélye az eredeti maradt, ablakai 

gótikusak. Hajójának boltozata beomlott, 

1628-ban kazettás mennyezetet készítet-

tek helyette. Berendezése barokk stílusú. A 

falakon XIV. századi (1300.) freskók látha-

tók. (Freskó: frissen vakolt falfelületre fes-

tett színes kép.) Ezek Szent László legendái 

ismertek ma is Erdélyben. Igen gazdag, 

változatos történetek, általában csodákkal 

kapcsolatosak.

Székelyföldön fordul elő a legtöbb Szent 

Lászlót megörökítő freskó. Ezek közül is 

a legismertebbek, a legszebbek és a legé-

pebbek a gelenceiek. Az említett területen 

12 templomban látható a székelyek védő-

szentje, a csodatevő Szent László épen ma-

radt freskói. 17 templomban megrongáló-

dott, vagy eltűntek a falfestések. 

A gelencei templomot Szent Imre ki-

rályfi  védnökségébe ajánlották. A barokk 

oltár 1765-ben készült. Ezt a sajátos oltár-

típust „magyar oltárnak” nevezik. Három 

főszobor alkotja. Középen a Boldogságos 

Szűzanya áll, jobbján Szent István király, 

balján Szent László – mint a nemzet „té-

rítő” uralkodói. Székelyföldön magyar ol-

tárt több helyen is találunk. Legszebbek: 

Gelence, Csíksomlyó, Mikháza oltárai. A 

Boldogasszony lábánál a fi ait vérével táp-

láló pelikán fészkel. Saját testével és véré-

vel táplálja fi ait. Ez a jézusi áldozathozatal 

jelképe.

A múlt év, 2017. Szent László éve volt. 

Kiállítást és szakmai konferenciát tartottak 

Szent László napján a gelencei templom-

ban.

A templom épülete szépen rendben van. 

Tornya nincs, külön álló harangláb van 

mellette. Fal veszi körül az építményt, ez 

védelmi célt is szolgált.

Nekem minden erdélyi utazásom igen 

nagy élmény volt. Gelence a múltat, a hit 

nagyságát és fenségét idézi fel a látogatóban.

(Irodalom: Székely Kalendárium 2014, 

2015, 2016, 2017, 2018.)    

Szabó Sándorné

Helytörténet, honismeret
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EREDMÉNYES MÚLT, BÍZTATÓ JÖVŐ 
Tavaly decemberben ünnepeltük az Abaúji Honismereti és Helytörténeti 

egyesület fennállásának 10. évfordulóját. Az egyesület, 2007-ben alakult 

Encsen, az akkori Petőfi  Sándor Általános Iskolában.

Az elmúlt tíz esztendőben komoly ered-

ményeket értünk el. Tudományos kon-

ferenciákat, emléküléseket, kiállításokat 

szerveztünk, az előadások anyagát könyv-

ben is kiadtuk. Ezeknek a magas színvona-

lú programoknak, a konferenciákról meg-

jelent tudományos értékű és hiánypótló 

könyveknek (A történelem segédtudomá-

nyai az Európai Unióban határok nélkül, 

Abaúji múlt, stb.) Ezeknek a fő szervezője, 

motorja az Encsre hazatelepült lelkes hely-

történész Evva Margit asszony volt, aki 

Csoma József, egykor Abaújdevecserben 

élő heraldikus, genealógus dédunokája-

ként nagyon lelkiismeretesen és fi atalokat 

is megszégyenítő lendülettel tevékenyke-

dett az általa megalakított egyesület élén. 

Kapcsolatai révén egy köszönetért, egy 

útiköltségért megnyerte a nemes ügynek 

az országos megyei szaktekintélyeket is. 

Pályázati támogatást is szerzett a konfe-

renciák megrendezéséhez, kiadványok 

megjelentetéséhez. A fi atalok részére vetél-

kedőket rendeztünk, havi rendszeresség-

gel. Ezek szervezésében, lebonyolításában 

Evva Margit asszony mellett leginkább 

Horváth Csabáné jeleskedett. Havi rend-

szerességgel „teadélutánokat” tartottunk a 

Kurek Panzióban, ahol tudományos előa-

dások hangzottak el Abaúj történetéről, 

abaúji híres emberekről, várakról, kasté-

lyokról. Megemlékeztünk évfordulókról, 

aktuális történelmi eseményekről.

Az éveken keresztül oly lendületes és ka-

rizmatikus elnökünk, Evva Margit egészségi 

állapota fokozatos gyengülés után hirtelen 

nagyon leromlott. Egészségi állapota sajnos 

napjainkban már nem teszi lehetővé, hogy 

a tőle megismert és megszokott lendülettel 

végezze ezt a munkát, és eleget tegyen az 

egyesületekkel szemben támasztott admi-

nisztratív és törvényi kötelezettségeknek. 

A munka azonban nem állhat meg, hiszen 

Abaúj történelme még rengeteg kincset rejt. 

Most zajlik az autópálya építés térségünk-

ben, ami számos lelettel, új információval 

gazdagíthatja ismereteinket térségünkről. 

Az érdeklődő lépten- nyomon történelmi 

emlékekbe botlik. A napokban a Seuso- 

kincs miskolci kiállításán a csodálatos kin-

csek mellett a Herman Ottó Múzeum mun-

katársai bemutattak néhány olyan római 

kori leletet is, amely megyénkből szárma-

zik. Óriásit dobbant a szívem, amikor meg-

láttam, hogy a bemutatott 11 darab római 

denarius lelőhelye Ináncs. Az 1870-ben ki-

adott Archeológiai Értesítő is beszámolt er-

ről a leletről, és természetesen Csoma József 

is írt róla. Nagy öröm, hogy nem kallódott 

el a közel 150 év alatt és a nagyközönség is 

láthatja. Mit kerestek itt a római kori déná-

rok, az még talány. Talán majd idővel erre is 

választ kapunk. Van tehát tennivaló, feltár-

ni, bemutatni való érték.

Az Abaúji Honismereti és Helytörté-

neti Egyesület tagsága a közelmúltban új 

elnökséget választott. Az elnöki tisztséget 

a jövőben a közakaratnak megfelelően én 

igyekszem ellátni, legjobb tudásom sze-

rint. Munkámat az elnökségben a honis-

mereti egyesület régi „veteránjai” segítik: 

Rácz Lászlóné Csilla, Horváth Csabáné, 

dr. Szalipszki Péter és Kércsi Tibor. Evva 

Margitnak – soha el nem felejtve áldoza-

tos munkáját és érdemeit –, egyesületünk 

örökös tiszteletbeli elnöki címet adomá-

nyozott. 

Dr. Nagy László

az Abaúji Honismereti és 

Helytörténeti Egyesület Elnöke

KI LÁTTA? 9.
Előző, „KI LÁTTA? 8.” feladványunk 

kérdései és megfejtései:

•  Melyik környékbeli településen áll a képen 

látható műemlék templom? 

   Abaújszántó

•  Mely századokra teszik építését? 

   12-13. század

•  A fából faragott keresztelőkút tetején lévő 

szobrocska mely Szentünket ábrázolja?

   Keresztelő Szent Jánost

•  Hogy hívják a település és a templom je-

lenlegi plébánosát? 

  Varga Gábor atya

A feladványunkra három helyes megfejtés 

érkezett. A helyes megfejtést beküldők és 

nyereményeik: Restyánszki Ildikó, Sohaj-

da Zsolt, Orosz István. Nyereményük egy-

egy mozijegy a Művelődési Központban 

a Mozgó Mozi előadásaira. Gratulálunk a 

nyerteseknek!

***

KI LÁTTA? 9. JÁTÉKUNK KÉRDÉSEI

•  Melyik környékbeli településen található 

ez a húsvéthoz kapcsolódó híres búcsújá-

ró hely? 

•  Melyik évben építették, és ki volt ekkor a 

hely plébánosa?

•  Mely német városból érkező művészek al-

kotásai találhatók itt?

•  Ki látható életnagyságú méretben a ká-

polna oltára előtt? 

•  Mikor és milyen ünnep alkalmából tart-

ják ezen a helyen a búcsút? 

A KI LÁTTA? 9. feladványunk megfejté-

sét a kultencs@enternet.hu e-mail címre 

várjuk. A helyes megfejtést beküldők kö-

zül hárman könyvjutalomban részesül-

nek.
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JUBILEUM

Az Abaúj-Torna vármegye te-

rületén lévő Hernádszentistvá-

non, 1895. 01. 17.-én született 

Mécs László (születési neve: 

Martoncsik József) premontrei 

szerzetes, író 40 éve (1978. 11. 

09.) halt meg Pannonhalmán.

Az egyházi költészet és a ma-

gyar irodalom meghatározó 

alakja, akinek 1915-től jelentek 

meg versei. (1944-ben Paul Va-

léry francia költő írta az előszót, 

második, franciául megjelenő 

kötetéhez.)            Sándor Róbert

A KIRÁLYFI HÁROM BÁNATA
Amikor születtem, nem jeleztek nagyot

messiás-mutató különös csillagok,

csak az anyám tudta, hogy királyfi  vagyok.

A többiek láttak egy siró porontyot,

de anyám úgy rakta rám a pólyarongyot,

mintha babusgatná a szép napkorongot.

Maga adta nékem édessége teljét,

úgy ajándékozta anyasága tejét,

hogy egyszer földnek bennem kedve teljék.

Isten tudja, honnan, palástot keritett,

aranyos palástot vállamra teritett,

fejem fölé égszin mosolygást deritett.

Ma is úgy foltozza ingemet, ruhámat,

ma is úgy szolgál ki, főzi vacsorámat,

mint királyi ember királyi urának.

Amerre én jártam, kövek énekeltek,

mert az édesanyám izent a köveknek,

szive ment előttem előre követnek.

Amig ő van, vigan élném a világom,

nem hiányzik nekem semmi a világon,

három bánat teszi boldogtalanságom.

Az egyik bánatom: mért nem tudja látni

egymást a sok ember, a sok-sok királyfi ,

úgy, ahogy az anyjuk tudja őket látni?

A másik bánatom: hogyha ő majd holtan

fekszik a föld alatt virággá foszoltan,

senki se tudja majd, hogy királyfi  voltam.

Hogyha minden csillag csupa gyémánt volna,

minden tavaszi rügy legtisztább gyöngy volna:

kamatnak is kevés, nagyon kevés volna.

Hogyha minden folyó lelkemen átfolyna

s ezer hála-malom csak zsoltárt mormolna,

az én köszönetem igy is kevés volna.

Hogyha a föld minden szinmézét átadom,

az ő édességét meg nem hálálhatom,

ez az én bánatom, harmadik bánatom.

ÉVFORDULÓK 2018-BAN

Az évfordulók lehetőséget adnak,hogy 

adott évben jobban odafi gyeljünk egy-egy 

történelmi eseményre, megemlékezzünk 

híres emberek születésének,halálának év-

fordulójáról.   A Honvédelmi Minisztéri-

um országos megemlékezést szervezett a 

doni katasztrófa 75.évfordulója alkalmá-

ból Budapesten és szerte az országban. A 

megemlékezés 2018. január 12-én 14 

órakor a Mátyás templomban szentmise 

megtartásával kezdődött. A  misén emlé-

keztek a  2. magyar hadsereg 1943. január 

havában megvívott harcára, hőseire, áldo-

zataira.

A „Don kanyar” volt a magyar hadtör-

ténet legnagyobb katonai katasztrófája. Az 

összesen 207 ezer főt számláló seregből 

mintegy 100 ezer katona vesztette életét, 

sokan  megfagytak a közel -40 fokos hi-

degben. A fogságba kerültek száma isme-

retlen. A Hadtörténeti Múzeum udvarán 

ünnepi beszéddel és koszorúzással folyta-

tódott az ünnepség. A hivatalos program 

befejezéseként a felállított emlékpon-

toknál gyertyát gyújtottunk az elesettek 

emlékére. A Kapisztrán téren második 

világháborús haditechnikai eszközöket te-

kintettünk meg. A Múzeumban „Piavetől 

a Donig-. 

Dontól a Dunáig” ingyenes tárlatveze-

téssel kiállítást szerveztek és fi lmet vetí-

tettek.

Mátyás király emlékévet hirdet 2018-ra 

a nemzetpolitikai államtitkárság a Kár-

pát-medencében. Az emlékévhez kap-

csolódva számos rendezvényt, kiállítást, 

konferenciát ,diákoknak vetélkedőket tar-

tanak idén. Mátyás király 575 éve született 

Kolozsváron, Hunyadi János és Szilágyi 

Erzsébet gyermekeként,560 éve választot-

ták királlyá.

Erőskezű, jelentős uralkodóként vonult 

be a történelembe. Magyarország talán 

Mátyás idejében a legerősebb. A központi 

hatalom megszilárdítására és továbbépíté-

sére  törekedett. Fejlesztette a zsoldos had-

sereget, ebből nőtt ki a híres fekete sereg. 

Már életében győzhetetlen Mátyásként 

emlegették. Nagyobb állam a Kelet-Közép 

Európában perszonálunióba tömörült ál-

lamszövetség irányába halad.

Az európai népeket összefogva akarta 

az oszmán birodalmat megállítani, meg-

védeni a keresztény civilizációt.

Megnövelte az állami jövedelmet, közel 

egymillió forintjával, alig maradt el a gaz-

dag Franciaországtól.

Az ország legműveltebb embere, beszél 

magyarul, latinul, csehül és németül. Hí-

res volt tudomány és művészetszereteté-

ről. Feleségével, Beatrixszal pártfogolta a 

humanista műveltséget, sok neves külföldi 

író, tudós fordult meg udvarában, fejlesz-

tette a reneszánsz építészetet. Máig híres 

hatalmas kódexekből álló gyűjteménye, a 

Bibliotheca Corviniana. Mondák, mesék 

őrzik az alakját, melyekből igazságos és 

bölcs király képe bontakozik ki.

Heltai Gáspár írta:” Megholt Mattias 

kyral,elkeolt az Igasságh!”

Horváth Csabáné

Helytörténet, honismeret
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Idősebb polgáraink életéből

FARSANG A PAX GONDOZÁSI KÖZPONTBAN

Február 12., hétfő délelőtt. Mozgalmas 

napra ébredtünk, az idős otthon lakói és 

bejáró ellátottjai. A nővérkék sietnek, az 

amúgy is megerőltető és percre kiszámított 

munkájukat most túldolgozzák. Ünnepi 

ruhába öltöztetik az idős embereket. Az 

ebédlő szűkebbé válik, jönnek a bejárók, 

a járó betegek, a tolókocsik, a járókeretek. 

Farsang van! Holnap kezdődik a böjt. Az 

idős emberek egyhangú napjait teszi színe-

sebbé, emlékezetesebbé ez a kis ünnepség.

Miután mindenki elhelyezkedett, a he-

lyettes főnökasszony megnyitotta a ren-

dezvényt.

Farsang: német eredetű szó, vidámságot, 

pajkosságot jelöl. Megelőzi a húsvéti nagy-

böjt időszakát, január 

6-tól hamvazó szerdáig 

tart. A farsang igazi ha-

zája Olaszország. Külö-

nösen a velencei karne-

válok híresek. Majdnem 

minden országban ren-

deznek álarcos felvonu-

lásokat. Ezek igen nagy 

idegenforgalmi látvá-

nyosságok.

Rövid műsorunk nagy 

tetszést aratott. Néhány 

vers, szóló és közösen 

elénekelt dal, találós kérdések, tréfás mo-

nológ megteremtették a hangulatot. Az 

idős és megfáradt emberek csodálatos 

módon hajlandóak egy-egy vers, egy ta-

lálós kérdés elmondására. Különösen a 

dalos pacsirtáink; szívesen kiállnak a kö-

zönség elé gyönyörködtetni és mulattatni 

az embereket. A műsorban szerepeltek: 

Géczi Ernőné, Gesztelyi Anna, Kiss Lász-

lóné, Kovács Imréné, Mészáros Barnáné, 

Nikházi Ferencné, Puskás Istvánné, Sza-

bó Sándorné.

Ezek után a konyha remekbe készített 

farangi fánkja következett. Egy csésze teá-

val elfogyasztva emelte a megelégedett, jó 

érzésünket.

A tombolatárgyak rendkívüli látványa is 

izgalomba hozta a közönséget. A sok-sok 

nyereményt Edit Főnővér szedte össze. 

Nem árulta el nekünk, de ahhoz a renge-

teg, kedves és értékes tárgy összegyűjtésé-

hez ismeretség, ügyesség mellett talán még 

egy kevés „bűvészkedés” is szükséges volt. 

Köszönjük szépen a dolgozók részéről is az 

adományokat, felajánlásokat.

Az egész ünnepség emlékezetes és szó-

rakoztató volt. Köszönjük minden rende-

zőnek és közreműködőnek.

Adja a Jó Isten, hogy még sok ilyen ked-

ves és emlékezetes eseményt, ünnepet ren-

dezzenek az intézmény lakóinak.

Szabó Sándorné  

VÁROSUNK LEGIDŐSEBB 
LAKÓJÁNAK KÖSZÖNTÉSE

Büszkeséggel tölt el minket, hogy intézményünkben köszönt-

hettük a város legidősebb lakóját Demeterné Erzsike nénit, aki 

96.évét betöltve jó egészségnek örvend, az idősek otthona lakója 

már 6 és fél éve.

Megtisztelő volt, hogy e jeles alkalomból 2017. december 15-én 

meglátogatta, és köszöntötte Dr. Hörcsik Richárd Országgyűlési 

Képviselő Úr és Szeles András Encs Város Polgármestere. Mind-

ketten jó kívánságukat fejezték ki az ünnepeltnek és az otthon va-

lamennyi ellátottjának.

M. Edit mentálhig.munkatárs
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KÜZDELEM, SIKER, HELYTÁLLÁS
Nehéz, küzdelmekkel és sikerekkel tarkított életben állt helyt, s végzi teendőit a mai napig –s reméljük még sokáig- Pataki Dezső 

nyugdíjas tanár úr. Az eddig eltelt 90 év részletes elmesélése kötetekre rúgna, de az „átlag ember” nem ezzel foglalkozik, legfel-

jebb gondolatban, vagy időtöltésként lejegyez felejthetetlen emlékeket gyermekei, unokái részére. Dezső bácsi is írogat, közben 

emlékezik, és szinten tartja a memóriáját, íráskészségét, apró kalligrafi kus betűi irigylésre méltóak. Élmény beleolvasni munká-

jába, szinte kész történelem, egyéni hangvétellel és szenvedéllyel számol be életéről. Volt lehetőségem, mint kollégája beleolvasni 

írásába. Tömören próbálom bemutatni az olvasóknak élete eddigi folyását. 

1928. február 20-án egy hideg hétfői napon 

született Migléc- Németi községben. (Ma Szlová-

kiában van.) Szülei nagygazdák földjein kepésként 

dolgoztak. Két nővére, Erzsébet és Katalin után 

végre fi ú született, aki tanulni akart, hogy kiemel-

kedjen a paraszti sorból. Öt elemit szülőfalujában 

végzett, majd Kassán a polgári iskolában folytatta. 

1943. szeptember elsején már a Sárospataki Taní-

tóképző Intézet diákja. A zűrzavaros háborús évek 

ellenére sikerült lediplomáznia, 1948. június 18-

án tanítói oklevelet kapott. Szikszón, amikor jú-

lius 2-án, amikor oklevelét leadta, éppen csoport-

vezető-képző tanfolyam volt, ott is marasztalták. 

Szeptember 1-től Abaújvárra kapott kinevezést, 

ahol úttörőcsapat alapítást végzett. Nyáron már 

a Balatonnál üdültette tanulóit. Az 1-4. összevont 

osztály tanította, igazgatójánál lakott és étke-

zett. 1950. február 15-én azonnali áthelyezéssel 

Krasznokvajdára került, ahol matematika-fi zika 

tanárként dolgozott. Népművelés továbbképzésre 

küldték Szegedre, ezután kezdte el a 15 éven át 

végzett színjátszó csoportok vezetését, amit teljes 

odaadással, jókedvvel tett, hiszen tanítványai is 

szerették. A falu közössége pedig jól szórakozott 

az előadásokon, annyira, hogy ők is kedvet kaptak 

a szerepléshez. (Cigánybáró, Liliomfi ) A díszlete-

ket, a háttérképeket is Dezső készítette a színdara-

bokhoz. 1952. augusztusában szintén áthelyezés-

sel Kányba irányították, itt már kilenc évet töltött, 

szolgálati lakást kapott. Körzeti népművelési 

ügyvezetői beosztást is ellátott a tanítás mellett. 

1953. novemberében megnősült, feleségül vette 

Nyíri Ilonát, akit már korábban l2 évesen ismert 

meg Szemerén egyik legációs útján. A barátságból 

szerelem szövődött, bár nem volt könnyű anyagi 

szempontból a közös élet kezdése. A tanult színda-

rabokkal más, a körzethez tartozó települések la-

kóit is szórakoztatták, Encsen is vendégszerepel-

tek. TV még nem nagyon volt, így ezek, valamint 

a jeles napokon szervezett falubálok adtak szóra-

kozást, pihenést a dolgos hétköznapok közepette. 

Tanulóinak sok kirándulást, üzemlátogatást szer-

vezett, nyaranként táborokba kísérte őket, kinyi-

totta a vidéki gyermekek érdeklődését az ország 

szépségeire. Láthatták a főváros múzeumait, a Par-

lamentet, a Vidám Parkot, az Állatkertet, visegrádi 

kiránduláson vehettek részt, Mezőkövesd, Eger, 

Miskolc, Lillafüred, Szerencs nevezetességeit is-

merhették meg. 1954-ben megszületett első gyer-

mekük Ferenc, aki matematika-fi zika szakos tanár 

lett, majd 1959-ben Attila, aki a MOL kereskedel-

mi munkatársa. 1961 szeptemberétől áthelyezéssel 

Hernádvécsére került, ahol a matematika-fi zika 

mellett mezőgazdasági ismereteket is tanított. Ek-

kor főiskolára jelentke-

zett, és 1967. október 

9-én mezőgazdasági is-

meretek és gyakorlatok 

szakon tanári oklevelet 

szerzett. Közműve-

lődési tevékenységét 

könyvtári munkával 

és TIT (Tudományos 

Ismeretterjesztő Tár-

sulat) feladatokkal 

bővítette a község ér-

dekében. Színdarab-

jaival tovább aratta a 

sikereket, az egész járás 

ismerte csoportjait, 

sok meghívásnak tet-

tek eleget hétvégeken. 

1965-ben született har-

madik fi uk, Szabolcs, 

aki vállalkozó építés-

vezetőként dolgozik. 

1961-ben megindult 

a Dolgozók Iskolája 

szervezése, hogy a hat 

elemit végzettek meg-

szerezzék a 7- 8. osz-

tályos bizonyítványt. 

Ennek ő lett a vezetője. 

Hernádvécsén 1961-1975 között 272-en kezdtek, 

218-an meg is szerezték az általános iskolai vég-

zettséget. A színdarabokat kedvelőkkel többször 

látogatták a miskolci színház előadásait, ezek 

doppingolták az otthoni felkészülést gyerekek-

nek, felnőtteknek egyaránt. 1972-ben lehetőség 

nyílt Encsen az építkezéshez, az 5 tagú családnak 

a saját otthon teremtéséhez. Belevágtak. Nem volt 

könnyű az örökös „szaladgálás”, de két év múlva 

beköltözhettek. Ekkor már Dezsőék kérték az át-

helyezést Encsre. 1975 szeptemberétől az Encsi 

Körzeti Általános Iskola tanára lett, napközis ne-

velőként, mezőgazdasági ismeretek – gyakorlatok 

tanáraként, a Dolgozók Esti Iskolája vezetőjeként 

végezte munkáját. Gyakorlati órákon sok hasznos 

ismeretet szereztek tanulói, olyannyira, hogy há-

romfős csapata l981-ben országos versenyt nyert. 

Kétszáznál többen sikeresen elvégezték az esti 

iskolát. Felesége betegsége miatt igyekezett ott-

hon is helytállni, sütött, főzött, takarított, kertet 

művelt, segítette a fi úkat. Sajnos 1982 januárjá-

ban megözvegyült, de családszeretete, hihetetlen 

akaratereje, munkájában való igényessége, önként 

is vállalt közösségi tevékenysége talpon marasztal-

ta. Tűzoltó és közlekedési rajt szervezett vezetett, 

munkavédelmi, tűzvédelmi szabályzatot készített. 

1984-ben a Művelődési Minisztériumtól Eredmé-

nyes Munkáért kitüntetést, 1987-ben Kiváló Út-

törővezető oklevelet és emlékérmet kapott. 1988-

ban vonult nyugdíjba, ekkor Pedagógus Szolgálati 

Emlékérem kitüntetésben részesült. Gyermekeik 

kirepültek, megnősültek, mindegyik két unoká-

val ajándékozta meg, így a hat unoka látogatása, 

hazajövetelükkor ellátása hasznos időtöltés, fel-

töltődés számára. Feri fi ának segített Göncön az 

építkezésben. Művelte kertjét, télére be is rakta a 

gyümölcsöket, zöldségeket. Szabadidős elfoglalt-

sága a keresztrejtvény fejtés lett, rossz idő esetén, 

vagy pihenésként ma is ezzel foglalkozik. Néha 

engedett meg magának egy-egy kiruccanást, ak-

kor is néhány napot valamelyik fi ánál töltött. Így 

ismerkedett meg Pesten özv. Bodorné Hofgesan 

Erzsébettel 1991-ben. Vele 1993. május 7-én há-

zasságot kötött. Megszűnt Dezső tízéves magánya, 

Erzsikével közösen minta kertet varázsoltak, szé-

pen alakították ki életüket. Jó kiegészítik egymást, 

közösen látogatják a gyerekeket. ( Erzsikének is 

van kettő.) Dezsőnek ez az év az évfordulók éve. 

90 éves, 70 éve kapta tanítói oklevelét, 30 éve 

nyugdíjas, 25 éve tart második házassága. Júni-

usban, reméljük megkapja Rubin- diplomáját. 

További életedhez jó egészséget, sikeres, boldog 

éveket kívánok volt kollégáid nevében.

Isten éltessen sokáig! 

Széplaki Lászlóné

SZÜLETÉSNAP

Nagy szeretettel köszöntöttük intézményünkben Pataki Dezső, 

nyugdíjas tanár bácsit  90. születésnapja alkalmából  idén február 

20-án. Az idősek otthona lakói és a klub tagjai, valamint  felesége 

köszöntötte Dezső bácsit, majd Encs Város Önkormányzata képvi-

seletében Molnárné Juhász Éva képviselő asszony fejezte ki jókíván-

ságait, s egyben átnyújtotta a Miniszteri Oklevelet. Gratulálunk ed-

digi  életéhez, munkásságához, és Istentől megáldott, boldog éveket 

kívánunk!

M. Edit

Idősebb polgáraink életéből
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Idősebb polgáraink életéből

NYUGDÍJAS FARSANG 
Hagyományosan idén is 

megrendezték az encsi, 

abaújdevecseri és fügödi 

nyugdíjas klubok közös far-

sangi mulatságukat a Városi 

Művelődési Központban. A 

jó hangulatú rendezvényt a 

Zrínyi Ilona Általános Isko-

la 1/b osztályos tanulóinak 

bohócjelmezes tánca nyi-

totta meg, melyet Dr. Hör-

csik Richárd országgyűlési 

képviselő farsangi köszön-

tője követett. Képviselő úr 

elmondta, hogy még emlék-

szik arra, hogy gyerekkorá-

ban egy kis faluban is milyen lázas készülődés volt egy-egy iskolai 

farsangi bálra. Elmondása szerint akkoriban az egyik legnépsze-

rűbb farsangi fi gura a Zorró volt. Azt a véleményét is közreadta, 

hogy nemcsak Rióban, Velencében van létjogosultsága a karne-

válnak, hanem egy kisebb településen, kisvárosban is szükség van 

néha egy kis önfeledt, vidám szórakozásra, melyhez jó alkalmat te-

remt a farsang időszaka. Kinyilvánította azt is, hogy a szórakozás 

nemcsak a fi atalok privilégiuma kell hogy legyen, de a megfáradt 

szépkorúak is lazíthatnak egy kicsit.  

A Városi Művelődési Központ a kezdetektől főszervező-

je a közös farsangnak. Kezdetben, a kilencvenes évek legele-

jén, még a Hernád étteremben indult ez a program, majd a 

Bársonyosban és az egykori Kazinczy aulájában folytatódott 

(akkoriban még fi x 

emelkedő széksor volt 

a művelődési házban 

ezért nem volt alkal-

mas a bálra.) A kezdeti 

években a szikszói ba-

ráti klub is részt vett 

ezen a mulatságon, 

később az encsi és településrészi klubok ismerkedéséhez, ösz-

szefogásához járult hozzá. Idén, mint oly sokszor eddig Rubi 

János húzta a talpalávalót, aki valamikor a legendás Rubi Trió 

tagjaként szintén sokat szerepelt az akkor patináns Hernád ét-

teremben bálokon, lakodalmak alkalmával. Köszönet illeti az 

est támogatásáért Dr. Hörcsik Richárd képviselő urat, Szeles 

András polgármester urat, a Pax Gondozási Központot. Az est 

költségeihez maguk a szépkorúak is hozzájárultak, ezért őket 

is köszönet illeti. Az est sztárvendége a Tuti Duó, a házigazda, 

a Művelődési Központ ajándéka volt, mulatós zenéjükkel még 

találkozhatunk az idei bogrács-csata alkalmával. 
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A MAGYAR KULTÚRA NAPJA VÁROSUNKBAN 
195 éve annak, hogy Kölcsey Ferenc úgy érezte, hogy elkészült 

a művel, mely nemzeti Himnuszunk lett.

Az ünnep nem oly régi, mint Kölcsey költeménye. Hazánkban 1989-től ünnepeljük ezt a szép pillanatot a 

Magyar Kultúra Napjaként. Jó alkalom ez az ünnep arra, hogy megkülönböztetett fi gyelmet fordítsunk kü-

lönleges, sokszínű kultúránkra, csodálatos anyanyelvünkre, és nemzeti himnuszunkra. Alkalmat ad ez a nap 

arra is, hogy megbecsüljük, megünnepeljük az alkotókat és azok termékét az alkotásokat, valamint a kultúra 

közvetítőit, tolmácsolóit és nem utolsó sorban a folyamat legfontosabb szereplőit a kultúra befogadóit, a 

tisztelt közönséget is. 

Az országos sorozathoz kapcsolódva En-

csen is minden évben megünneplik ezt a 

napot más-más kulturális területet felölelő 

rendezvénnyel. Ezen az éven két színvo-

nalas és tartalmas estét tölthettek el a ma-

gyarság hagyományainak ápolásával az itt 

élők. 

Nagyon különleges programot sikerült 

összeállítani az Encsi Városi Művelődé-

si Központ és Könyvtár munkatársainak, 

mely két estét is felölelt. A próza, az ének, 

a vers témája után most a felvidéki színház 

és a fi lm világába tekinthettünk be az első 

napon megrendezett színvonalas kiállítás 

által. Kassa mindig is fontos központja 

volt a térségnek. Ma is többen járnak oda 

színházba Abaújból. A kassai színházi élet 

gyökerei 1828-ra nyúlnak vissza, abba 

a korba, melyben a Himnusz született, 

a történelmileg Reformkornak nevezett 

hőskorba. Az akkori társulat vezértagjai 

Déryné, Szentpétery Zsigmond, Pály Elek, 

Szerdahelyi József, Szilágyi Pál, Megyeri 

Károly voltak. 1829-ben hosszú évekre kő-

színházat is kaptak. Nem csoda, hogy ilyen 

háttér mellett 100 évvel később a színházi 

folyóiratok terén is úttörő szerepe volt Kas-

sának. Ezen érdekes, pezsgő időszak han-

gulatát idézte meg a kiállítás. 

A rendezvény Buchala István és Homoki 

János rendkívül hangulatos és színvonalas 

zenei felvezetésével kezdődött, majd Ur-

bánné Kléri Szilvia köszöntötte a megje-

lenteket.

A kiállítást a Kassai 

Állami Tudományos 

Könyvtár bibliográsfu-

sa, kiállítás témájának 

kutatásvezetője Eleo-

nóra Blasková asszony 

mutatta be. A díszven-

dég Kemenczky Kál-

mán úr volt, aki kassai 

színházi újság egykori 

kiadójának, szerkesz-

tőjének a fi a. Az est 

résztvevői betekinthet-

tek a korabeli társasá-

gi életbe, sok érdekes, eddig kevésbe ismert 

információval gazdagodtak ebből a világból.

Másnap este folytatódott az ünnepi 

program. Dr. Hörcsik Richárd országgyű-

lési képviselő szívélyes, Abaúj értékeit 

bemutató köszöntője után a Kassán élő 

nyugalmazott követségi főtanácsos Máté 

László úr tartott előadást Fábry Zoltán 

felvidéki íróról, a stószi remetéről. Meg-

osztotta vele kapcsolatos személyes élmé-

nyeit és sok érdekes információt, adatot 

hallhattunk az író életéről, munkásságáról 

és egyben a felvidéki magyarság életéből. 

Az előadást az 1967-ben, Fábry Zoltán 

születésének 70. évfordulóján készült fotók 

illusztrálták, melyek értékét számunkra 

tovább növeli, hogy azokat a tavaly tavasz-

szal elhunyt kedves kassai ismerősünk, az 

1967-ben mindössze 20 éves egyetemista, 

Kolár Péter készítette. Elmondhatjuk tehát, 

hogy Kolár Péter bizonyíthatóan 20 éves 

korától kezdődően (talán már korábban 

is) 70 éves koráig, fél évszázadon keresz-

tül töretlenül és lelkesen, utolsó leheletéig 

szolgálta a felvidéki magyar kultúra ügyét. 

Nagy veszteség érte váratlan halálával, 

nemcsak a határon túli magyarokat, de az 

itt élőket is, hiszen nagyon sok területen 

működtünk együtt az évek során. A Th ália 

színház igazgatójaként is sokat segítetett az 

encsieknek. Az archív fotókkal rá is emlé-

keztünk akkor. Fábry Zoltán erkölcsössé-

gét, tiszta lelkületét mutatják a következő 

fennmaradt írások: Fábry Zoltán, amikor 

levelet kapott egy erdélyi honleánytól azzal 

a kérdéssel: hogyan lehet kisebbségi körül-

mények között megmaradni magyarnak? 

Szabó Dezső szavaival válaszolt: „MÁRIA, 

OLVASSA ARANY JÁNOST!” 

Németh László „észak oszlopának”, vagy 

Illyés Gyula „oltárőrzőnek”, a „tisztesség 

bajnokának” tartotta.

A Magyar Kultúra Napja alkalmából 

immár hagyományosan Városunk Kultú-

rájáért Encs-2018 helyi díj átadására került 

sor. A díjat a Városi Művelődési Központ 

és Könyvtár alapította az elmúlt esztendő-

ben a hagyományteremtés szándékával.

Ennek előzményeként 2016-ban emlékla-

pokat adtunk át ez alkalomból három encsi 

polgárnak. Azokat a személyeket ismer-

tük akkor el, akik civil állampolgárként, a 

kulturális értékek után érdeklődő, igényes 

emberként részt vettek a kulturális prog-

ramokon és ha kellett segítettek is. Tavaly 

Kultúra
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A MAGYAR KULTÚRA NAPJA 
IDEI HELYI DÍJAZOTTJAI

BUCHALA ISTVÁN jelenleg a Szent László Általános 

Iskola tanáraként, igazgatóhelyetteseként tevékenykedik 

városunkban. Ezen fő foglalkozása mellett városunk ön-

kormányzatának képviselője is. Természetesen az Encs 

Kultúrájáért-2018 díjat nem ezen kötelezettségeiért ítélte 

meg számára az adományozó, hanem sokkal inkább a város 

kulturális életében mintegy két évtizede kifejtett aktív köz-

reműködéséért, színvonalas tevékenységéért. 

Buchala István 15 éve az Abaúji Pedagógus Vegyeskar 

karnagya. A legendás karvezetőtől Sotkó József úrtól vette 

át a karmesteri pálcát másfél évtizede és azóta is rendsze-

resen vezeti a próbákat, vezényli a kórust a fellépéseken. Ének-zene tanárként nagyon 

sok fi atal ének-zene szeretetét erősítette, folyamatosan, lelkiismeretesen részt vett a 

tehetséggondozásban és a tehetségek feltárásában. Közreműködött a város ünnepi 

programjai során az énekesek, zenészek felkészítésében. Zongorajátékával ő maga is 

sok alkalommal gazdagította az ünnepi programokat. Több városi ünnepségen játszotta 

el a Himnuszt, Szózatot. Szerepelt kiállítás megnyitók zenei műsorában. Kollégájával, 

Homoki Jánossal, több alkalommal is koncerteztek városunk templomaiban és Aba-

új több településén is. A város civil szervezeteinek, leginkább a nyugdíjas kluboknak 

is többször színesítette a programját zenélésével. Tette mindezt önzetlenül, honorári-

um nélkül. Nemcsak városunkban tevékenykedett, de a határon túl is öregbítette Encs 

hírnevét. Az elmúlt évek során négy alkalommal is fellépett, közreműködött a Kassai 

Csermely Kórus által hagyományosan Kassán, a Művészetek Házában megrendezett 

Újévi koncerteken, mint orgonista, világhírű művészek társaságában. A Művészetek 

Háza mellett a Kassai Szent Erzsébet Székesegyházban és a Premontrei templomban is 

volt orgonakoncertje. A kassai fellépések mellett koncertezett a határon túl Szepsiben, 

a Jászói apátsági templomban, Szatmárnémetiben és a fi nnországi Loima városban is. 

Buchala István folyamatos szakmai kapcsolatot tart fenn a Városi Művelődési Köz-

ponttal. Zenei közreműködésével rendszeresen segíti az intézmény munkáját, művészi 

tevékenységével gazdagítja a város, a környék kulturális életét. 

Az itt felsorolt önzetlen kulturális, művészeti tevékenységéért jelöltük a megérdemelt 

és megszolgált díjra. Természetesen megkérve arra, hogy a jövőben is hasonló akti-

vitással és lelkesedéssel vegyen részt a város és Abaúj kulturális életében. Tudásával, 

tehetségével továbbra is segítse, színesítse a helyi kulturális életet és vigye el Encs város 

jó hírét a határainkon túlra is. Gratulálunk a díjhoz.

KARDOS ALEXANDRA, a Váci Mihály Gimnázium 

tanulója, a fi atal generációt képviseli. Ugyan ő még csak 

öt éve vesz részt Encs kulturális életében, de ez alatt az 

idő alatt sok iskolai és városi rendezvényt színesített lelkes 

fellépésével. Az iskolai programokon, évnyitón, évzárón, 

ballagáson, ünnepi megemlékezéseken énekelt, konferált. 

Közreműködött a Szerencsi Tankerület Gálaműsorában, 

valamint a Szerencsi Művészeti Fesztiválon encsi színek-

ben színvonalasan képviselte városunkat. Több alkalommal 

fellépett farsangi bálokon is (gazdabál, tejes bál), valamint 

közreműködött a rendőrség által szervezett nyugdíjas talál-

kozón is. Leggyakrabban azonban a városi ünnepségeket 

színesítette műsorával. Többször hallhattuk, láthattuk nemzeti ünnepeinken, megemlé-

kezéseinken, valamint a Nemzeti Összetartozás Napján, a világháborús emlékmű ava-

táson és korábban a Magyar Kultúra Napján. A környező településeken falunapokon 

való fellépéseivel is népszerűsítette városunkat. Buchala tanár úrhoz képest az ő mű-

vészeti tevékenysége rövidebb időszakot ölel fel, de továbbra is számítunk lelkes köz-

reműködésére és szeretnénk, ha szép énekével még továbbra is gazdagítaná kulturális 

rendezvényeinket. Az ő elismerése egyben jelzésértékű is korosztálya számára, hogy 

érdemes a közéletben önzetlenül tevékenykedni. Személyisége szolgáljon példaként a 

fi atalok számára.

a kultúra területén aktívan tevékenykedő 

szépkorúakat díjaztuk, de már nem csak 

oklevelet adtunk át ünnepi programunk 

keretében, hanem első alkalommal Váro-

sunk Kultúrájáért Encs-2017 díjak kerültek 

átadásra a település kulturális életében ki-

magasló munkát végző személyek részére. 

Ekkor a helyi kulturális életben aktívan te-

vékenykedő, a város hírnevét öregbítő szép-

korúakat ismertük el, a Megulesz Magdolna 

és Schultz Gábor helyi képzőművészek által 

erre az alkalomra készített emléktárggyal. 

Idén kettő, a helyi kulturális életben 

aktívan tevékenykedő személyt jutalmaz-

tunk, ismertünk el ezzel a díjjal. Buchala 

István tanár úr, a Szent László Katolikus 

Általános Iskola és AMI igazgatóhelyette-

se a város művészeti és kulturális területén 

kifejtett sokrétű és áldozatos munkája elis-

meréseként kapta a díjat.

A másik kitüntetett Kardos Alexandra a 

Váci Mihály Gimnázium végzős tanulója, aki 

hosszú ideje örvendezteti meg a városlakókat 

mind a verses, mind zenei produkciójával. 

Rendezvényeken úgy szereplőként, mint le-

vezetőként egyaránt gyakran részt vett.

Gratulálunk és köszönjük munkájukat!

Ünnepi program fi náléjaként, a magyar 

irodalom kiemelkedő alakja előtt is tiszte-

legve, Arany János – A nagyidai cigányok 

című vígeposzának sajátos, bő humorú 

adaptációját Gál Tamás, felvidéki színmű-

vész és Mester László, népzenész előadásá-

ban tekinthette meg az ünneplő közönség. 

Gál Tamás ezzel az előadással elnyerte a 

XXII. Magyar Színházak kisvárdai feszti-

válján Kisvárda polgármesterének külön-

díját. Szintén ez az előadás fődíjat kapott a 

VI. Országos Gyermek és Ifj úsági Színházi 

Szemlén.

Urbánné Kléri Szilvia
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BŐVÜL A KLUBTEREM
Sikeres önkormányzati projekt

Az Önkormányzat sikeres „zöldváros” projektjének részeként egy na-

gyon praktikus és időszerű fejlesztésre, átalakításra is sor kerülhet a közel-

jövőben. A Városi Művelődési Központ klubterme, amit egykori funkci-

ója alapján a hétköznapokban csak balett teremnek nevezünk, a pályázati 

támogatásból kibővülhet, megújulhat. A jelenleg, mintegy 50 fő befoga-

dására alkalmas terem a bővítés által kb. 70 fős rendezvénynek is helyt 

adhat majd. A technikai fejlesztés által nemcsak kibővül, de korszerűsödik 

is a terem fűtési és világítási rendszere. Szintén kibővül és korszerűsödik 

a hozzátartozó vizesblokk is. Megszé pül a közlekedő folyosó és az intéz-

mény hátsó udvara, parkolója is burkolatot kap. A felújítás eredményeként 

még univerzálisabban, még sokoldalúbban kihasználható lesz ez a terem. 

Esztétikus helyszínt biztosíthat a jövőben kisebb pódium műsoroknak, 

irodalmi és zenei programoknak, értekezleteknek, konferenciáknak. Kö-

szönjük a döntéshozóknak, hogy ránk is gondoltak, minket is gyarapí-

tanak a „zöldváros” program keretében. Alig várjuk, hogy elinduljon a 

munka és minél előbb birtokba vehessük a megszépült és kibővült kon-

ferenciatermet.

K.

KÖNYVTÁRUNKRÓL
Könyvek, folyóiratok a városi könyvtárban 

Könyvtárunk mintegy 36.000 db kölcsö-

nözhető dokumentummal áll az olvasók 

rendelkezésére. (könyvek, DVD-k, hangos 

könyvek) értékes folyóiratok, magazinok, 

napi és hetilapok olvashatóak helyben, 

illetve akár kölcsönözhetőek is könyvtá-

runkból. Körülbelül 2000 db kézikönyv, 

lexikon, enciklopédia, szótár, illetve ko-

moly szakkönyv használható helyben. 

Felnőtt olvasóink több ezer klasszikus és 

napjainkban megjelenő bestsellerből, és 

közel 20.000 kötet szakkönyvből válogat-

hatnak. A gyermekkönyvtári részlegünk-

ben mintegy 8000 kötet gyerekeknek szóló 

mese, ifj úsági regény és verses kötet várja a 

kicsiket. Szeretettel várjuk a tanulmánya-

ikat folytató fi atal, illetve felnőtt diákokat 

bármilyen irodalomkutatással kapcso-

latban. Szakdolgozatok, beadandó doku-

mentumok készítéséhez igénybe vehetik 

a könyvtárközi kölcsönzési szolgáltatást, 

ami azt jelenti, hogy egy központi rendsze-

ren keresztül az ország bármely könyvtá-

rából le tudunk kérni bármilyen szakiro-

dalmi, vagy szépirodalmi témájú könyvet, 

illetve folyóirat cikket. Ezt a szolgáltatást 

a miskolci megyei könyvtár ingyenesen 

bocsájtja az olvasók rendelkezésére, ha 

más könyvtártól kérünk könyvtárköziben 

dokumentumot, azt kedvezményes téríté-

si díj ellenében tudjuk biztosítani. Intéz-

ményünkben van lehetőség nyomtatásra, 

szkennelésre illetve internethasználatra 

is. Szívesen látjuk az iskolák gyerekcso-

portjait könyvtári órákra, kézműves fog-

lalkozásokra igény szerint. Ugyancsak 

fi atal olvasóinknak indítottunk az idén 

Tini könyvklubot, Hataláné Mézes Edit 

vezetésével. Évente programokkal várjuk 

gyermek és felnőtt olvasóinkat az Ünnepi 

Könyvhét keretében (június eleje), illetve 

az Országos Könyvtári Napokon (októ-

ber eleje) szervezett rendezvényeinkre. A 

Költészet Napja tiszteletére minden évben 

megrendezzük az Abaúji Szavalóversenyt 

a térség, illetve a határontúli, felvidéki is-

kolák részére. Ugyancsak a Költészet Nap-

jához kapcsolódóan immár 8. éve kerül 

megrendezésre városunkban a Nyugdíjas 

Klubok Megyei Szavalóversenye. Új köny-

veinkről, rendezvényeinkről, könyvajánla-

tainkról facebook oldalunkon tájékozód-

hatnak. 

Napi, hetilapok, magazinok

168 óra, Autóbild, Bravo, Buci Maci, 

Dörmögő, Buci Maci, Dörmögő Dömötör, 

Észak-Magyarország, Ezermester, Natio-

nal Geographic, Nimród, Nők Lapja, Nők 

Lapja Egészség, Őstermelő, Praktika, Sto-

ry, Szabadföld

Az NKA támogatásával érkező folyó-

irataink: Aetas, Alföld, Balkon, Bárka, 

Csodaceruza, Édes Anyanyelvünk, Élet és 

Tudomány, Életünk, Filmvilág, Forrás, Fó-

rum, Földgömb, Galaktika XL, Hadtörté-

neti Közlemények, Hitel, Irodalomtörténet, 

Irodalomtörténeti Közlemények, Jelenkor, 

Kabóca, Kalligram, Kassai Figyelő, Kom-

mentár, Korall, Kortárs, Korunk, Könyv-

hét, Látó, Régi-Új Magyar Építőművészet, 

Magyar Iparművészet, Magyar Műhely, 

Magyar Napló, Magyar Nyelvőr, Magyar 

Szemle, Moldovai Magyarság, Mozgó Világ, 

Műemlékvédelem, Műhely, Műút Művelő-

dés, Pannon Tükör, Prágai Tükör, Rubicon, 

Székelyföld, Szépirodalmi Figyelő, Szitakö-

tő, Színház, Természet Világa, Természet-

búvár, Tiszatáj, Történelmi Szemle, Tücsök, 

Új Forrás, Új Könyvpiac, Új Művészet, Va-

lóság, Vigília, Világtörténet, Zenekar

Szeretettel várjuk minden régebbi és új 

olvasónkat 2018-ban is!                         R.É. 

DIGITÁLIS JÓLÉT PROGRAM
Könyvtárunkban is megújul 

a közösségi internet hozzáférési pont

A Kormányzati Informatikai Fejlesztési Ügynökség 

és a Nemzeti Fejlesztési Minisztérium közös prog-

ramjaként „A közösségi internet hozzáférési pontok 

fejlesztési, szolgáltatási portfóliójuk bővítése” címmel 

GINOP-3.3.1-16-2016 azonosító számon kiemelt pá-

lyázati projekt került meghirdetésre. A meghirdetett 

pályázatra intézményünk az Encsi Városi Művelődési 

Központ és Könyvtár is jelentkezett. Pályázatunk ered-

ményes lett, így az elnyert támogatás jóvoltából hama-

rosan, még a tavasz során megújul, kibővül a közösségi 

internet hozzáférési pont a könyvtárban. A technikai 

bővítés, eszköz fejlesztés mellett az itt tevékenykedő 

mentor segítséget is nyújt majd az eszközök kezelésé-

nek elsajátításához, az ismeretek bővítéséhez. Nemcsak 

a hagyományos informatikai eszközök kezeléséhez 

nyújt majd tanácsot, de akár az okostelefonok haszná-

latát is elsajátíthatják majd az érdeklődők. 

Kultúra
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WASS ALBERT FELOLVASÁS
Ebben az évben már 11. alkalommal került sor erre a nagyszerű eseményre szerte a világon, ahol magyarok élnek. 

Magyarországon 58 település csatlakozott ehhez a nem mindennapi kezdeményezéshez, de az író szülőföldjén, és 

Floridában is, ahol ez a termékeny életút lezárult, megtartják a megemlékezésnek ezt a formáját.  Encsen a 9. olyan 

hétvége volt, amikor gondolatban és a szerző művein keresztül mi is része lehettünk ennek a láncolatnak. Ráczné 

Földesi Csilla és Rácz László fáradhatatlan szervező tevékenysége nyomán már kialakult az a kemény mag, akik 

ilyenkor meghallják a hívó szót, és a rendezvénynek mindig helyet adó Művelődési Ház kistermében nagy lelkese-

déssel olvasnak fel egymásnak.

Beköszönésképpen meghallgattuk a kez-

deményező, Hegedűs Gergely András közös-

ségekhez intézett nyílt levelét Ráczné Földesi 

Csilla tolmácsolásában.

„A mai napon az egész világ magyarságát 

átölelő, hatalmas felolvasókörben a magyar 

szellemiség megerősítésén és öntudatunk újra-

élesztésén dolgozunk, akárcsak ő tette.” – írta 

a kezdeményező, majd így folytatta: „A ma-

gyarság szellemi ébredéséért dolgozó köröknek 

hála az utóbbi időben egyre több magyar em-

ber számára válik világossá, mekkora kincset 

jelent valójában ez a Hagyaték. Egyre többen 

tudjuk mekkora erő, bölcsesség és szeretet árad 

a Szent Korona képi üzeneteiből, történelmi 

alkotmányunkból, a pálosok munkásságából, 

a rábaközi táltosok tudásából, a magyarságot a 

történelmi viharokban is megtartó szerves mű-

veltségünk elemeiből, az őseink által 

követett évköri rendből, ünnepeink-

ből, népszokásainkból, népművésze-

tünkből, táncainkból, nyelvünkből, 

ősi rovásírásunkból. Ezek a kincsek 

ugyanazt az őstudást közvetítik, és 

egészséges gondolkodási mintákat 

adnak a bennük elmélyedőnek, vagy 

akár egy egész társadalomnak, ha 

ezekre építkezik.”

Ezután elhangzott Wass Albert: 

Üzenet haza című verse Ramács Csa-

báné előadásában. 

Az est díszvendége ifj . Havasi Pé-

ter felvidéki magyar színész volt. 

Gazdag József: Egy futballfüggő 

naplójából című könyvéből olvasott 

fel. Hatalmas meglepetéssel szolgált. 

A mű, ami eredetileg a fociról szólt, 

és gyermekkori élményeket, majd a 

kedvenc csapattal kapcsolatos mecs-

csélményeket elevenítette fel, egyszer csak tel-

jesen más irányt vett, mélyülni kezdett. Hiszen 

a foci a világgal is összeköt bennünket, ahány 

ország annyi foci. Végül ráláttunk a foci és az 

élet szinte fi lozofi kus összefüggéseire. Olyan 

focistákról esett szó, akik életük legnagyobb 

megmérettetései során napi szinten küzdelme-

ket vívtak, és kitartottak, amire szintén a foci 

tanította őket. 

Úgy érzem emléket állítottunk ezzel azoknak 

a focistáknak, akiktől a közelmúltban vettek bú-

csút sporttársaik és a szurkolók, ez adta a mű 

szomorú aktualitását.

Az estek állandó szereplői a gyermekek, 

Mészáros Katalin furulyázott, Mészáros János 

pedig klarinét játékával szerzett örömteli per-

ceket. Subert András a fügödi dalárda oszlo-

pos tagja pedig két népdal előadásával emelte 

be a társművészeteket ebbe a szép programba. 

Tavaly ünnepeltük Arany János születésének 

200. évfordulóját, országos és a médiákat átfogó 

rendezvénysorozattal. Ezen az estén szó esett 

születésének szinte drámai körülményeiről, 10. 

gyermekként érkezett, egyedül ő érte meg a fel-

nőttkort.   A Szent László Katolikus Általános 

Iskola és AMI tanulói A wales-i bárdok című 

költeményének dramatizált változatát adták elő. 

Közreműködött: Isóczki Ádám, Zsigmond Gá-

bor, Varga Ákos, László István Boldizsár,Jakab 

Martin, Horváth Márton, betanította: Ráczné 

Földesi Csilla.

A többi felolvasó kedvenc íróit szólaltatta 

meg, meghallgattuk Schaff er Erzsébet két elbe-

szélését. Bepillantást nyerhettünk Varró Dániel 

hitvesi prózaversébe, ez utóbbin jól szórakoz-

tunk. Mindkét szerzőt jól ismerjük a Nők Lapja 

hasábjairól is. 

Veres Péter műve az aktuálpoli-

tikát, a közelgő választásokat lopta 

be az est programjába. 

Az egyes tömbök közötti szüne-

tekben süteménnyel és innivalóval 

is megkínáltak minket, a szellemi 

töltekezés mellett bizony ez a gon-

doskodás is nagyon jól esett. Kö-

szönjük a szervezőknek.

Bízom benne, hogy minden 

résztvevő lelkében gazdagodva, 

szellemileg felüdülve hagyta el a 

helyszínt.

Én Wass Albert következő sza-

vait őrzöm magamban: „Az igazi 

törvényeket nem írták könyvekbe, és 

nem őrködnek fölöttük fi zetett tiszt-

viselők. Veled, benned és körülötted 

élnek, és a világ teremtésétől a világ 

végezetéig változatlanok. Meghatá-

rozzák, hogy mit tehetsz, megérez-

tetik veled a különbséget jó és rossz, 

szép és csúnya között. Korlátokba 

szorítanak, bezárnak születés és ha-

lál közé, őrködnek fölötted ösztön és 

lelkiismeret formájában.”

E helyről is szeretném meg-

köszönni minden szervezőnek a 

munkát, minden felolvasónak a 

művek tolmácsolását, a Művelődési 

Ház igazgatójának a hely biztosítá-

sát, a közönségnek az érdeklődést.

Remélem jövőre is találkozunk, 

ugyanitt, de talán már többen le-

szünk!

Takács Edit  hitoktató

 „Csak haladsz csöndesen, gyönyörködve, céltalanul, s egyszerre csak 

kilépsz az Angyalok Tisztására. Nem is tudod, hogy ez az, mivel az 

angyalokat nem láthatja szemed. Csak annyit látsz, csak annyit érzel, 

hogy csodálatosan szép. És megállsz. És abban a pillanatban megnyílik 

a szíved, és az angyalok észrevétlenül melléd lépnek, egyenként, lábujj-

hegyen, és belerakják kincseiket a szívedbe. A legnagyobb kincseket, 

amiket ember számára megteremtett az Isten. A jóságot, a szeretet és 

a békességet.”

Wass Albert felolvasó maraton
Encs ez éven is csatlakozott ehhez a remek kezdeményezéshez, 

melynek különlegessége, hogy az író születésének 110. és halálának 20. 

évfordulója van az idén.  A rendezvény szerves részét képezi a szombat 

délelőtti gyereksarok, melyre szép számban érkeztek gyermekek, szü-

lők egyaránt. Vargáné Czap Rita tanító néni köszöntője után a Szent 

László Katolikus Általános Iskola 4.a osztályos tanulói (Ákos Vivien, 

Balogh Kinga, Barna Kinga, Bucskó István Marcell, Isóczki Bence, Kiss 

Gábor, Kovács Áron és Tamás Máté) Csukás István: Sün Balázs című 

meséjével szórakoztatták a közönséget. Az előadás nagy sikert aratott 

a gyerekek és felnőttek körében egyaránt. Novák Írisz xaxofonjátékával 

varázsolt el mindenkit, fokozva az egyébként is remek hangulatot. Ezek 

után sorra következtek az iskolás gyerekek szebbnél szebb meséikkel. 

Igazán tartalmas délelőttöt töltöttünk el együtt.

Mi a gyermekeimmel harmadik éve veszünk részt a felolvasáson, 

mely a szívünk csücske, mivel Wass Albert meséinek hatalmas ra-

jongói vagyunk. Hat éve vásároltam meg Wass Albert: Mese az er-

dőről című könyvét és azóta szinte nem telt el olyan este, hogy ne ezt 

mesélném közkívánatra esti meseként a gyermekeimnek. Én bátran 

ajánlom mindenkinek, hogy ha még nem tette, olvassa ezeket a cso-

dálatos meséket, mely nem csak a gyermekek számára hordoz mon-

danivalót, hanem a felnőtt emberek számára is rendkívül tanulságos.

Hálás köszönet Rácz Lászlóné Csilla tanár néninek a rendezvény 

színvonalas megszervezéséért, aki minden éven lázas izgalommal ké-

szül azért, hogy Encs városa továbbra is a részese maradjon ennek az 

országos felolvasó maratonnak.                    B. Zs. Bernadett
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SZÉP VERSEK
Péderi István legkedvesebb versei

Szép, értékes, 

szívhez szóló mű-

sorral örvendeztette 

meg  népes hallgató-

ságát Péderi István 

tanár úr, városunk 

többszörösen díja-

zott versmondója. 

A nyugdíjas klub 

és a rákliga helyi 

szervezetének tagjai 

mellett ismerősök, 

szomszédok, bará-

tok is elfogadták a 

meghívást a műve-

lődési központ klub-

termébe. 

Péderi István, 

nyugdíjba vonulását 

követően rendsze-

resen részt vett a 

szépkorúak számára szervezett, felmenő rendszerű sza-

valóversenyeken, melyeken szinte minden alkalommal 

dobogós helyezést ért el az országos versenyeken is, és 

több alkalommal arany minősítést, első helyezést kapott. 

A díjnyertes szavalataiból állította össze irodalmi mű-

sorát, melyeket kiegészített legkedvesebb verseivel, ked-

venceivel. A sokszínű összeállításban az alábbi klasszikus 

költők versei hangzottak el: F. Villon – Ballada a kaló-

zok szeretőjéről, W. Shakespeare- LXXV. szonett, Váradi 

Antal- A tanú, József Attila: Kései sirató, és Tanítások, 

Karinthy Frigyes- Előszó, Darvas Szilárd – Legenda a nő 

teremtéséről – Gyóni Géza – Csak egy éjszakára, Móra 

Ferenc – A hegedű, Babits Mihály – Húsvét előtt, Petőfi  

Sándor – Szeptember végén, Arany János – Tetemrehí-

vás, Gál Sándor – Könyörgés, Nagy László – Adjon az 

Isten.

Gratulálunk az elért sikerekhez és ehhez a szép műsor-

hoz, melyet vastapssal jutalmazott a hallgatóság. 

Kultúra

ÖT GAZDAG ÉV
Öt éves a Fügödi Dalárda

Az Abaúji térség jelentős városa Encs, az Encsi járás székhelye, mely 

színes programmal tarkított, baráti hangulatú összejövetelen köszöntöt-

te – mint ahogyan Szeles András, Encs város polgármestere köszöntő-

jében fogalmazott – a térségnek és a városnak is országos ismertséget/ 

elismerést szerző férfi  dalárdáját. Baráti közösségek kórusai-, dalárdái 

jöttek el 2017. december elején, a Városi Művelődési Központ és Könyv-

tár színháztermébe, hogy köszöntsék, megünnepeljék és elismerésüket 

fejezzék ki a Fügödi Férfi  Dalárdának, megalakulásuk ötödik évforduló-

ján. A Rácz László, Aba Sámuel Szakközépiskola igazgatója által vezetett 

Dalárda, megalakulása öt esztendeje alatt, az ország számos helyén, vá-

rosában sikert, sikerre halmozott. Katonanótáikkal, a repertoárjukban 

szereplő különböző tájegységek népdalcsokraival, Egertől-, Csillebér-

cig, Gyulától-, Szolnokig, Nagyatádtól-, Pécsig, Makótól-, Hódmezővá-

sárhelyig és még külföldön Szlovákiában is nagy tetszést arattak.

Számtalan megmérettetésen és Országos versenyeken is sok elisme-

rést-, első helyezést és arany minősítést szereztek. Az ötödik évforduló-

ra szervezett ünnepséget, a tőlük megszokott színvonalú fellépéseikkel, 

műsorszámaikkal színesítették a vendég dalárdák, együttesek is: az En-

csi iskolások „Bubulyka” néptánccsoportja; a Csobádi Muskátli Dalkör; 

a Szirmai Széprózsák népdalkör; határontúlról, a Bodollói Asszonykó-

rus; valamint Péderi István, aki Karinthy Frigyes, Előszó című versét 

interpretálta művészien és Subert Vilmos, a hangulatot fokozó népdal-

csokrával.

A jól szerkesztett műsor /melynek a közösen énekelt Felvidéki Him-

nusz, és a végén, a szintén közösen énekelt Magyarok Világhimnusza 

adott keretet/ megható pillanata volt, amikor a Fügödi Dalárda minden 

egyes tagja egy szál virággal megemlékezett időközben elhunyt tagjairól: 

Nagy Sándorról és Vadas Lajosról.

A Dalárdások az Encs városhoz tartozó Fügöd Nyugdíjas Klubjának 

tagjai. Visszaemlékezve az alakulás pillanataira, az azóta eltelt idő-, sok-

szor önfeláldozó és anyagiakat sem kímélő időszakára, nem kis büszke-

séggel köszöntötte a Dalárdát Simon Lászlóné a Fügödi Nyugdíjas Klub 

vezetője, majd szerény ajándékaikkal a fellépő együttesek vezetői után, 

a B.-A.-Z. Megyei és Miskolc Városi Nyugdíjasok Érdekvédelmi Szövet-

sége elnöke is.

Gratulálunk a kimagasló teljesítményt nyújtó Fügödi Férfi  Dalárdá-

nak, és / a közelmúltban 50. születésnapját ünneplő kiváló vezetőjének/ 

Rácz László tanár Úrnak! Kívánunk az együttes valamennyi tagjának, 

jó erőt, egyészséget, további sikereket és azt, hogy még sok-sok éven át 

tegyék áldásos dolgukat saját javukra és valamennyiünk tetszésére!
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ENNI VAGY NEM ENNI?
Könyv és zacskós leves

Kicsit furcsa párosítás, de lehet kap-

csolatot kreálni az eltérő mondanivalójú 

szavak között. Kreáltak is mások. Mielőtt 

felfedném az összefüggés titokzatos szá-

lait, előbb megosztanám a kedves olvasó-

val abbéli örömömet, hogy végre sikerült 

kiugrasztanom a nyulat a bokorból, azaz 

sikerült egy konszolidált szakmai vitát 

gerjeszteni az előző számban „Kötelező-

ről szabadon” című írásommal. Titkon az 

volt a célom, hogy ahogyan az a címben 

is szerepel, szabadon szóljanak már hozzá 

mások is ehhez, a napjainkban sokat felve-

tett témához, azaz a kötelező olvasmányok 

megreformálásához, átértékeléséhez. 

Köszönöm ezért a köztiszteletben álló 

nyugalmazott könyvtárosnak, olvasónak, 

vagy ahogy ő a neve alá írta szülőnek, 

nagyszülőnek név szerint Kornis Gyuláné-

nak, Jolika néninek, hogy hozzászólt a té-

mához, pár sorban közreadta véleményét. 

Tekintettel, hogy Én a lap szerkesztése 

során munkámból adódóan első kézből ol-

vashattam a hozzászólását, amit Ő vitaindí-

tónak is szánt, már most, ebben a lapszám-

ban visszareagálok az általa írtakra, illetve 

tovább érvelnék a reformok szükségessége 

mellett. Remélem mások is kedvet kapnak 

ezek után a hozzászóláshoz és a következő 

számban kifejtik véleményüket az e téren 

érintettek (szülők, pedagógusok) és a téma 

után érdeklődők. Leginkább a magyar sza-

kos tanárok csatlakozását várjuk, hiszen Ők 

a saját bőrükön nap mint nap megtapasz-

talják a „kötelezők” kötelezésének problé-

máját. Tőlünk sokkal jobban ismerik ezt 

a témát és bizonyára meg van a szakmai 

tapasztalatra épülő véleményük is. Mielőtt 

újra érvelnék és egyben reagálnék Jolika 

néni vitaindítójára szeretném még az előző 

írásomhoz kapcsolódóan nyomatékosan ki-

fejezni, hogy nem feltétlen a helyi magyar 

szakos tanárokra értettem, hogy merevek, 

nem élnek a számukra megadott választá-

si szabadsággal, inkább csak úgy általában 

fogalmaztam, abból kiindulva, hogy az in-

terneten e témában 

zajló vita is a ma-

gyar tanárok me-

revségét, konzer-

vatizmusát emeli ki 

leginkább. Bizonyá-

ra, mint minden 

más, ez is személy-

függő. Encsen ta-

nuló gyermekem jó 

példaként említette, 

hogy nekik több 

alternatíva, olvasni-

való közül lehetett 

választani. Ennyi 

kiegészítés az elő-

ző írásomhoz, ne-

hogy a helyi kedves 

tanerők magukra 

vegyék a kritikát. 

Jolika néni vitain-

dítójára visszatérve 

örömmel állapítot-

tam meg, hogy tulajdonképpen sok minden-

ben egyetértünk. Abban például, hogy a mai 

gyerekek túlterheltek (első osztályban már 

karácsonyra olvasnak), abban is egyezünk, 

hogy le kellene csökkenteni a kötelező és az 

ajánlott irodalmat. (Ki sokat markol, keveset 

fog.) Abban pedig leginkább megegyezik a 

véleményünk, hogy a mai fi atalok egyre in-

kább rébuszokban beszélnek, de nevezhetjük 

ezt infokommunikációs zsargonnak is. Ő 

elektronikus borzalomként defi niálta. 

Amiben vitám van ezügyben az még 

mindig a kötelezők nem éppen fi atalokhoz 

szóló tartalma, elvontsága, a nagy átlag 

számára nehéz, érthetetlen nyelvezete és 

mondanivalója. Érvként itt jön be a zacs-

kós leves. Előbb leírnám, hogy mások ho-

gyan érveltek a zacskós levessel, majd azt 

is, hogy Én nagyon jó hasonlatnak tartom, 

csak éppen ellenkező értelemben. Zrínyi és 

a zacskós leves. Ezzel a párosítással vitat-

koztak a magyar tanárok a kötelező olvas-

mányokról a közelmúltban az interneten. 

Az egyik tábor szerint: a zacskós leves nem 

tanít meg jól főzni. Értették a zacskós le-

ves hasonlatot a fi atalok által kedvelt mai, 

nem minőségi irodalomra pl. Alkonyat. 

Kérdezem itt közbevetve: a Harry Potter 

akkor most micsoda? Értékes, minőségi 

irodalom vagy csak értéktelen „zacskós 

leves”? Én most nem akarom a két tábor 

érveit teljes terjedelmében közreadni (ezt 

elolvashatják a „neten”), viszont elmonda-

nám, hogy nagyon jónak és találónak tar-

tom ezt a hasonlatot csak éppen fordított 

előjellel, mint ahogyan azzal a használója 

érvelt. Szerinte, ahogyan a zacskós leves 

fogyasztása sem tanít meg egészségesen 

táplálkozni, az elkészítése jól főzni, úgy a 

nem minőségi irodalom olvasása révén 

sem lesz az olvasó később Dosztojevszkij 

kedvelő. Véleményem szerint nem is biz-

tos, hogy a mai fi ataloknak kell, szükséges 

Dosztojevszkijt olvasnia. Főleg a nagy át-

lagnak, a szakgimnazistáknak nem tartom 

nélkülözhetetlennek. Már annak is örül-

nünk kell, ha könyvet fognak a kezükbe 

vagy, hogy még gonoszabb legyek folyéko-

nyan és hangsúlyozva tudnak olvasni. Kér-

dezem ezzel kapcsolatban: mi a jobb? Enni 

vagy nem enni levest? Ha valaki éhezik 

és több napja nem evett meleg ételt, még 

mindig jobb, ha legalább zacskós leveshez 

jut, mintha semmilyet sem eszik. Lehet, 

hogy az megmenti az életét, de lehet, hogy 

ha vár a gyöngyöző tyúkhúslevesre köz-

ben éhen hal. Úgy gondolom, hogy ezzel 

a hasonlattal negatívan érvelő tanár úr a 

saját csapdájába esett, éppen a saját érvei 

szólnak ellene. Azaz, igenis a zacskós leves 

még mindig jobb a semminél. 

Remélem, hogy Jolika nénivel együtt si-

került felkelteni az érdeklődést, és másokat 

is doppingolni a hozzászólásra. Követke-

ző számunkban szívesen közreadjuk ezzel 

kapcsolatos gondolataikat.                  Kércsi    

VITAINDÍTÓ 
A „Kötelezőkről szabadon” írás nyomán

Vitatkoznék a „Kötelezőkről szabadon” Kércsi néven jegyzett 

cikkel. Igaz, hogy túlterheltek az iskolás gyerekek, de ha nem 

ismertetjük meg őket a szépirodalom klasszikusaival (külföldi 

és magyar egyaránt), az általános műveltségük nagyon hiányos 

lesz, nem lesz szókincsük, nem tudnak majd szépen fogalmazni, 

és érzelmileg is sivárabbak lesznek. Kazinczy nem erre tanított 

minket! 

Azzal egyetértek, hogy erősen le kell csökkenteni a kötelező és 

ajánlott irodalmat, de legyen benne minden kornak a megfelelő 

klasszikusa, természetesen a magyarok bővebben. Sajnos a mai 

magyar irodalom is hagy kívánni valót a nyelvezetében (tiszte-

let a kivételnek), és még akkor nem beszéltünk az elektronikus 

borzalomról.

Egyébként a túlterhelést mi szülők is tetőzzük, mert egyszerre 

akarjuk mindenre megtaníttatni a gyerekeinket, és mi viszony-

lag keveset foglalkozunk – beszélgetünk, játszunk, olvasunk, 

TV-t nézünk – velük. Már nem tudjuk kontrollálni őket a haj-

szolt életünk miatt.

Én nem vagyok tanár, csak olvasni szerető ember, aki megsze-

rettette a könyvet, az olvasást a gyerekeivel és unokáival. Tudom, 

hogy a klasszikusok regényei, drámái és versei nélkül rengeteg 

élménnyel lennék szegényebb. 

Kornis Gyuláné szülő és nagyszülő
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PROGRAMAJÁNLÓ
Az Encsi Városi Művelődési Központ és Könyvtár 2018-ra tervezett 

jelentősebb kulturális programjainak terve

TAVASZI PROGRAMOK

MÁRCIUS

14. (szerda) VÁROSI ÜNNEPSÉG az 

1848-as Forradalom és Szabadságharc 

emlékére

27–28. (kedd, szerda) HÚSVÉTVÁRÓ

játszóházi foglalkozások a könyvtárban

ÁPRILIS

11. (szerda) 10:00 MEGYEI NYUGDÍJAS 

KLUBOK SZAVALÓVERSENYE. Szí-

vesen látunk hallgatóságot városunk-

ból! A program díjtalanul látogatható. 

12. (csütörtök) 18:00 TAVASZKÖSZÖN-

TŐ OPERETTGÁLA. Oszvald Marika 

Kossuth-, és Jászay Mari-díjas érdemes 

művész életrajzi ihletésű gálaműsora. 

Vendégek: Buch Tibor, Mádi Piroska, 

Kovács Szilárd. Oszvald Marika a ma-

gyar operett legnagyobb csillaga. Pá-

lyafutása legemlékezetesebb állomásait 

mutatja be barátaival egy egész estés 

fantasztikus gálaműsorban. Csodálatos 

dallamok, látványos koreográfi ák és sok-

sok humor, középpontban az operett-le-

gendával. Egy igazi személyes, emberkö-

zeli előadásban láthatjuk a művésznőt, 

ahogy eddig talán még soha. 

16. (hétfő) 09:00 ABAÚJI SZAVALÓ-

VERSENY. Az Encsi, a Szikszói és az 

Gönci járás, és Abaúj határon átnyúló 

részei iskoláinak, a Költészet Napja tisz-

teletére hagyományosan, mintegy négy 

évtizede meghirdetett vers- és próza-

mondó verseny. 

23. (hétfő) 17:30 A FÖLD VILÁGNAP-

JA Földkörüli utazás a Gerecsétől 

Új-Zélandig. (Vértes, Bükki Nemzeti 

Park, Ausztria, Horvátország, Korzi-

ka, Görögország, Új-Zéland). Termé-

szetfi lm vetítés 3D-ben, a Relax Videó 

közreműködésével.

28. (szombat) ÜNNEPI KÓRUSTALÁL-

KOZÓ. Baráti találkozó az Abaúji Pe-

dagógus Vegyeskar működésének 60. 

évfordulója alkalmából. Helyszín: Vá-

rosi Művelődési Központ színházterme 

30. (hétfő) 20:00 MÁJUSKÖSZÖNTŐ 

ROCK-EST. Sztárvendég: ACid/DC – 

AC/DC Tribute zenekar

MÁJUS

ANYÁK NAPJA. A város nyugdíjas klub-

jainak összevont ünnepi rendezvénye. 

Helyszín: Encs-Abaújdevecser Csoma 

kastély 

20. (vasárnap) 20:00 PÜNKÖSDI KON-

CERT. Péter-Szabó Szilvia koncertje. A 

jubileumi év égköveként 2018. elején 

jelenik meg az énekesnő legújabb albu-

ma Ébredő címmel. Az új album égisze 

alatt, egy megújult és páratlan színpadi 

látványvilággal lépnek a közönség elé 

2018-as turné keretében. Helyszín: Encs, 

Millenniumi parkszínpad 

NYÁRI PROGRAMOK

JÚNIUS

01. (péntek) GYERMEKNAPI FILMVE-

TÍTÉS 3D-BEN. Dínó- és kalandpark, 

fóka és delfi n show. Előzetes bejelentke-

zés alapján. Vetítésenként max. 60 fő. 

02. (szombat) 14:00 ENCSI GYERMEK-

NAP. Gyerekkoncert, élő dínó show, 

kézműves foglalkozások, ugráló vár, asz-

faltrajz verseny stb. Helyszín: Millenniu-

mi Park. Díjtalan program

02. 19:00 PINOKKIÓ – zenés mesejáték. 

A Külhoni Magyar Nemzeti Színház 

előadása. Helyszín: Millenniumi Park-

színpad.

22. (péntek) 20:00 SZEZONNYITÓ NYÁ-

RI SZÍNHÁZ. Millenniumi parkszínpad 

23. (szombat) ENCSI BOGRÁCS-CSATA 

ÉS PÁLINKAMUSTRA. Hagyományos 

gasztronómiai rendezvény. Finom, sza-

badtűzön sütött-főzött ételek, kulturális 

programokkal megfűszerezve.

JÚLIUS

06. (péntek) NYÁRI SZÍNHÁZ (2.) A Mil-

lenniumi Parkszínpadon.

AUGUSZTUS 

03. vagy 10. péntek. NYÁRI SZÍNHÁZ 

(3.) A Millenniumi Parkszínpadon 

17-18-19. ENCSI NAPOK 

17. (péntek) BALÁZS PALI KONCERT 

Vendég: Kefi r. Helyszín: Millenniumi 

Parkszínpad.

18. (szombat) BELMONDO KONCERT 

Helyszín: Millenniumi Parkszínpad

Kultúra
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Kultúra

19. (vasárnap) VÁROSI ÜNNEPSÉG. Ál-

lamalapító Szent István király tisztele-

tére. Tervezett szórakoztató program: 

Csikuska Néptánc Csoport, Fourtissi-

mo, Abba Sisters, Th e BlackBirds (Beat-

les Tribute zenekar), CsiniBabák (Rock 

and Roll).

– Az idei szezonban négy nyári színhá-

zi előadást tervezünk a Millenniumi 

Parkszínpadon (ebből egy családi) va-

lamint azt követően az őszi időszak-

ban szeretnénk a gimnázium aulájában 

megrendezni Sütő András: Advent a 

Hargitán című darabját, a Külhoni 

Magyar Nemzeti Színház művészeinek 

előadásában.

– Idén is rendezünk gyermeknapi progra-

mokat (3D-s mozi, szabadtéri program 

és színházi előadás – Pinokkió). Rock 

majálissal indítjuk a szabadtéri szezont 

majd Pünkösd vasárnapján egy nagysza-

bású rendkívül látványos (LED fal, fény 

és füst) technikát felvonultató, ünnep-

hez méltó látványos koncertet tervezünk 

Péter-Szabó Szilvia és zenekara lemez-

bemutató turnéja egyik állomásaként. 

Mintegy öt évvel ezelőtt járt városunk-

ban, a Millenniumi Parkban, amikor 

nagysikerű a közönség elismerését kiví-

vó látványos koncertet adott. A szerve-

zők szerint erre tesz még rá egy nagy la-

páttal. Nemcsak zeneileg, de látványban 

is különleges produkciót ígérnek. 

Az Encsi Napok keretében augusztus 17-

én Balázs Pali ad koncertet, melynek 

vendége Kefi r lesz. Ez a közel három órás 

program igényesebb mulatós zene és 

slágerek színes egyvelegével várja az ér-

deklődőket, zenekari kísérettel, élőben, 

csodálatos helyszínünkön a Millenniu-

mi Parkban. Másnap, szintén az Encsi 

Napok keretében a Belmondo zenekar 

koncertezik ugyanezen a helyszínen, de 

más érdeklődési körű közönségnek. Az 

Encsi Napok zárónapján a városi ünnep-

ség szórakoztató műsoraként augusztus 

19-én világslágerek csendülnek fel a Mil-

lenniumi Parkszínpadon. 

A Príma-díjas Fourtissimo az elmúlt év-

ben már járt városunkban a Zenélő ud-

varban adtak koncertet. Akkor is nagy 

sikert arattak és a közönség köréből 

többen megfogalmazták, hogy ennek 

a nagyszerű műsornak nagyszínpadon 

lenne a helye. Ennek a kérésnek szeret-

nénk most eleget tenni. Előadásukban 

világslágereket hallhatunk fantasztikus 

egyedülálló tolmácsolásban. Tovább 

folytatva a sort felcsendülnek majd az 

est során a legendás Abba és Beatles 

legnagyobb slágerei is, az Abba Sisters 

és a Th e BlackBirds előadásában. Ez 

utóbbi csapat egy sztárvendéget is hoz 

magával Dolák-Saly Róbert személyé-

ben, aki már ha itt van a másik oldalát 

is megmutatja. 

A zenei kavalkádot és egyben az ünnepi 

programot a CsiniBabák fellépése zárja, 

akik igazi rock and roll hangulatot te-

remtenek fi náléként. 

Hagyományosan idén is szeretnénk csat-

lakozni a Magyar Dal Napja országos 

programjához, szabadtéri rock koncert-

tel. Őszi programjainkról most még csak 

címszavakban olvashat, de későbbi lap-

számainkban ezekről is részletesen tájé-

koztatjuk Önöket.

ŐSZI ELŐZETES

SZEPTEMBER

08. (szombat) A MAGYAR DAL NAPJA  

Szabadtéri rock koncertek. A Városi 

Sportközpont udvarán

EMLÉKKONFERENCIA. Ragyolczy 

Csoma József helytörténész, régész, 

heraldikus, genealógus születésének 

170. évfordulója alkalmából. 

Koszorúzás a Csoma emlékműnél, tudo-

mányos tanácskozás, Csoma emlékszo-

ba átadása

Tervezett időpont: 2018. október 05. 

OKTÓBER ELEJE

ŐSZI SZÍNHÁZ A VÁCI MIHÁLY GIM-

NÁZIUM AULÁJÁBAN. Sütő András: 

Advent a Hargitán – A Külhoni Magyar 

Nemzeti Színház előadása. 

Nagyvonalakban az itt felsorolt progra-

mokkal készülünk az idei szezonra. Bí-

zom benne, hogy sokszínű rendezvény-

sorozat sokak tetszését elnyeri majd és 

széles körben aktivizálja az Encsen és 

térségünkben élőket.  
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TÉLI ÉLET 
A CSODA-VÁR 
ÓVODÁBAN!

Nem állt meg az idő az óvodánkban. 

Minden csoport a saját szokásaihoz híven 

tartotta meg hagyományos téli, tél végi ün-

nepeit, rendezvényeit. Ez alkalommal az 

abaújdevecseri Pillangó és az encsi Csut-

kababa csoport mesél a közelmúltbeli ese-

ményeiről, valamint az intézményünk ve-

zetője, Vajkóné Zsíros Emese foglalja össze 

az elmúlt téli időszakot.

„KÖSZÖNTELEK 
A CIRKUSZBAN…”

Az abújdevecseri óvodánkban a tél-

búcsúztató ünnepségünket 2018.február 

8.-án 15 órai kezdettel tartottuk meg. Té-

mája a Cirkusz világa volt. Műsorunkban 

porondmesterek, bohócok, légtornászok 

és erőművészek szerepeltek. Verseikkel és 

táncaikkal kápráztatták el a nagyérdemű 

közönséget. Nálunk szokás, hogy a fi ná-

léban óvó nénikkel ropjuk a táncot. Ezen 

az éven is így történt, együtt énekeltük és 

táncoltuk végig a Ragyogó világról szóló 

dalt. Itt szeretnénk megköszönni azt a sok 

támogatást, amelyet a szponzoroktól és 

szülőktől, Részönkormányzattól, Kisebb-

ségi önkormányzattól és Nyugdíjas Klubtól 

kaptunk. Tombolánkból befolyt bevételün-

ket nyári kirándulásra fogjuk felhasználni. 

Az elkövetkezendő napokban már ké-

szülünk a tavaszra, a falunkban lakó nőket 

fogjuk köszönteni verssel és ajándékkal. 

Nemzeti ünnepünket a csoportban ünne-

peljük, megemlékezünk a szabadságharc 

hőseiről. Kiskertünket a tavasz beálltával 

újra gondozásba vesszük: kapálunk, gereb-

lyézünk, ültetünk, palántázunk, locsolunk. 

Reméljük, hogy hamarosan a hóvirágok, 

ibolyák, tulipánok, nárciszok díszíteni fog-

ják udvarunkat.

Tvergyákné Sóvári Piroska

 Kerekesné Zsebesi Klaudia

Óvodapedagógusok

TÉLI NAPOK 
A CSUTKABABA 
CSOPORTBAN

A Mikulás nem tudott havas téli utakon 

jönni, ezért mi utaztunk el Tokajba, ahol a 

hajón találkoztunk a Mikulással és a manó-

ival. A szépen feldíszített hajó varázslatos 

manóvilágba ringatott minket. Izgatottan 

várták a Mikulás érkezését, aki egyenként 

adta át ajándékát. Míg a sok gyerek átvet-

te a csomagját, addig a manók tréfákba, 

dalba, játékokba vonták be a gyerekeket, 

maradandó élményt nyújtva. Mielőtt ha-

zajöttünk, megnéztük a Rakamazi Teknős-

ház Látogatóközpontban nyílt Ős magyar 

kiállítást, ahol nagy érdeklődéssel nézték a 

Tisza életét bemutató folyó makettet és a 

sámán dobot, amit élvezettel próbáltak ki.

Bensőséges hangulatban vártuk a ka-

rácsony érkezését, melyet együtt ünne-

peltünk a családokkal a csoportban. Kis 

műsorral készültünk, melyben az adventi 

várakozást és az ünnep érkezését jelenítet-

tük meg. Együtt díszítettük fel a karácsony-

fánkat, ami alá az angyalkák ajándékokat 

rejtettek, kellemes perceket szerezve a gye-

rekeknek. Kellemes, beszélgetős, együttját-

szó karácsonyi délelőttöt töltöttünk együtt.

A téli időszak legvidámabb ünnepét, a 

farsangot nagyon várták a gyerekek, sokat 

beszélgettek egymás közt, hogy mik sze-

retnének lenni, és minek öltöztek már fel 

ezelőtt. Hagyományunkhoz híven egy me-

sét jelenítettünk meg, most a Katica elvesz-

tette pöttyeit választottuk, az ehhez való 

jelmezeket a szülők készítették el a gyer-

mekek számára, amik nagyon ötletesek és 

esztétikusak lettek. A mesével megterem-

tettük a jó hangulatot az est további részé-

hez, amikor is fi nomakat ettünk, ittunk, 

játszottunk, amit egy fergeteges mulatozás 

tett feledhetetlenné. E rövid farsangi idő-

szak alatt még volt alkalmunk jelmezes 

napokon a csoportban felidézni a farsangi 

hagyományokat, elűzni a telet, várni a ta-

vasz beköszöntét.

Sohajdáné Koncz Anna és 

Olejnyik Stefánia ónónők

Veresné Pajkos Tünde dajka

Óvodai hírek
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Óvodai hírek

TÉL VÉGE ÉS A TAVASZ 
KEZDETE AZ ENCSI 

CSODA-VÁR ÓVODA ÉS 
BÖLCSÖDÉBEN

Talán ez a tél is a végét járja, ha hin-

ni lehet a medvének, aki nem bújt vissza 

barlangjába. A téli ünnepkörök mozgal-

mas hétköznapokat és néhány ünnepnapot 

tartogatott ebben az évben is, óvodásaink 

számára. A karácsonyi ünnepkörhöz tar-

tozó hagyományaink után, a néhány napos 

szünetet követően, már is szorgos munka 

kezdődött csoportjainkban. Az Oktatási 

Hivatal által nyert bázis intézményi elisme-

rés jóvoltából január 9-én bemutató foglal-

kozást tekinthettek meg az érdeklődők a 

Méhecske csoportban. Január 29-én intéz-

ményi nyílt napra vártuk a szülőket, hogy 

betekintést nyerjenek a mindennapokba. 

Sajnos kevés szülő élt ezzel a lehetőséggel. 

Műhelyfoglalkozáson az óvó nénik a gyer-

tyaöntés technikájával ismerkedtek, tudás 

megosztás segítségével. Megkezdődtek a 

csoportos szülői értekezletek, ahol több 

téma mellett a farsangi rendezvények elő-

készületeiről folytak megbeszélések. Las-

san kialakultak az időpontok, jelmeztervek 

készültek, munkadélutánok szerveződtek. 

A szülői munkaközösségek minden cso-

portunkban aktívan kivették részüket az 

előszervezési munkálatokban, a tombola 

tárgyak be – vagy összegyűjtésébe, és ter-

mészetesen saját csemetéjük farsangi mas-

karájának elkészítésében. Ebben az évben 

az Alma csoport nyitotta a báli szezont, 

kedves kis minyonok lepték el a színpadot. 

A Csutkababa csoport a pettyét elvesztő 

katicáról szóló mesét adta elő, a Napocska 

csoportosok spanyol tánccal lepték meg 

a jelenlévőket. Természetesen a Hupikék 

törpikék sem hiányoztak, ebben az évben 

a Méhecske csoportos gyerekek idézték 

meg őket. A Ficánka csoport gyermekei kis 

pingvinné változtak, a Katicabogár csoport 

ovisai igazi vásár hangulatot teremtettek. 

A Pillangó csoport cirkuszi karnevált va-

rázsolt a Devecseri Óvodába, a Bojtorján 

csoportos gyermekek kedves erdei állatok 

bőrébe bújva a család összetartozását is 

szimbolizáló humoros mesével lepték meg 

szüleiket. A fügödi Napraforgó és Napsu-

gár csoportban kéményseprők, gazdasszo-

nyok, huszárok, bohócok, cigánylányok, 

kis boszorkák lepték el a termet, hogy 

álarcukkal elűzzék a telet. A bölcsődés Bi-

ga-Csiga csoportos apróságok-jelmezt ölt-

ve zenés délelőttöt tartottak. A gyermekek 

farsangját a Süni csoportosok zárták, az 

apróságok bohóc jelmezben a cirkusz han-

gulatát idézték. 

Minden szülőnek szeretnénk köszönetet 

mondani, aki segítette, támogatta a sike-

res rendezvények lebonyolítását, terülj-te-

rülj asztalkát varázsoltak a gyermekek 

elé, hogy az izgalmakat követően jókedvű 

eszem-iszom, móka töltse ki a délutánokat. 

A húshagyó kedd immár hagyományos 

záró rendezvénye a dolgozók farsangja, 

mely nagyon jó hangulatban, igazi télűző 

műsorral zárta az ez évi farsangi rendez-

vények sorát.

Február 6-án a Ficánka csoportban be-

mutató foglalkozás keretében ismerked-

hettek az érdeklődők a projekt módszer 

gyakorlati megvalósításának lehetőségei-

vel a Bázis napunkon.

Február 9-én nevelési értekezleten ele-

meztük, értékeltük nevelési évünk első 

szakaszának teljesítését, további feladata-

ink meghatározása is megtörtént a kitű-

zött célok elérése érdekében, helyi neve-

lési programunk végrehajtását szem előtt 

tartva, és elsősorban óvodásaink optimális 

fejlődésének támogatásával összefüggő 

eredményeinket, további feladatainkat ha-

tároztuk meg.

Tehetség műhelyeinkben a Fürk-Észek, a 

Csicsergők és Mesélő-kezek a szürke napok 

ellenére sok érdekes dologgal ismerked-

tek, kísérleteztek, szín-kottáztak, szebbnél 

szebb alkotásokat készítettek, az Ovi-Sport 

műhely pedig a jó időt várja, hogy mielőbb 

folytatódhassanak a foglalkozások. 

A tavaszi programjaink előkészületei 

már folynak, a csoportos rendezvényeken 

túl újabb bábelőadást készítünk elő a cso-

dabábos bábcsoporttal, az „Én kis kertet 

kerteltem” kertépítő pályázat márciusban 

kerül meghirdetésre. Nőnap, Március 15, a 

Víz világnapja, a kiszebáb elégetése, a Ta-

vaszi kavalkád, Apák napja színesíti majd a 

mindennapokat.

Készülünk az első Digitális Témahét 

megtartására, most leginkább az óvó nénik 

izgulnak az előkészületek kapcsán. Bázis 

napunk március 6-án lesz a Katicabogár 

csoportban, ahová várjuk az érdeklődő 

óvó néniket. 

A napok mozgalmasan telnek, nem csak 

a farsangi időszakban, mindig vannak apró 

csodák a Csoda-Vár Óvoda háza táján.

Vajkóné Zsiros Emese

intézményvezető

Ilyen színes, változatos az élet nálunk! 

Végül egy rövid mondókával búcsúztassuk 

közösen a telet, várjuk a tavaszt!

Szita, szita, péntek, / vége van a télnek,

kikeletet köszönteni / jönnek a népek .

OLVASSON MINKET IDÉN IS
Kövesse a képen látható példát és olvassa az 
Encsi Híreket az új esztendőben is! Örömmel 
vennénk, ha kedves, aktuális, jobbító szán-
dékú, közérdekű kis írásokkal városunk lakói, 
olvasóink is bekapcsolódnának szerkesztő-
ségünk munkájába. Ha lenne hozzá kedve, 
affi  nitása keresse szerkesztőségünket az imp-
resszumban szereplő elérhetőségeken! Szere-
te  el várunk minden önkéntest! 
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ÚJÉVI HANGVERSENY 
KASSÁN

Szerte a világban nagy hagyománya van az 

új esztendő zenés fogadásának. Gondoljunk 

csak a Bécsi Filharmónikusok koncertjére, 

amit a televízió képernyőjén keresztül kí-

sérünk fi gyelemmel. De említhettem volna 

Mága Zoltán kezdeményezését is, amely 

szintén elismertnek tekinthető művészi kö-

rökben.

Encshez jóval közelebb, Kassán is hódol a 

zenekedvelő közönség ennek a tradíciónak. 

A város nemcsak földrajzi értelemben te-

kinthető a Felvidék kapujának, de kulturális, 

művészeti értelemben is, Encs városával pe-

dig hagyományosan jó kapcsolat köti össze. 

Éveken át magam is bérletese voltam a Th á-

lia Színháznak, előadásaik soha nem halvá-

nyuló nyomot hagytak bennem. Nyaranta 

az egész város élvezhette előadásaikat, a sza-

badtéri színpad nézőterén nemigen voltak 

üres helyek! Említhetném még a Rovás Cso-

port képzőművészeti kiállításait, vagy Balas-

sa Zoltán feledhetetlen várostörténeti túráit 

is, ahol építészeti korok szerinti lebontásban 

ismerkedhettünk Kassa épületeivel.

Kassa zenei életének meghatározó ténye-

zője a Csermely kórus. Több évtizedes múlt-

ra tekinthetnek vissza, színesítik nemcsak a 

város, de az egész régió zenei életét, kellemes 

perceket okoznak a kórusmuzsika kedvelői-

nek. Az idei a 20. újévet köszöntő hangver-

senyük volt. A kórusmuzsikának Encsen is 

van hagyománya, s mivel a hangversenyen 

orgonakísérőként közreműködött Buchala 

István, iskolánk igazgatóhelyettese is, néhá-

nyan – kollégák – elhatároztuk, hogy részt 

veszünk ezen a rendezvényen.

A Jubileumi Hangversenynek a Dom Ume-

nia adott otthont. Az épület valaha zsinagóga 

volt, a kupolája fölé magasodó lant segített, 

hogy odataláljunk. Mi elég korán érkeztünk, 

alkalmunk volt belül is körülnézni. A hallban 

még ott állt a feldíszített fenyőfa. Felsétáltunk 

a galériára, ahol kávézó és ülőhelyek vártak 

bennünket, és egy képzőművészeti kiállítás 

képei. Kicsivel később elfoglalhattuk helye-

inket. A rendezvényt Kodály Zoltán szavaival 

nyitották meg: „Mélyebb zenei műveltség 

mindig csak ott fejlődött, ahol ének volt az 

alapja. A hangszer a kevesek, kiváltságosak 

dolga. Az emberi hang, a mindenkinek hoz-

záférhető, ingyenes és mégis legszebb hang-

szer lehet csak általános, sokakra kiterjedő 

zenekultúra termő talaja.” A megnyitó szavak 

után Haraszti Attila, Magyarország kassai fő-

konzulja üdvözölte az egybegyűlteket, majd 

Csáky Pál Európa parlamenti képviselő mél-

tatta a rendezvényt.

Az, hogy a rendezvény 20 éves múltra te-

kint vissza, fi gyelemre méltó európai vonat-

kozásban is. A fennmaradás 3 pilléreként a 

következőket jelölte meg. Egyik: a minőség. 

A Csermely kórus és a meghívott vendé-

gek garanciát szolgáltatnak erre. A fellépők 

vonzzák ide a közönséget, hónapokig nem 

halványuló emléket hagyva a hallgatóság 

szívében.

A második: az elszántság és akarat a szer-

vezők részéről. Külön köszönetet mondott 

Havasi Viktória asszonynak, a Csermely 

Polgári Társulás alelnökének fáradhatatlan 

tevékenységéért.

A harmadik: a közönség igénye. Ezt a ren-

dezvényt a kassai polgárok művészet iránti 

igénye élteti. Fontos üzenet ez a világ felé, 

civilizált emberként nyitni meg az új évet. Új 

esztendőben új szívekkel hallgatni a muzsi-

ka évszázadokon átívelő üzenetét.

A rendezők szándéka: összefogni a ma-

gyarságot, Pozsonytól Budapesten keresztül 

Kelet–Szlovákiáig. A közönség úgy hálálja 

meg a rendezők erőfeszítéseit, hogy a ren-

dezvény évről évre teltházas. 

Az első rész a kórusmuzsikáé volt. A há-

zigazda Csermely kórust és a szepsi Vox 

Columbellae kórust Havasi József karnagy 

vezényelte. Az elhangzott művek a kará-

csony hangulatát idézték fel. A karnagy 2 

műsorszám erejéig lehetőséget biztosított a 

feltörekvő fi ataloknak, hogy megvillantsák 

karvezetői kvalitásukat. 

Óriási élmény volt hallani a Márai Sándor 

Gimnázium és Alapiskola Csengettyű kóru-

sát. A legkisebbektől az érettségizőkig fogja 

át a kórus az énekelni szerető és tudó diá-

kokat. Két karnagy értő irányítása mellett, 

nagy lelkesedéssel énekelnek.

A második részben a Kassai Filharmónia 

és a Kassai Állami Színház zenészei foglalták 

el a színpadot. Egy zenekari bevezető után 

operaénekesek kápráztattak el bennünket. 

Ketten már befutottak, a közönség tapsából 

érezni lehetett, hogy Michaela Várady szop-

rán, és Kendi Ludovik bariton, már meghó-

dította hangjával a publikumot. Külön – kü-

lön és együtt is énekeltek klasszikus áriákat. 

A feltörekvő fi atalokat, Havasi Veroni-

ka szopránénekest, és Havasi László basz-

szbaritont szinte családtagként hallgatta a 

kassai közönség. Mindketten Havasi József 

karnagy gyermekei, tőle örökölték zenei te-

hetségüket és az éneklés iránti szenvedélyt. 

A közönség minden műsorszám után dörgő 

tapssal és lelkes kiáltásokkal fejezte ki elra-

gadtatottságát. Három óra hosszát töltöt-

tünk a zene hullámhosszán, nagyon jó volt 

ott ülni a nézőtéren.

Mindig szíven üt, hogy mennyire más 

Kassán a közösség szó tartalma. Illetve, 

hogy ott van közösség, nemcsak szó. Tud-

ják, és komolyan veszik, hogy a hagyomány 

híd a múlt és a jövő között. A jelenben élők 

feladata a híd karbantartása, hogy mindig 

járható maradjon. Hogy összekötő funkció-

ját betöltse. Bámulom a fi atalokat, az elköte-

lezettségüket, az arcukon az éneklés okozta 

örömöt. Bámulom a velem egyidőseket, 45 

éve énekelnek együtt, és ott vannak, noha ők 

is fogyatkoznak. Bámulom az idősebbeket. 

Eljönnek! Sokan! Élnek azokkal a lehető-

ségekkel, amiket a város kínál. Figyelem a 

távozókat. Családok, baráti közösségek, bol-

dog fi atal párok egymás kezét fogva, két idő-

sebb hölgy egymásba karolva, egy idősebbet 

egy fi atal kísér. Figyelmes férfi ak tartják az 

ajtót a hölgyeknek. Szólnak egymáshoz, 

mosolyognak, intenek. Mindenki valami 

érzelmi többlettel a szívében megy innen 

haza.  Hogy mit érzek, azt Kodály Zoltán 

már szavakba öntötte:

„Lehet élni zene nélkül is. A sivatagon át 

is vezet út. De mi azt akarjuk, hogy az ember 

ne úgy járja végig élete útját, mintha sivata-

gon menne át, hanem virágos réten.”

Köszönet innen is a szervezőknek és a 

fellépőknek! Kívánunk nekik jó egészséget, 

kitartást, hogy még sok ilyen szép élmény-

ben legyen része a fogadókész közönségnek!

Takács Edit hitoktató

AHOL A SZERETET 
MEGFOGHATÓ

Iskolánkban hagyomány, hogy a kará-

csonyi műsort az ötödik évfolyam tanu-

lói adják. Ez 2017-ben sem volt másképp. 

Egész decemberben szorgalmasan és lel-

kiismeretesen készültünk, hogy a városi 

Szeretet napi műsoron is bemutathassuk 

zenés, irodalmi pásztorjátékunkat. Emel-

lett felléptünk az árváknak és félárváknak 

rendezett ünnepségen és az Öregek Ott-

honában is. Természetesen iskolánk tanu-

lói is megtekintették ünnepi műsorunkat, 

amelyet szentmisével egybekötve a Szent 

Anna templomban adtunk elő. December 

24-én az éjféli mise előtt is felléptek a mű-

sor szereplői. Ezúton is szeretném megkö-

szönni minden műsorban részt vevő ta-

nulónak a lelkiismeretes, odaadó munkát, 

amellyel emelte az előadás színvonalát. 

Köszönettel tartozom Boczán Zsófi a zene 

tanár néninek, Veres Zoltán tanár úrnak 

és az iskolavezetésnek, hogy segítették 

munkámat. Valamint a szülőknek is ki-

fejezem köszönetemet, hogy támogatták 

gyermeküket.

Majorosné Jakab Renáta 

Iskoláink életéből
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A NÉPTÁNC TANSZAK 
HÍREI:  XXI.

Zempléni Gyermek Szólótánc Feszti-

vál

E kulturális vetélkedőn a régió gyer-

mektáncosai versenyeznek szólótánc 

kategóriában, a Zempléni Kaláris és a 

Zempléni Bokréta címekért, valamint 

értékes különdíjakért.

Január 19-én zajlott a néptáncosok 

eme nívós megmérettetése Sárospata-

kon. Azóta a fent említett fődíjak boldog 

tulajdonosa Ignácz Dorina és (már nem 

első alkalommal) Polgár Sándor Bend-

egúz, 7. osztályos diákok. A fő öröm-

hír, hogy ők és a Juhász Bence – Kovács 

Panna páros országos döntőbe jutottak, 

melyet Szarvason rendeznek meg júni-

usban! Felkészítő tanáraik: MaierRei-

mond és Dr. KrupárnéRakaczki Anna  A 

versenyen az alábbi tanulók képviselték 

még iskolánkat: Kiss Boglárka – Nyitrai 

Dávid; Novák Írisz – Polgári Trisztán. 

Barna Kinga – Glonczi Rajmond; Gregó 

Dóra – Butykai-Jenei Áron. Juhász Luca 

– Juhász Martin; Mózes Orsolya – Faze-

kas Kevin.

NEMZETKÖZI MAGYAR 
MATEMATIKAVERSENY

December 18-án Miskolcon a Herman 

Ottó Gimnáziumban került sor a Nem-

zetközi Magyar Matematikaverseny 

megyei fordulójának eredményhirde-

tésére, ahová iskolánk két, hetedik év-

folyamos tanulója is meghívást kapott.

Nagyon szép eredményt értek el!

Berencsi Gergő 3., Polgár Sándor Bend-

egúz 6. lett! Mindketten könyvjutalom-

ban részesültek és Gergő serleget is kapott.

Gratulálunk nekik!

MŰVÉSZETI GÁLA
A MAGYAR KULTÚRA 

JEGYÉBEN
Iskolánk kulturális eseményei között 

kiemelkedő a művészeti oktatásban ré-

szesülő tanulóink félévi gálaműsora. 

Diáktársaik, tanáraik és családtagjaik 

örömére ilyenkor zeneművek, népda-

lok, irodalmi alkotások hangzanak el, 

valamint fergeteges néptáncok kerülnek 

előadásra. A szép élményért köszönet jár 

a szereplőkn ek és a felkészítő pedagógu-

soknak!

MISSZIÓS HÍREK
Január végén megtartottuk az év első 

missziós foglalkozását. 

Erik, a vak fi ú, iskolánk egykori tanít-

ványa most is ott volt velünk. Nagyon 

szeretjük a hozzászólásait, s amennyire 

csak lehet, bevonjuk a „munkába”.

Az ökumené jegyében folyt a beszél-

getés, ehhez kapcsolódott a kiscsoportos 

feladat is: plakátkészítés.

John Gordon újévi tanácsai és az aláb-

bi evangéliumi részlet elgondolkodtatott 

bennünket, de egy vidám játék feloldotta 

a komolyságot. „Testvéreim! Mint Isten-

nek szent és kedves választottai, öltsétek 

magatokra az irgalmasságot, a jóságot, 

a szelídséget és a türelmet. Viseljétek el 

egymást, és bocsássatok meg egymás-

nak, ha valakinek panasza van a másik 

ellen. Bocsássatok meg ti is úgy, aho-

gyan az Úr megbocsátott nektek. Legfő-

ként pedig szeressétek egymást, mert ez 

a tökéletesség köteléke. Krisztus békéje 

töltse be szíveteket, hiszen erre kapta-

tok meghívást az egy test közösségében. 

Legyetek hálásak! Krisztus igéje éljen 

bennetek gazdagon! Tanítsátok és intsé-

tek egymást telve bölcsességgel! Énekel-

jetek Istennek hálás szívvel zsoltárokat, 

himnuszokat és szent énekeket! Bármit 

mondtok vagy tesztek, mindent az Úr 

Jézus nevében tegyetek! Így adjatok há-

lát általa az Atyaistennek! (Kol 3,12-21)”

A 2018-as évre ez lesz a jelmondatunk: 

„JÓ AZ ISTEN!”

Mindenkinek kívánjuk, hogy megta-

pasztalja!

FÉL ÉVTIZED ISTEN
KEGYELMÉBEN

„Az életnek értéket csak a szolgálat 

adhat, amellyel az emberek ügye felé 

fordulunk. Embermódra élsz, ha igaz-

ságosan élsz. Ha minden cselekedeted 

és szavad alján a szándék van: nem ár-

tani az embereknek. Ha megkísérled  

feltűnés és hiú szerep nélkül   segíteni az 

embereket. Néha csak azzal, hogy nem 

hallgatod el, az egyszerű igazságokat. 

Néha csak azzal, hogy nem mondod to-

vább, amit mások hazudnak. Néha csak 

azzal, hogy nem mondasz igent, amikor 

mindenki kiabál: Igen, Igen!  Egy éle-

ten át, következetesen, nem beleegyezni 

abba, ami az emberek hazugsága, na-

gyobb hősiesség, mint alkalmilag, han-

gosan és mell-veregetve tiltakozni elle-

ne. A halálos ágyon csak akkor pihensz 

nyugodtan, ha minden nap, minden 

öntudatoddal, az igazságot szolgáltad. 

Néha nagyon egyszerű és kicsinyes az 

igazság. De te ne válogass. Ennyi az élet 

értéke.” – Márai Sándor

Véleményem szerint minden érték 

annyit ér, amennyit az emberek elismer-

nek belőle hasznosnak, kiválónak. Az 

Egri Főegyházmegye nagy célkitűzése 

a keresztény értékrend megismertetése 

azokkal az embertársainkkal, akik még 

valamilyen oknál fogva nem találkoz-

tak azokkal a jó, gazdagító, kívánatos 

és hasznos dolgokkal, melyeket Krisz-

tusinak tartunk mi keresztények, illet-

ve a keresztény értékrend megerősítése 

azokban, akik ugyan ismerték a Terem-

tő jó ajándékait, de a túlzottan világias 

életforma elvonta róluk a fi gyelmüket. 

2012-ben két, egymást nagy mértékben 

erősítő érdek találkozott Encsen, és ösz-

szefogva létrehozta a Szent László Ka-

tolikus Általános Iskolát. Dr. Ternyák 

Csaba egri érsek ma is, amint az elmúlt 

években kopogtat csukott ajtókon, ahol 

sajnos nem nyitottak a szándékára, 

nem támogatják azt erkölcsi okokból. 

Nálunk nem így történt. Munkájának 

eredménye, hogy mára 49 köznevelési 

intézménye van az Egri Főegyházme-

gyének.
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Írásommal hálát szeretnék adni a 

Jó Istennek, és köszönetemet kifejez-

ni azon embertársaimnak, a felelősen 

gondolkodó szülőknek, akikkel együtt 

öt évvel ezelőtt egy közös irányba in-

dulhattunk el, az akkori értékviharos 

időszakban a jó ügy mellé álltak! Ebben 

a harcban elől állt és győzelemre vitte 

ügyünket dr. Garancsi László plébános 

úr, Szeles András polgármester úr, vala-

mint az iskolaalapító igazgató asszony, 

Gizike néni, akiknek e helyről is kö-

szönjük, hogy támogatták kérésünket, 

és együtt hozhattuk létre azt a Szent 

László iskolát, mely a 21. században En-

csen, hosszú kényszerszünet után újból 

keresztény értékeket közvetít. A lovag 

király példája - aki 940 évvel ezelőtt lé-

pett a trónra, s a Magyar Királyság az 

ő uralkodása alatt tudta megerősíteni 

pozícióját és szerepét Európában - sok 

erőt nyújtott ebben a küzdelemben. Az 

öt év alatt bebizonyíthattuk, hogy az a 

hit, amit Szent László magáénak vallott, 

az a miénk is.

Ez idő alatt minden tantárgyból ér-

tünk el különböző szaktárgyi versenye-

ken országos helyezéseket. A népművé-

szeti nevelésünk különösen színvonalas. 

Számtalan kimagasló eredményt értek 

el tanítványaink az ország határain is 

túlmutató népdaléneklési és néptánc 

versenyeken csakúgy, mint a szakma 

által különösen elismert hazai megmé-

rettetéseken is.

Az iskola hitéletében főszerepet ját-

szik a hagyományok újjáélesztése, mint 

például a Szent Család Járás, melyet 

a nagymamák, nagypapák könnyes 

szemmel imádkoznak végig unokáik-

kal, vagy a monoki zarándoklat, me-

lyet igazgató asszony az első tanévtől 

töretlenül minden éven megszervez. Az 

örökség átadása mellett az új dolgokra 

is nyitottak vagyunk, missziós csopor-

tunk hatékony működésének egyik el-

ismerése, hogy az elmúlt nyáron az or-

szágos táborát is Encsen szervezte meg 

a Szent Gyermekség Műve.

Az öreg iskolaépület energetikai kor-

szerűsítését – a mintegy 150 milliós be-

ruházást – nagy tisztelettel köszönjük 

térségünk országgyűlési képviselőjé-

nek, dr. Hörcsik Richárd úrnak, aki az 

elmúlt fél évtizedben teljes mellszéles-

séggel támogatta minden elképzelésün-

ket, s vigyázó, féltő szemét folyamatosan 

rajtunk tartja. Képviselő úr jóvoltából 

jutottunk hozzá egy csapatszállító kis-

buszhoz is, mely a különböző tanul-

mányi, sport és művészeti versenyekre 

segít eljuttatni gyermekeinket.

A szülői munkaközösség az első pilla-

nattól kezdve, minden erejével; a peda-

gógusokkal karöltve támogatja az iskola 

mindennapjainak szebbé tételét. Példa-

értékű az a szervező munka, melynek 

egyik látványos eredménye egy kis ját-

szótér (kondipark), de ezen kívül szám-

talan erkölcsi támogatásban is részesítik 

pedagógiai munkánkat.

A szabadszellemű világban nevelke-

dett szülőktől nem kis elhatározásra 

van szükség annak a döntésnek a meg-

hozatalához, hogy egy konzervatív, ka-

tolikus értékrendet közvetítő iskolára 

bízzák gyermekük oktatását – nevelé-

sét. Iskolánkat ezek az elhatározások 

segítik, biztatják, és erőt adnak mun-

kánkhoz.

Ezúton is kérjük a Jóisten áldását to-

vábbi munkánkhoz, tanítványainkra 

és szüleikre, iskolánkat támogatókra és 

minden jó szándékú emberre.

Buchala István

„ARANYCSAPAT”

Bár már javában tapossuk az új esz-

tendő napjait, mi mégis szívesen emlék-

szünk vissza a karácsonyi ünnepvárás-

ra. Jól összeszokott csapatunk ugyanis 

indult a BÖNGÉSZ országos levelezős 

verseny Kiskarácsony elnevezésű fordu-

lóján, melyen maximális pontszámmal 

1. helyezést értünk el! Nagy az örömünk, 

megérte utánajárni a téli ünnepkör szo-

kásainak, hagyományainak! A feladatok 

megoldása során sokat tanultunk és még 

jól is szórakoztunk!

Polgári Dániel, Sohajda Zsolt Balázs, 

Virosztkó Fanni Niké, Zsigmond Brenda 

3.a osztályos tanulók.

Ez a „négyesfogat” már megjárta a 

Bolyai Nyelvész verseny országos fordu-

lóját, ahová egy jelenettel is készülniük 

kellett: Tanító nénijük egy verset írt szá-

mukra, mellyel a Magyar Kultúra Nap-

ján minden osztályt megörvendeztettek. 

(Felkészítő tanító: Makranczi Sándorné)  

FARSANG 
ISKOLÁNKBAN

A keresztény egyházban a vízkeresz-

ttől hamvazószerdáig tartó időszak a 

mulatságok, vidám összejövetelek ideje. 

A február beköszöntével iskolánkban le-

zajlottak a farsangi bálok. A két tagozat 

mulatságára a Váci Mihály Gimnázium-

ban került sor. A felsős és az alsós bál két 

külön napon volt megrendezve. 

Az alsós farsangon dr. Hörcsik Richárd 

országgyűlési képviselő mondott n yitó-

beszédet, ezt követően a nyolcadikosok 

előadták keringő táncukat, utána pedig 

kezdetét vette a jelmezes felvonulás. Sok 

kicsinek ez volt az első igazi farsangja, 

sokan egyénileg, mások osztályszinten 

öltöztek be. Gyönyörű hercegnők, vicces 

bohócok, bájos cicák látványában gyö-

nyörködhettünk.

A felsős farsangon jelenlétükkel és 

nyitó beszédeikkel megtisztelt ben-

nünket dr. Ódor Ferenc, az Encsi Járási 

Hivatal vezetője és dr. Garancsi László, 

lelki igazgatónk. A diákok ötletesebbnél 

ötletesebb „maskarákba” bújva mutat-

ták be zenés, táncos produkcióikat. A 

nyolcadikosok zárták a felvonulást, ahol 

már a szülők is együtt táncoltak gyerme-

kükkel. A tombolahúzás alatt volt, akit 

elkerült a szerencse, de a nagy többség 

nyereményekkel térhetett haza. Min-

denkinek emlékezetes maradt a 2018-

as bál. A nyolcadikosok nevében pedig 

szeretnénk megköszönni dr. Krupárné 

Rakaczki Anna tanárnőnek a keringőre 

való felkészítést, a belénk fektetett időt 

és türelmet. Mindenért nagyon hálásak 

vagyunk!

Tóth Dorottya és Németh Réka

Iskoláink életéből
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ALSÓS FARSANG 
A ZRÍNYIBEN

Maszk és álarc sikere: / Nem ismer fel senki 

se! / Jelmezedet, ha látom, / Ki vagy,ki nem 

találom! // Mindannyian ma este / – smink 

nélkül vagy kifestve – / ropjuk együtt a bá-

lon! / Tiszta szívből kívánom!       (részlet)

Kiss Alexa, 4.b osztályos tanuló szava-

latával köszöntötte a közönséget az Encsi 

Zrínyi Ilona Általános Iskola és AMI 2018-

as alsós farsangi bálján,ami február 2-án 

került megrendezésre.

A mulatságot a nyolcadikosok varázslatos 

keringője nyitotta meg, amelyet Rohály-

né Bacsó Beáta tanított be. Ezt követően 

iskolánk egykori tanulója, Kovács Gábor 

előadásában a Vámpírok bálja c. musicalből 

hallgathattunk meg egy részletet.

A kedves kollégák fantáziáját, lelkes 

munkáját dicséri a színes,jelmezes kaval-

kád, mely a megjelent vendégek körében is 

sikert aratott.

A következő produkciókat láthatták: 

Bohócok; Hotel Transylvania mesehősei; 

Csokigolyók; Kéményseprők; Varázslók; 

Mickey és Minnie egerek; Modern Harle-

kinek. Ezután a gyermekek birtokba vették 

a táncparkettet.

A tombolasorsolást mindenki nagy izga-

lommal várta. A támogatóknak köszönhe-

tően a sok szép és értékes nyeremény mind 

gazdára talált.

Evvel a báli forgataggal eltemettük a TE-

LET, s várjuk a TAVASZT!!!

Szuhai Ilona

FELSŐS FARSANG 
A ZRÍNYIBEN

Újra farsang! Hallottátok? / Megvan már az 

új ruhátok?  / Elkészült megint a jelmez? /  S 

bemutatkozáshoz vers lesz?

Ha idén is megvan minden, akkor mi 

sem hagyunk cserben! Nem változtattunk 

a terven: zeneszóval, ballagókkal, nyitó-

tánccal, kurjantással, tombolával, táncos 

lábbal, az oszlopok mellett és az emeleten 

állva – a mai nap is vártunk mindenkit a  

ZRÍNYIS  bálba!

Ezekkel a kedves sorokkal nyitottam 

meg 2018. február 16-án felső tagozatos 

farsangi bálunkat.

Az este folyamán változatos jelmezes- 

táncos produkcióknak tapsolhattunk, és 

fergeteges hangulatú koncerttel örvendez-

tettük meg mi is tanulóinkat. Bálunkat a 

8. osztályos tanulóink nyitották meg, akik 

egy gyönyörű és felemelő keringővel káp-

ráztatták el közönségünket. A táncot Ro-

hályné Bacsó Beáta tanította be, akinek kö-

szönetünket ezúton is szeretnénk kifejezni. 

Ezután kezdetét vette az osztályok felvo-

nulása, ami itt  felső tagozatban inkább a 

csoportos táncban és koreográfi ában nyil-

vánult meg. Láthattunk Ninjákat (5.a), 

Táncolt az egész osztály! (6.b) a vadnyugati 

Cowboy lányokat (5.c), színpadra lépett a 

Man is black (6.a), majd a latin tánc ör-

dögei (7.b-c) és végül, de nem utolsósor-

ban az első helyezést is elnyerő 90-es évek 

táncosai (5.b) ! Az eredményhirdetés és a 

tombolahúzás előtt, egy fantasztikus kon-

certtel léptek iskolánk színpadára RAUL és 

ÁBRAHÁM, a mai fi atalság egyik népsze-

rű előadópárosa. A fi úk hatalmas meglepe-

tést okoztak tanulóinknak, akik számaikat 

kívülről fújva együtt énekeltek és tapsoltak 

a sztárpárossal! Bízunk benne, hogy lesz 

még hasonló élményben részünk, és más-

kor is ellátogatnak hozzánk hírességek! 

Sok szép ajándék gyűlt össze a tombolahú-

zásra is, ezért köszönet az osztályoknak, és 

az egyéni ill. vállalkozói felajánlásoknak! 

A gyerekeket és barátainkat még 2200-ig 

diszkó várta az aulában, ami bátran mond-

hatom végig teltházas volt, és rendkívül jó 

hangulatú. Az ott felcsendülő zenéket Ju-

hász Róbert szolgáltatta, köszönjük neki is 

a szervezésben való részvételét, segítségét. 

Tánccal temettük a telet, reméljük jönnek a 

vidám napok hetek. Tényleg csak egyszer 

van egy évben farsang? Válaszként erre, 

egy kis útravaló a következő maszkabálig 

mindenkinek: „Az élet olyan, mint egy 

szüntelen jelmezbál: örökké ruhát, arcot, 

maszkot cserélünk!”

Orosz Nikolett 

DÖK segítő pedagógus

MENŐ MENZÁK 
A ZRÍNYIBEN

Menő menzák az iskolákban- Egészséges 

étkezést és életstílust népszerűsítő progra-

mok című pályázat (EFOP-1.8.5-17 ) ke-

retében iskolánk alapítványa-a Kazinczy 

Ferenc Általános Iskola Tehetséges Gyer-

mekekért Alapítvány-közel húsz milliós 

pályázati támogatásban részesült.

Intézményünk életét két nonprofi t szer-

vezet is támogatja: A Kazinczy Ferenc Ál-

talános Iskola Tehetséges Gyermekekért 

Alapítvány és az újonnan alakult Encsi 

Diáksport Egyesület. Mindkét szervezet 

segíti az intézmény mindennapi életét, 

támogatja a rászoruló gyermekek tanul-

mányi-és sport versenyekre való eljutását, 

a jutalmazását, különböző rendezvények 

lebonyolítását. Ebben a projektben szoros 

együttműködésük valósul meg.
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Az iskolai egészségfejlesztésnek ahhoz 

kell hozzájárulnia, hogy a tanulók kellő 

ösztönzést és tudást szerezhessenek egy 

személyes és környezeti értelemben egya-

ránt ésszerű, a lehetőségeket felismerő és 

felhasználni tudó, egészséges életvitelhez. 

Ehhez arra van szükség, hogy az egész-

séggel összefüggő kérdések fontosságát 

értsék, az ezzel kapcsolatos tudásuk szilárd 

legyen, s konkrét tevékenységekben tanul-

hassák meg azokat. Az egészséges életmód, 

életszemlélet, magatartás szempontjából 

lényeges területeknek az iskola pedagógiai 

rendszerébe, összes tevékenységébe be kell 

épülnie, a Menő Menzák pályázat ehhez ad 

lehetőséget, támogatást.

Átfogó célunk, az egészséges életmód-

ra nevelés, ami nemcsak a betegségek 

megelőzésének módjára tanít, hanem az 

egészséges állapot örömteli megélésére és a 

harmonikus élet értékként való tiszteletére 

is nevel. Egészségtudatosságon azt értjük, 

amikor az egészségünket hosszútávon be-

folyásoló döntéseket hozunk. A gyerekek 

és a fi atalok hosszú éveket töltenek az is-

kolában. Ebben az időszakban komoly 

hatást lehet gyakorolni a személyiségfej-

lődésükre, amely nagyban meghatározza 

a kialakuló szokásaikat, életvitelüket. Ezért 

az iskola az egészségfejlesztés legfontosabb 

színtere a család után, és különösen így 

van ez kisiskoláskorban.

Céljainkat ennek megfelelően alakítot-

tuk ki, melyek a következők: 

• Megfelelő információ nyújtásával képes 

legyen a szülő/gyermek különbséget 

tenni az egészségét javító és rontó ételek, 

ételféleségek között. 

• Fel kell készíteni a gyerekeket arra, hogy 

önálló, felnőtt életükben legyenek képe-

sek életmódjukra vonatkozóan helyes 

döntéseket hozni, egészséges életvitelt 

kialakítani. 

• Ismerje meg a szülő/gyermek azokat a 

betegségeket, amelyek összefüggnek a 

helytelen táplálkozással/elhízás, mint 

betegség, cukorbetegség, köszvény…/. 

• Ismerje meg a gyermek/szülő azokat a 

konyhatechnikai eljárásokat, amelyek 

segítenek az egészséges ételek elkészíté-

sében. 

• Ismerje meg a magyar konyha gazdag fű-

szervilágát és kapjon információ a fűsze-

rek egészség megőrző szerepéről. 

• Ismerje meg azokat a gyógynövénye-

ket, és a gyógyteák elkészítési módjait, 

amelyekkel a mindennapokban védheti 

egészségét.

• Ismerje meg a gyermek/szülő a tudatos 

vásárlás fogalmát-hogyan járul ez az 

egészségmegőrzéshez. • Ismerje meg a 

gyermek/szülő a méhészeti termékeket, 

azok egészségvédelemben játszott szere-

pét. • Ismerje meg a szülő az étel allergia 

és étel intolerancia fogalmát.

Gazdag és összetett programunk egyik 

alprogramja: Szemléletformálás az egész-

séges táplálkozás, életmód népszerűsítése 

érdekében

Az alprogram része: Az egészséges táp-

lálkozást népszerűsítő fórumok, progra-

mok szervezése közismert személyiségek 

segítségével.

Tanulóinkat nem szemlélhetjük önma-

gukban, a család, amely körülveszi őket, 

a legfontosabb közegük. Projektünkben a 

családjukkal együtt szeretnénk diákjainkat 

egészségtudatos életszemlélettel felvértez-

ni.Ezért első szemléletformáló tevékenysé-

günkkel a szülőket céloztuk meg.

A rendszeresen megtartott januári 

SZMK ülésünk rendhagyó volt. Az isko-

lánk életét támogató szülőknek meglepe-

tést tartogattunk ezen a délutánon.

Meghívtuk SZEPESI GÁBOR-t, a Mis-

kolctapolcai Avalon Park Étterem kreatív 

séfj ét, aki chia pudinggal kedveskedett a 

jelenlévőknek. A séf tájékoztatott az egész-

séges alapanyag tulajdonságairól, élettani 

hatásairól, a mindennapi étrendbe való 

beillesztési lehetőségekről, illetve megosz-

totta velünk az ínyencség receptjét is.

A szülők érdeklődéssel hallgatták az 

előadást, miközben jó étvággyal kóstolgat-

ták a desszertet.

Számos kérdés is elhangzott, ami az ér-

deklődést mutatta. Pályázatunk, amely két 

évig tart, számos érdekes, hasznos tevékeny-

séget foglal magában, amel yről folyamatos 

tájékoztatást nyújtunk olvasóink számára.

Implom Andrea

a Kazinczy Ferenc Általános Iskola 

Tehetséges Gyermekekért Alapítvány 

kuratórium elnöke

SPORT BEVEZETŐ

„A sport arra tanít, hogy becsületesen győz-

zünk, vagy emelt fővel veszítsünk, a sport te-

hát mindenre megtanít!”

(Ernest Hemingway)

Köszöntöm, és üdvözlöm az Encsi Hírek 

2018. évi 1. számának SPORT rovat olvasóit! 

Ebben a számban is olvashatnak mindazon 

történésekről, amelyek, az encsi sportéletben 

az előző szám megjelenése óta történtek. A lap 

időszaki (2-3 havonta) megjelenése miatt, ter-

mészetesen nem napilap frissességűek a hírek, 

de remélem, hogy sokak számára új, érdekes, 

és értékes információkat tartalmaznak az írá-

sok. A téli időszak (és főszerkesztői kérés) mi-

att, a korábbiakhoz képest, kevesebb sportese-

ményről lehet hírt adni.

Az Encsi Diáksport Egyesület szervezésé-

ben, újabb „Halhatatlan” sportolók jártak Vá-

rosunkban: Nagy Tímea és dr. Farago Tamás, 

olimpiai bajnokok, akik érdekes beszámolójuk 

után készségesen, jó kedélyűen válaszoltak az 

Encsi Hírek kérdéseire is.

Folytatódik az Encsi Hírek Sport stafétája is, 

azaz a „hólabdák” tovább gördültek, és gördül-

nek. Az EVSC felnőtt csapatának vezetőedzője, 

Kocsis Nándor, beszámol a csapat téli felkészü-

léséről.

Közöljük a Megyei I. osztályú bajnokság ta-

vaszi sorsolását, a legfrissebb módosításokkal. 

Olvashatnak az Encsi érdekeltségű téli terem-

tornákról. Az autóversenyző Nagy testvérek 

beszámolnak a 2018. évi terveikről. Köszönöm, 

a készségesen nyilatkozó, a gondolataikat, vá-

laszaikat, az Encsi Hírek olvasóival megosztó 

„sportemberek” együttműködését!

Bízom benne, és remélem, hogy a mai tab-

letes, számítógépes, okos telefonos világunk-

ban a sportot szerető, a sport iránt érdeklődő, 

és azt művelő „Homo sapiensekre” (értelmes 

ember), nem a „Homo sitting” (ülő ember), 

hanem sokkal inkább a „Homo ludens” (játé-

kos ember) kifejezés a jellemző. Azaz a mozgás 

minden korosztály számára mindenkor fontos 

marad, és fontos lesz a jövőben is. Bizonyított 

tény ugyanis, hogy a SPORT, sportolás, a folya-

matos aktív testmozgás endorfi nt, azaz boldog-

sághormont szabadít fel. Jóleső fáradtság érzés 

alakul ki. Az endorfi n az egészséges élet titka! 

Ezúttal is, csak azt tudom kívánni, amit 

már a korábbiakban is megtettem. Kellemes 

és hasznos időtöltést, jó szórakozást, új isme-

retekkel való gyarapodást, az olvasott informá-

ciók megvitatását, hasznosítását, jó sportolást, 

erőt, egészséget kívánok minden kedves olva-

sónak!

Luhály István

Iskoláink életéből
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SPORT STAFÉTA („Hólabda”)
A 2017/3. számunkban indult sorozatunkban, szeretnénk teret biztosítani az encsi SPORT  és közélet szereplőinek, érdeklődők-

nek, egy kérdezz-felelek SPORT STAFÉTÁRA. Célunk, hogy az encsi sportélet, illetve közélet szereplői kérdéseket tehessenek 

fel az illetékeseknek, érintetteknek, az őket, illetve a közvéleményt is érdeklő, az encsi sportélettel kapcsolatos témakörben. A 

megkérdezett kifejti válaszát a kérdésre, majd Ő is feltesz egy kérdést, a témában illetékesnek vélt személynek. (Tovább passzol-

va a „hólabdát”). A válasz mindig az Encsi Hírek következő számában érkezik. Az előző, a 2017/5 számban feltett kérdésekre, 

a jelenlegi (2018/1) számban, ebben a cikkben olvashatók a válaszok. A „hólabdát” a mostani válaszolók is tovább gurították. 

Sokakat érdeklő  kérdéseikre a válaszokat, lapunk következő számában (2018/2) fogják megkapni, az érintettektől. Továbbra is 

az a véleményem, hogy nagyon sok megszívlelendő és megvalósítható felvetés jelenik meg a „Sport Stafétában”. A megvalósítá-

sukat illetően  a „hólaaabda”, az illetékesek térfelén „pattog”!

1. Kléri Bertalan (alpolgármester, gimnáziu-

mi tanár) kérdése: A „hólabdát” Gregó Imrének 

(U-19-es csapat edzője, felnőtt csapat kapitánya) 

gurítom tovább: – Imre! Te, mint edzőjük és ruti-

nos játékos – mit gondolsz az ifi  csapatunk teljesít-

ményéről? Hogyan látod a jövőjüket, lesznek-e a 

felnőtt csapatot erősítő játékosaink közülük?

Gregó Imre: – A magam részéről elégedett 

vagyok az ifj úsági (U-19) csapat teljesítményével. 

Az őszi szezont a tabella 2. helyén zártuk. Ahogy 

a legtöbb csapatnak, úgy nekünk is, az első hely 

megszerzése a cél. Ennek a célnak az eléréséért  

még nagyon sokat kell dolgozniuk a fi úknak. 

Több játékosom is fi atalabb kora ellenére, már 

ott kopogtat a felnőtt csapat ajtaján. Úgy gondo-

lom, hogy biztosan lesznek közülük olyanok, akik 

a jövőben erősíteni is tudják az első csapatunkat. 

A felkészülés során, az edzőmérkőzéseken már 

többen is játéklehetőséget kaptak. Örülnék neki, 

ha közülük néhányan a tavaszi szezonban bemu-

tatkoznának  a „felnőttek” között is. Ehhez azon-

ban rengeteg munkára, kitartásra és szorgalomra 

van szükség. Hajrá Encs!

A „Hólabdát” egy „mesteri” passzal továbbí-

tom Dojcsák Mihályhoz, aki korábban volt az 

EVSC elnöke, és a labdarúgó szakosztály veze-

tője is. – Misi! Mi a véleményed az EVSC utóbbi 

évekbeli működéséről, a fejlesztésekről, az encsi 

sportéletről?  Hogyan látod a jelenlegi felnőtt lab-

darúgó csapat szereplését, helyzetét?

2. Tvergyák lászló (U-19-es játékos édesapja, 

„amatőr” focista, katasztrófa védelmis) kérdése: 

A „Hólabdámmal” indítom Kovács Csabát, a 

felnőtt csapatban debütáló Kovács Bence édes-

apját. – Csaba! Milyennek látod a mai játékveze-

tés helyzetét? Hogyan látod Bence fi ad beilleszke-

dését a felnőtt csapatba?

Kovács Csaba válasza a játékvezetésről: Saj-

nos, nem sok jót tudok mondani a játékvezetésről. 

A tapasztalataim szerint  a játékvezetők sokszor 

nem állnak a helyzet magaslatán. Számos esetben 

téves bírói ítéletek születnek, hol az egyik, hol a 

másik csapat javára vagy kárára. Természetesen 

Encsi szurkolóként úgy érzem, hogy az Encsi csa-

pat kárára tévednek többet.  Számomra egy kicsit 

furcsa, hogy az ifi  meccseken csak ketten működ-

nek. Így talán könnyebb is téveszteni. Gyakran 

már az ifi  meccseken megalapozzák a közönség 

„jókedvét”, aztán ezt folytatják a partvonal mel-

let a felnőtt meccsen. Véleményem szerint sokat 

segíthetne, ha már az ifi  meccsen is hárman vezet-

nének (ha már úgyis együtt érkeznek). Így talán 

kisebb lenne a tévedés esélye, és a felnőtt meccset 

vezető sporinak is meglenne a bemelegítés a kö-

vetkező meccsre, ezáltal jobban tudná esemény 

közelből fi gyelni a játékot. Sajnos, az a jelenség 

is tapasztalható, hogy a bírók egyes csapatokat 

kiváltságosan támogatnak. Nem csoda, hogy a 

játékosoknak elmegy a kedve a játéktól, amikor 

azt érzik, hogy 12 (14) ember ellen kell felvenni a 

küzdelmet. Mindezek ellenére azt mondom, hogy 

a bírók is emberek, ők is tévedhetnek, csak nem 

mindegy, hogy mennyit, és ezzel milyen mérték-

ben befolyásolják a mérkőzések végeredményét. 

Kovács Csaba válasza Bencéről: Bence 2014-

ben kezdett Encsen focizni. Az ifi ben eltöltött 

három év alatt nemcsak a közvetlen csapattár-

saival, hanem a felnőtt keret tagjaival is volt ide-

je megismerkedni. A felnőtt csapat játékosai   is 

megismerhették a pályán való szereplését az ifi  

meccsek nézése közben. A felnőtt csapatban vi-

szont teljesen másképpen kell játszani, mint az 

ifi ben. A rutin megszerzéséhez pedig időre van 

szükség. Az egyetemi tanulmányok miatt  az 

edzéseken sajnos csak ritkán tud részt venni. Az 

edzéshiány, és a rutintalanság miatt teljesen ter-

mészetes, hogy egyelőre csak csereként számít rá 

az edző. A lehetőségeket maximális odaadással 

igyekszik kihasználni, és eredményességben is 

meghálálni a bizalmat. Az őszi szezonban  a pá-

lyán töltött összesen közel öt félidőnyi játék alatt: 

4 gólt sikerült rúgnia. Összességében úgy érzem, 

hogy a csapattársak és az edző részéről pozitív 

fogadtatásban részesült, és jól érzi magát a fel-

nőtt keretben, ahol ismét együtt játszhat az ifi ből 

felkerült csapattársaival.

A hozzám került „Hólabdát” Kocsis Nán-

dornak, a felnőtt csapat, és utánpótlás csapatok 

edzőjének továbbítom egy pontos passzal.

NÁNDI! A felnőtt keret jelenlegi életkorát 

nézve biztató, hogy sok fi atal játszik. A közép 

korosztály azonban hiányzik a csapatból. Mi-

lyen tervek, vagy lehetőségek vannak arra vo-

natkozóan, hogy a cipőt szögre akasztó játéko-

sokat hogyan tudja az egyesület pótolni, vagy 

a jelenlegi keretből megtartani azokat a játéko-

sokat, akik idővel átvehetik a rutinos játékosok 

helyét.

3. Molnár Zsolt: (Molnár Levente édesap-

ja, „törzsszurkoló”) kérdése: – A Sportcentrum 

látványos fejlődésen ment keresztül az elmúlt 

évek során. Felújított öltözők, sportcsarnok, és 

egy kiváló minőségű sportpálya (A megyében, 

az egyik legjobb!) várja a sportolni vágyókat. A 

játékosoknak már adottak a lehetőségek, hogy 

komoly sikereket érjenek el. Ezután a szurko-

lókra kellene koncentrálni, hogy minél többen 

kilátogassanak a hazai bajnokikra. Véleményem 

szerint, a legfontosabb feladat egy lelátó építése 

lenne. Ezzel egységbe tömöríteni a hazai ultrá-

kat, így erősebb és hangosabb lenne a buzdítás. 

Jó példa erre, amikor idegenben Gesztely ellen, az 

encsi vendég tábor túlharsogta a hazai szurkoló-

kat. Szükség lenne még, hangosítás kialakítására, 

ami a meccs alatt, és a félidőben szórakoztatná 

a kilátogató nézőket. Ezen kívül környékünkön 

már több kis csapatnál is van eredményjelző, ami 

nagyon praktikus nemcsak a nézőknek, de még a 

játékosok számára is. Ennek a felszerelése is hoz-

zájárulna a fejlődéshez.

Az én „hólabdámat”, Hódiné Gazsi Ágotá-

hoz, az EVSC Ügyvezető elnökéhez passzolom: 

– Tervben vannak-e ezek a fejlesztések? Ha igen, 

akkor mikorra várható a megvalósításuk? 

Hódiné Gazsi Ágota válasza: – A Városi 

Sportközpont elsődleges feladatának az épület 

belső felújítását tartotta, de közben szem előtt 

tartja a külső pályáinak, környezetének fejleszté-

sét és karbantartását is. 2013-ban már szerettünk 

volna lelátót építeni a TAO-s pályázat segítségé-

vel. Akkor azonban azt a hibát követtük el, hogy 

elképzeléseinket nem hoztuk összhangba az akko-

ri MLSZ koncepciójával. Így a megálmodott lelá-

tó csak papíron, látványterv formájában látható. 

Azóta is keressük az önkormányzattal közösen 

azt a lehetőséget, amely a legkedvezőbb feltétele-

ket biztosítja ennek a feladatnak a megoldásához.                                                                                                                          

Lépésenként haladunk előre, melynek egyik bizo-

nyítéka, hogy a lebontásra került Puskás Stadi-

onból 250 db széket pályázott meg önkormány-

zatunk, melyek azóta már a tulajdonunkba is 

kerültek. Tavasszal, az anyagi forrásaink fi gye-

lembevételével, megkezdődnek a lelátó kialakítá-

sához szükséges munkálatok. Egyetértek azzal a 

Mottó: „A homo sapiens (értelmes ember), egy személyben homo ludens (játékos ember) is”
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véleménnyel, hogy a hangtechnika kiépítése, va-

lamint egy kijelző elhelyezése, jelentősen emelné 

rendezvényeink hangulatát és színvonalát. Azon-

ban ezeket a fejlesztéseket is csak olyan minőség-

ben szabad elvégezni, hogy használhatóak is le-

gyenek, és ne csak látszatról szóljanak. Gondolok 

itt arra, hogy nagyon sok pályán láttam már ki-

jelzőt, csak éppen nem működtek bajnoki mérkő-

zéseken. A szurkolók számának növeléséről pedig 

az a véleményem, hogy a foci és a csapat őszinte 

szeretete hozza ki a pályára a nézőket, és ne pe-

dig a körülötte lévő felhajtás. Én még emlékszem 

arra, amikor nagymamám saját maga cipelte ki 

a kisszékét a focimérkőzésre, hogy megnézze a fi -

atalokat és szurkoljon nekik. Persze a fejlődésnek 

teret kell adni, de én inkább azt szeretném, ha 

az a maroknyi szurkolói mag, – akikben az előbb 

emlegetett érzés benne van –, magával ragadná 

a többi embert, és ezáltal sokszorozódna meg a 

nézők száma a pályánkon, mérkőzéseinken.

Hólabda (H. G. Á. ötletes kifejezése!) tovább 

gurítása: Varga Ferenc volt edző, utánpót-

lás csapatban játszó játékos édesapja felé, azt 

kérdezve Tőle, hogy: – Milyen változtatásokat 

végezne el annak érdekében, hogy a labdarúgó 

szakosztályunk még eredményesebben, hatéko-

nyabban működjön?                                       L. I.

LABDARÚGÁS
„Meccset nyerni nagy dolog, játszani még nagyobb, de legnagyobb, szeretni a játékot.”

ENCS VSC felnőtt labdarúgó csapatának, 

2017/2018. évi bajnokság tavaszi idényére 

való felkészüléséről a csapat vezetője Kocsis 

Nándor vezetőedző nyilatkozott.

Az EVSC felnőtt csapata 2018. január 9.-én 

kezdte el a felkészülést a tavaszi szezonra. Heti 

3 edzéssel, illetve 2 edzés + 1 edzőmeccsel ké-

szültünk, illetve készülünk január és február 

hónapban. Keretünkben nem történt jelentős 

változás. Egy játékos távozott: Tatár Máté, aki 

visszaigazolt Abaújszántóra. Két fi atal, ifi sta 

korú játékos érkezett: Fülöp Milán és Varga 

Alex. Mindketten Mezőkövesdről jöttek vissza. 

Ők korábban is az EVSC játékosai voltak.

Az U19-es csapatból is került fel játékos a 

felnőtt keretbe: Tarr Márk személyében. Azon-

ban még mások is beke-

rülhetnek a felnőtt csapat 

keretébe, ha a felkészülés 

alatt fi gyelemre méltó tel-

jesítményt nyújtanak.    A 

felkészülés alatt részt vet-

tünk két teremtornán. Fel-

sőzsolcán voltunk a Zsolca 

kupán, illetve a Megyei 

Labdarúgó Szövetség által 

szervezett Téli teremtor-

nán, régi nevén Borosi 

kupán. Mind két torna jól 

szolgálta a felkészülésülé-

sünket.  Edzőmérkőzése-

ket is játszottunk Szerenccsel, Tokajjal, Aszaló-

val. Ezeket a meccseket meg is nyertük. Sajnos, 

a Sárospatak elleni mérkőzés a rossz időjárás 

miatt elmaradt.

Játszunk még Edelénnyel és Ongával, vala-

mint, reméljük sikerül bepótolni az elmaradt 

mérkőzést is. Sajnálatos, hogy a felkészülésünk 

során, négy játékosunk is komolyabb sérülést 

szenvedett. Abban bízunk, hogy a bajnoki raj-

ton, – ami március 4.-ke helyett, március 11.-én 

lesz hazai pályán – már a csapat rendelkezésére 

állnak. Reménykedünk a jó tavaszi rajtban, il-

letve abban, hogy minél több győzelemmel tud-

juk megörvendeztetni nézőinket! 

Tavasszal is kérjük és várjuk a szurkolóink 

biztatását!  HAJRÁ ENCS!

AZ ELSŐ EDZŐMÉRKŐZÉSEK 

EREDMÉNYEI, ÖSSZEÁLLÍTÁSAI

ENCS–SZERENCS:  6–5 

Összeállítás: Éliás-Feka, Hankó, Leskó, Mol-

nár L., Kerekes, Ferenczi, Varga-Havas, Molnár 

J., Rakaczki M. Csere: Rakaczki B., Varga F., 

Kádár, Kovács; Gólok: Rakaczki M. 3, Molnár 

J. 2, Kovács.

ENCS–TOKAJ: 5–1

Összeállítás: Éliás-Feka, Hankó, Varga, Mol-

nár L., Fülöp, Gregó, Havas-Gergely, Kovács, 

Molnár J. Csere: Kovács K., Rakaczki B., Pecse-

nye L., Hancsák, Kádár, Tvergyák, Szakálos M. 

Gólok: Gregó2, Molnár J. 2, Hancsák.

ENCS–ASZALÓ: 5–1

Összeállítás: Éliás-Feka, Hankó, Leskó, Var-

ga-Csengő, Havas, Kerekes- Molnár J., Kovács, 

Fülöp. Csere: Bréda. Gólok: Kovács 3, Molnár, 

Feka. A mérkőzésen 60 percig 10 emberrel ját-

szottunk!

EDELÉNY–ENCS: 2–2

Összeállítás: Éliás-Feka, Hankó, Szita, Var-

ga-Csengő, Kerekes, Kövér- Molnár J., Rakaczki 

M., Ferenczi F. Csere: Rakaczki B., Kovács K., 

Hancsák, Fülöp, Kovács B. Gólok: Rakaczki M., 

Rakaczki B.

A Megyei LSZ által szervezett teremtorna megyei döntőjében, 
Kazincbarcikán szerepelt csapat.

BORSOD-ABAÚJ-ZEMPLÉN MEGYEI I. OSZTÁLY FELNŐTT 2017/2018 TAVASZI SORSOLÁSA  ENCS VSC

 Az U-19 csapatok előmérkőzést játszanak a felnőtt találkozó előtt 2 (kettő) órával korábbi kezdési időpontban! (Az előzetes sorsoláshoz képest tör-

tént változások félkövéren szedve szerepelnek!)

Forduló Dátum Idő Hazai csapat Vendégcsapat

 18. 2018. 03. 11 14:30 Encs Bogács Th ermálfürdő

 19. 2018. 03. 17 15:00 Edelényi FC Encs

 20. 2018. 03. 24 15:00 Encs Szerencs

 21. 2018. 03. 31 16:00 Encs Gesztely

 22. 2018. 04. 07 16:30 Ózdi FC Encs

 23. 2018. 04. 14 16:30 Encs Sajóbábony

 24. 2018. 04. 22 17:00 Mád Encs

 17. 2018. 04. 25 17:00 Karcsa Encs

 25. 2018. 04. 28 17:00 Encs HVSC Polgári Kft .

 26. 2018. 05. 05 17:00 Bőcs Encs

 27. 2018. 05. 12 17:00 Encs Mojito-Lemon BTE F.zsolca

 28. 2018. 05. 19 17:00 Szendrő Encs

 29. 2018. 05. 26 17:00 Encs Bánhorváti

 30. 2018. 06. 02 17:00 Varbó Encs

Az EVSC csapata a Sárospataki
teremtornán

Sport
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„HALHATATLANOK”
ENCSEN

NAGY TÍMEA ÉS FARAGÓ TAMÁS

Az Encsi Diáksport Egyesület meghívására Nagy Tímea olimpiai, világ-és Európa bajnok párbajtőröző, és dr. Faragó 

Tamás olimpiai, világ- és Európa bajnok vízilabdázó (Aki olimpiai aranyérmét is elhozta, és a gyerekek is a kezükbe fog-

hatták!), tartott élménybeszámolót 2018. január 31-én az Encsi Városi Művelődési Házban. (Korábban, 2017. november 

24.-én: dr. Hegedűs Csaba és Wichman Tamás voltak a „Halhatatlan délutánok” vendégei a Zrínyi Ilona Általános Iskola 

Aulájában.)

A vendégek bevonulása stílszerűen a baj-

nokokról szóló zeneszám hangjaira történt.

A világnagyságokat dr. Szatmáry-Antal 

Tamás, az Encsi Zrínyi Ilona Általános Iskola 

igazgatóhelyettese köszöntötte, és mutatta be.

A program levezetője ezúttal is Vízy And-

rás, tévés személyiség volt, segítve a gyereke-

ket a kérdések tolmácsolásában.

Az esemény támogatója az Auchan Ma-

gyarország Kft . volt. A sportolók közre-

működésével a cég vezetője 1.200.000 Ft 

értékű sportfelszerelést (Aréna sportszere-

ket) adományozott a város alapfokú okta-

tási intézményeinek, amelyeket az iskolák 

képviselői vettek át a rendezvény elején.

A helyi általános iskolák diákjai zsúfolásig 

megtöltötték a Művelődési Központ nagyter-

mét, ahol a világhírű vendégek beszéltek gye-

rekkorukról, felkészülésükről, a tanulás és a 

sport kapcsolatáról,  valamint válaszoltak a 

tanulók szokványos, és kevésbé 

sablonos kérdéseire is. 

A beszámoló végén, az elhang-

zottakkal kapcsolatosan feltett 

kérdésre helyesen válaszoló Hor-

váth Milán kapta a felajánlott 

könyvet.

Az Encsi DSE által életre hívott 

„Halhatatlan délutánok” című 

rendezvénysorozat, előrelátható-

lag nyáron folytatódik.

A nagyközönség számára tar-

tott beszámoló után, a két kiváló 

sportoló, akik egyben nagyszerű 

emberek is, készségesen, jó ke-

délyűen, humoros hangulatban, 

tabuk nélkül válaszoltak, mesél-

tek önmagukról, nézeteikről, az 

Encsi Hírek kérdéseire. Ezúton is 

köszönjük Nekik!

HALHATATLAN MAGYAR 

SPORTOLÓK EGYESÜLETÉRŐL, A 

TAGSÁG FELTÉTELEIRŐL

Az Egyesület a magyar sport legnagyobb 

egyéniségeit tagjai közé fogadó, és az eltávo-

zottak emlékének megőrzését szolgáló zárt-

körű szervezet. Céljaik közé tartozik, hogy 

tagjaik személyes példamutatásával hozzájá-

ruljanak a társadalom jó erkölcsének meg-

őrzéséhez. Az Egyesület 1991-ben alakult. 

Első elnöke: dr. Kárpáti Rudolf volt. Jelenleg: 

dr. Kárpáti György az elnök. Elnökségi tag: 

Nagy Tímea is. 1991-ben a Nemzeti Sport 

által lebonyolított szavazáson 300 000 (Há-

romszázezer!) szavazat érkezett be. Ennek a 

sorrendje adta az első 21 főt a „Halhatatla-

nok” közé. Azóta a tagok választanak újabb 

tagot az elhunytak helyett. Nagyon nagy 

megtiszteltetésnek érzik, hogy tagjai lehetnek 

ennek az elit társaságnak. Egy sportoló szá-

mára a társak választása többet jelent, mint 

az újságírók szavazása. Akit beválasztanak a 

Klubba, annak jelentős emberi és sportolói 

értékekkel kell rendelkeznie. Ismertnek kell 

lennie az országban, és Magyarország jó hírét 

kell vinnie a világba. Nem lehetnek balhéi, 

esetleg dopping ügyei. Az országjárás során 

változó partnerekkel tartanak beszámolókat, 

Ők azonban törekszenek arra, hogy minél 

gyakrabban tudjanak együtt eleget tenni a 

meghívásoknak (Tímea kifejezetten szokott 

azért lobbizni, hogy a Tonóval együtt tart-

hasson beszámolót!), ami természetesen nem 

mindig sikerül.

KAPCSOLATTARTÁS, TANULT 

SZAKMÁK

A korábbi versenytársaik nagy részével ma 

is tartják a kapcsolatot. Persze van, aki jelen-

leg nem Magyarországon él, vagy nincs már 

a sportágában.

Tanult szakmájukban is, hosz-

szabb-rövidebb időt eltöltöttek. 

Nagy Tímea: Egy óvodában dol-

gozott gyógypedagógusként, lo-

gopédusként, majd főállású anya 

lett. Utána újra visszament vívni. 

Szakedző, Intézményvezető. Fa-

ragó Tamás: Állatorvosként több 

helyen is dolgozott. Visegrádi 

lovas iskolában, és Tatárszent-

györgyön, Sarlóspusztán kimon-

dottan lovakkal foglalkozott 

1980-tól 1986-ig. Németország-

ban 3évet dolgozott szakmájá-

ban a lovakkal Düsseldorfb an, 

Olaszországi szereplésekor 1 évet 

kisállat praxissal töltött el. Ezután 

itthon még 3évig rendelt a szak-

májában. Aztán bevallása szerint 

rájött, hogy hiába van sok állat, 

NAGY TÍMEA
1970. 08. 22., BUDAPEST

PÁRBAJTŐRVÍVÓ

Világbajnoki aranyérmet nyert egyéniben, 

2006-ban. Csapatban 1992-ben, 1993-ban, 

1995-ben, 1997-ben és 1999-ben aranyérmet, 

2001-ben és 2003-ban bronzérmet nyert. Eu-

rópa-bajnokságot 1995-ben zárt aranyérem-

mel. Olimpiai bajnok lett egyéniben 2000-ben 

és 2004-ben, 1996-ban 5., csapatban pedig 4. 

helyezést ért el 1996-ban és 2004-ben. Pár-

bajtőrvívó, szakedző. 2004-ben Ő mondta az 

Olimpiai eskü szövegét. 3 gyermek édesanyja: 

Csenge, Csanád, Luca. Több állami és sport 

kitüntetés tulajdonosa. Hajós Alfréd uszoda 

létesítményvezetője.

FARAGÓ TAMÁS
1952. 08. 05., BUDAPEST

VÍZILABDÁZÓ

Olimpiai bajnok (1976) Olimpiai 2. helyezett 

(1972), Olimpiai 3. helyezett (1980), Világbaj-

nok (1973), Kétszeres világbajnoki 2. helyezett 

(1975, 1978), Kétszeres Európa-bajnok (1974, 

1977), Európa-bajnoki 2. helyezett (1970), Ki-

lencszeres magyar bajnok (1975, 1976, 1977, 

1979, 1980, 1981,1982, 1983, 1984), Négysze-

res Magyar Kupa-győztes (1971, 1981, 1983, 

1984), Olasz Kupa-győztes (1988), Kétsze-

res BEK-győztes (1979, 1984), KEK-győztes 

(1988). Vízilabdaedző. Női válogatott volt 

szövetségi kapitánya (2000-2005). Hármas 

ikrek édesapja (Hilda, Emma, Berta) (2001.)  

Több állami és sport kitüntetés tulajdonosa.
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de ugyanannyi állatorvosra nincs szükség, 

ezért abbahagyta a praktizálást.

FARAGÓ TAMÁS AZ ÖNFEJŰSÉGRŐL

Sokan önfejűnek, „csodabogárnak” tartják, 

de egyébként kedves, jó kedélyű, karizma-

tikus, szimpatikusan nyilatkozó egyéniség-

nek is. Ezzel kapcsolatosan az a véleménye, 

hogy Ő nem is pályázik mindenki szerete-

tére. (Akit mindenki szeret, az már gyanús!) 

Mindezt egy József Attila gondolattal nagy-

szerűen, és találóan érzékeltette. „Csak az ol-

vassa versemet, ki ismer engem és szeret…” 

BECENEVEKRŐL

F. T.: Együtt kerültek be a válogatottba 

Wiesner Tamással. Mivel ketten voltak Ta-

mások, ezért Rajki Béla (Szövetségi kapitány) 

azt mondta neki, hogy Te legyél „TONÓ”, és 

ez a becenév, azóta is rajta maradt. 

N. T.: „TITI” becenevet Édesanyja adta 

neki még akkor, amikor a hasában volt, és azt 

sem tudta, hogy fi a vagy leánya fog születni.

SZÖVETSÉGI KAPITÁNYSÁGRÓL

F. T.: 2000 és 2005 között volt a Magyar női 

válogatott szövetségi kapitánya. 1 Világbaj-

noki (2005), 1Európa bajnoki (2001) címet, 

1 Világkupa győzelmet (2002) és olimpiai 6. 

helyezést (2004) ért el a lányokkal. Természe-

tesen szeretett volna a férfi  válogatott vezető-

je is lenni. Azonban megfogalmazása szerint 

„kevés voltam”. (Azért érdekes ez a kijelenté-

se, mert saját bevallása szerint, mindenben a 

legjobbnak tartja magát!) Bizonyos szóbeli 

egyezség ellenére végül is Kemény „Fecsó” 

bácsi, a Szövetség és lobbisták segítségével a 

saját fi ának, Kemény Dénesnek „pattintotta” 

át a vezető szerepet. Ami nagyon jó döntés-

nek bizonyult, hiszen Ő lett a legeredmé-

nyesebb vízilabdaedző. (3x Olimpiai bajno-

ki cím!) Egyébként nőkkel nagyon szívesen 

foglalkozott, mert szerinte a lányokkal köny-

nyebb bánni, mint a férfi akkal. (Alapvetően 

jó kapcsolatot ápol a nőkkel!) A nők racioná-

lisabbak, mint a férfi ak, ha valamiben meg-

látják a rációt, akkor ők nem okoskodnak, azt 

elfogadják. Ez nagyon szimpatikus bennük. 

Egyetlen gond, hogy időnként (néha még 

meccs közben is!) szétesik a fi gyelmük, több 

helyre, több (3-4-5) dologra is koncentrálnak 

egyszerre. (Egy ún. „belső információ”: „ A 

női vízilabdázókkal igazán csak az állator-

vosok voltak sikeresek: Tóth Gyula, Konrád 

János Faragó Tamás.”) (Nagy nevetés!) (Erre, 

Nagy Tímea is nevetve megjegyezte, hogy az 

Ő édesapja is állatorvos volt!)

TANÁCS A MAI FIATALOKNAK, AKIK 

SIKERESEK SZERETNÉNEK LENNI

F. T.: Nagyon fontos a hit, a szenvedély, a 

szorgalom! Akiben ez a három dolog meg 

van utánpótlás korában, akkor az általában 

sikeres is lesz! 

A MAI RENDEZVÉNYRŐL, ILLETVE 

A HASONLÓ ESEMÉNYEKRŐL

F. T.: Megtiszteltetésnek veszik, ha vala-

hová meghívják Őket. Ezt a fajta küldetést a 

klubtagsággal együtt vállalták. Olyan helyek-

re is el kell menniük, ahol esetleg a motiváció 

távol van. Úgy gondolják, hogy ez által ezt a 

motivációt közelebb hozhatták.

N. T.: Szerinte jó látni, amikor egy pol-

gármester, egy iskola igazgató elhivatott a 

sport iránt. Szeretné behozni az iskolába, 

a gyerekek gondolkodásába, hogy mit tud 

adni a SPORT, ezt nagyon jó dolognak tart-

ja. Más helyeken több olyan tanárral is be-

szélt, akiknél azt érezte, hogy kevésbé tart-

ják fontosnak a sportot a gyerekek életében. 

Azonban ahová Ők meghívást kapnak, ott a 

város vezetése és az iskola igazgató is elhi-

vatott. Ezt tapasztalták a mai napon Szeren-

csen, és itt Encsen is!

HIT, VALLÁSOSSÁG

F. T.: Számára nagyon fontos a vallásos-

ság. Az Ő vallásossága abban nyilvánul meg, 

hogy ha őt valami rossz, vagy fájdalom éri, 

akkor azt nem tragédiaként, hanem vala-

milyen üzenetként fogja fel. Ezt az üzenetet 

meg kell fejtenie, benne ez a vallásosság, ez a 

legerősebb motívum. Megfejtette az üzenetet, 

akkor elfogadja a legfőbb erőt, és ezáltal ren-

dezni is tudja magában. Ez az Ő fi lozófi ája. A 

vallásosságot nem megvívni, hanem megélni 

kell. A materialista azt mondja, hogy tudom, 

tehát hiszem. Ellenben: hogy ha hiszem, 

megtudhatom. Ezzel kapcsolatosan legfonto-

sabb dolog az életben, hogy ki tudja monda-

ni, hogy „Uram segíts, hogy megértsem!”

N. T.: Természetesen Tőle sem áll távol 

a vallásosság. Tonót hallgatva nagyon sok 

új és szimpatikus dolgot tudott meg róla is. 

Az igazán hívő ember pont az, aki ezeket 

mondja, és nem kifejezetten az, aki az imá-

kat, Jézus Krisztust maga elé tolva mondja. 

Az igaz hívőnek van egy olyan hite, amihez 

hű, és ragaszkodik hozzá. Nem szükséges 

a körmenet élén menni ahhoz, hogy vala-

ki kereszténynek mondhassa magát. Nem 

templomba járó, de hiszi Istent, és Krisztust 

is, és úgy érzi, van valami, van olyan erő, 

ami irányít. Mindegy, hogy ki hogyan neve-

zi, de valami van! Ezt a hitet kellene megta-

lálni az embereknek. 

L. I.

AUTÓSPORT
A Magyar Amatőr Rallye Bajnokság (MARB) Északi Régiójának 2017. évi versenyein részt vett a fi atal, és tehetséges Encsi test-

vérpáros: NAGY VIKTOR, és NAGY BETTINA is. Összesítésben, Lada A2 kategóriájukban a dicséretes 2. helyezést érték el, 

„első éves” versenyzőkként! BETTINA a hölgyek között a 3. helyet szerezte meg! Tavalyi versenyeikről előző évi számainkban 

beszámoltunk. A 2018-ban várható versenyekről, terveikről az alábbiakban tájékoztatják az érdeklődő olvasókat.

NAGY VIKTOR és NAGY BETTINA

A tavalyi évben az Észak-Keleti Régióban, 

a Lada A2 kategóriában az összetett második 

helyezést értük el. Szerettünk volna előrébb 

végezni, de ez sajnos nem sikerült. Úgy gon-

doljuk, hogy első teljes szezonunk után nem le-

hetünk elkeseredve. Sokat tanultunk, tapasztal-

tunk, amelyeket idén szeretnénk hasznosítani, 

kamatoztatni. Minden erőnkkel azon leszünk, 

hogy a tavaly szerzett ismereteink segítségével 

minél sikeresebb évet tudjunk teljesíteni. Re-

méljük sikerül a megfelelő hátteret biztosítani, 

és még jobb autóval rajthoz állni. Szeretnénk 

megköszönni minden szponzorunknak és 

minden barátunknak a segítséget. Március 23-

24-én kezdődik az Eger Rally-val a szezon, ha 

minden jól alakul, ott találkozunk! :)

2018-ban 6 bajnoki futamot rendeznek, me-

lyek közül mind a 6-on szeretnénk indulni, ha 

lehetőségünk adódik, akkor plusz versenyen is 

szívesen indulnánk, de elsősorban a 6 bajnoki 

a fő cél.

A 2018. évi MARB Északi Régió-ban a kö-

vetkező versenyek kerülnek kiírásra:

2018. 03. 24–25. Eger

2018. 04. 28–29. Miskolc 

2018. 07. 14–15.Parádsasvár

2018. 09. 01–02. Salgó

2018. 10. 06–07. Nógrád

2018. 11. 10–11 Zemplén

A versenyek pontos szakaszait még nem 

hozták nyilvánosságra, ezért csak az első ver-

seny helyszínét tudjuk, ami Borsodnádasd-Ba-

laton lesz.                                                                    L. I.

A testvérpár a 
második helyért 
járó serlegeikkel.

Sport
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NYUGÁLLOMÁNYBA 

VONULÁS ÉS ELŐLÉPTETÉS 

AZ IGAZGATÓSÁGON 

Nyugállományba vonulás, valamint elő-

léptetések ismertetésével kezdődött a me-

gyei igazgatói értekezlet Miskolcon január 

26-án.

A tűzoltóság és a katasztrófavédelem 

szervezetében eltöltött több mint 45 éves 

szolgálati ideje után, nyugállományba vo-

nulása alkalmából Lipták Attila tű. dan-

dártábornok, megyei katasztrófavédelmi 

igazgató dr. Góra Zoltán tűzoltó vezérőr-

nagy, országos katasztrófavédelmi főigaz-

gató nevében emléktárgyat adományozott 

Kelemen Imréné c. tű. alezredesnek, az En-

csi Katasztrófavédelmi Kirendeltség humán 

kiemelt főelőadójának. Az igazgató január 

01-jei hatállyal rendfokozatban soron tűz-

oltó alezredessé előléptette: dr. Simaházi 

Györgyné tű. őrnagyot, az igazgatóság költ-

ségvetési osztályvezetőjét, Bajnok István 

tű. őrnagyot, a Miskolci Hivatásos Tűzol-

tó-parancsnokság parancsnokát, Tvergyák 

László tű. őrnagyot, az Encsi Hivatásos 

Tűzoltó-parancsnokság parancsnokát, Tő-

kés Tamás tű. őrnagyot, az Ózdi Hivatásos 

Tűzoltó-parancsnokság parancsnokát és 

Varga András tű. őrnagyot, a Borsod-Aba-

új-Zemplén Megyei Védelmi Bizottság tit-

kár-helyettesét. Gratulálunk kollégáinknak!

TIZENKÉT ÉVE TÖRTÉNT 

A szlovák fegyveres erők talán legsötétebb 

napjának tragédiája negyvenkét katona éle-

tét követelte 2006. január 19-én. A szeren-

csétlenséget csak egy ember élte túl.

Tizenkét évvel ezelőtt, a szlovák légierő 

AN-24 típusú szállító repülőgépe, negyven-

három utasával Pristinából Kassára tartott, 

azonban úti célját nem érte el. A légi jármű 

este hét óra után pár perccel lépett be Ma-

gyarország légterébe, majd nem sokkal fél 

nyolc után a földi irányítással megszakadt 

a rádió összeköttetés. A repülőgép a Hejce 

fölött magasló Borsó-hegynek csapódott, 

melynek maradványait az első mentőalaku-

latok közt az encsi tűzoltók este tíz óra körül 

tudták megközelíteni.

A megemlékezésen részt vett Peter Gajdos 

szlovák védelmi miniszter, Milan Maxim 

vezérezredes, a szlovák vezérkar főnöke, Si-

micskó István honvédelmi miniszter és dr. 

Benkő Tibor vezérezredes, honvéd vezérkar 

főnök.

A Borsod-Abaúj-Zemplén Megyei Ka-

tasztrófavédelmi Igazgatóság képviseleté-

ben Kovács Sándor tűzoltó ezredes, az Encsi 

Katasztrófavédelmi Kirendeltség vezetője 

helyezett el koszorút az elhunytakra emlé-

kezve. 

Fotó: Encs KVK,

FELHÍVÁS!!!
Tisztelt encsi és környékbeli lakosok!

Az encsi lakásszövetkezet vezetősége a tár-

sasházak lakóinak nevében ezúton kéri a tisz-

telt lakosságot, hogy a városban a társasházak 

melletti út szélére kihelyezett szeméttárolókba 

senki, semminemű hulladékot ne helyezzen el! 

Ezek a konténerek ugyanis a társasházak lakói 

részére vannak kihelyezve. Értelemszerűen az 

ürítésükért, a szemételszállításáért a költsége-

ket is ezen házak lakói fi zetik ki. Ezért felhív-

juk az illetéktelen hulladéklerakók fi gyelmét, 

hogy a helyi polgármesteri hivatallal, valamint 

a rendőrséggel való egyeztetés után, ameny-

nyiben a felhívás ellenére valakit 

tetten érnek, vagy a cselekményről 

felvétel készül, ez büntetőjogi eljá-

rást von maga után!

Encsi Lakásszövetkezet elnöksége

KÉRÉS
Kedves kertesházban lakó encsi polgárok!

Tisztelettel kérem Önöket, hogy ne a la-

kásszövetkezeti szeméttárolóba tegyék az ott-

honukban összegyűjtött hulladékot (ha nem 

fér bele, akkor mellé)! Mi, itt lakók is szeretjük 

– szeretnénk a rendet és tisztaságot, amit úgy 

nem tudunk megtartani, ha autóval szállítják 

a mi konténerünkbe a szemetet. Ha szólunk, 

ők visszaszólnak, nem is akárhogy. Elhatároz-

tuk, hogy igyekszünk az autók rendszámát, 

vagy ha tudjuk, az illegális szemét hozó nevét 

felírni, és büntetést kérünk az önkormányzat-

tól. Pontosan elég nekünk a kukázók okozta 

bosszúság. Csak azért nem közlöm itt a felírt 

rendszámot illetve neveket, mert nem akarok 

személyiségi jogot sérteni, de ak-

kor legyenek szívesek, és Önök se 

sértsék meg a mi személyiségi és 

közösségi jogunkat!

Kornis Gyuláné

(Encs, Petőfi  u.  48/A)
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KÉK HÍREK
1. 2017. DECEMBERÉBEN, illetve 

2018. januárjában egy helyi lakos a 

városban lévő bérházak alagsorában 

lévő pincékből, a fogorvosi rendelő, 

valamint a gimnázium elől, illetve 

társasház udvaráról lezáratlanul ha-

gyott kerékpárokat, egyéb használati 

tárgyakat tulajdonított el. Az eljárás 

során megállapítást nyert, hogy a 

fenti sorozatjellegű bűncselekmé-

nyek elkövetője egy személy, aki a 

terhére rótt (12 rendbeli) bűncselek-

ményeket elismerte.

***

2. 2018. JANUÁRJÁBAN egy abaúj-

szántói férfi  feleségével gyalogosan 

kelt át az úttesten, mely során gép-

járművével egy helyi lakos lassításra 

kényszerítette őket. A férfi  sérelmé-

nek enyhítése céljából, a Spar áru-

háznál lévő útszakaszon a gépjármű 

vezetőjének a gépjárművére feltett 

karjára egy hosszú, rúdszerű tárgy-

gyal több ütést mért. A sértett 8 na-

pon túl gyógyuló sérüléseket szen-

vedett. Garázdaság és súlyos testi 

sértés bűntette miatt indult eljárás.

***

3. 2017. DECEMBERÉBEN a város-

ban lévő egyik családi ház bekerített 

udvarán a tulajdon os saját kutyáját 

fejszéjével többször megütötte, majd 

az állatot szenvedve magára hagyta. 

A bántalmazást követően az állat 

nem pusztult el, azonban az elkövető 

az állathoz állatorvost nem hívott. 

A helyszínre érkező állatorvos a sé-

rülések miatt a kutyát elaltatta.  Az 

állatkínzás bűntette miatt indult el-

járás vádemelési javaslattal került 

befejezésre.

***

4. FELFEGYVERKEZVE elkövetett 

magánlaksértés bűntette miatt in-

dult eljárás az Encsi Rendőrkapi-

tányságon egy helyi lakos ellen, aki 

2018. januárjában bement egy encsi 

lakóházba, ahol a bent maradás ér-

dekében dulakodni kezdett az ott 

lakó személlyel, akit a kezében lévő 

lánccal fejen ütött. Az elkövető fel-

szólítás ellenére sem hagyta el a há-

zat. Az eljárás jelenleg folyamatban 

van.

Katasztrófavédelem, közbiztonság



Oszvald Mar ika, a Kossuth- és Jászai Mar i-díjas, Érdemes művész a magyar operett legnagyobb csillaga 
pályafutása legemlékezetesebb állomásait mutatja be barátaival egy egész estés, fantasztikus gálaműsorban.
Csodálatos dallamok, látványos koreográfiák és sok-sok humor, középpontban az operett-legendával.
Egy igazi személyes, emberközeli előadásban láthatjuk a művésznőt, ahogy eddig talán soha!még 

www.facebook.com/kalocsaiszinhaz/

és  barátai 
operettgála 
2 részben

Mar ika

Közreműködik: Oszvald Mar ika Kossuth- és Jászai Mar i-díjas, Érdemes Művész, 
                            Buch Tibor, Mádi Piroska és Kovács Szilárd

(Társulat a szereplőváltoztatás jogát fenntartja!)

J egyek elővételben kaphatók a helyszínen!
Városi Művelődési Központ 

Encs,  Rákóczi u. 9. Tel: 46/587-330

ENCSI VÁROSI  MŰVELŐDÉSI KÖZPONT

www.facebook/pestimagyaroperett/

OSZVALD  
   

2018. ápr ilis 12. 
18 óra 

Jegyár elővételben: 
2.200 Ft

Az előadás napján: 
2.700 Ft



ÖSSZETARTÁS

karrier.penny.hu 

Encsi üzletünkbe

 

munkakörökbe munkatársakat keresünk.

Feladatok:

• gyors és pontos pénztári munka,
• árufeltöltés.

• gyors és pontos pénztári munka,
• árufeltöltés,
• munkatársak vásárló központú vezetése, motiválása,  

tudatos képzése,
• 
• rendelések, készletek kezelése, készletgazdálkodás,
• pénzkezelés, pénztárosok elszámoltatása,
• 

• középfokú végzettség,
• 
• pontosság, alaposság,
• állóképesség.

Amit kínálunk:
•  

•  

• 
•  

Penny Market Kft.           
2351 Alsónémedi, Pf.: 12.        

email: keletiregio@penny.hu
online: karrier.penny.hu


